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A 
minisztertanács 

újabb határozata 

után

Megmentjük-e 
a Balatont?

A berekvizek valaha természetes 
szűrőként vették körül a Balatont. 
A jövőben néhány helyen 
kísérletképpen helyreállítják 
ezek eredeti funkcióját. 
(Tokaji András felvétele)

Jócskán benne vagyunk 
a VI. ötéves terv 

teljesítésének 
munkálataiban, hiszen 

másfél évet magunk 
mögött tudhatunk 
a tervidőszakból.

Ilyenkor az első év 
tapasztalatai 

és a folyó év tendenciái 
már jelzik azokat 

a fontosabb irányokat, 
változásokat, amelyek 

várhatóan az egész 
középtávú tervidőszak 

eredményeiben, hatásaiban 
megnyilvánulnak majd. 

A Balaton fejlesztési terve 
sem kivétel ez alól.

tó „öreg” kora még 
A nem tenné indokolttá, 
“ hogy egy egész közép

távú tervet a gyógyításra ala
pozzunk, de az elmúlt 15—20 
év felgyorsult tempójú, néha 
kellően át nem gondolt fej
lesztései idő előtt „öregkori” 
tüneteket idéztek elő a Bala
tonban. E kedvezőtlen válto
zások elsősorban a partközei
ben észlelhetők, de a fürdő- 
zők, kirándulók csak ezt lát
ják, ebből ítélnek. Mi történt 
tehát eddig, és mit várhatunk 
a jövőben?

Az 50-es évek Balatonja 
a múlté
Mindenekelőtt le kell szögez
ni, hogy a Balaton üdülőöve
zete, a tó még olyan állapot
ban van, ami megfelel az 
üdülés, pihenés természeti fel
tételeinek. Ez az állapot fenn-
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tartható, de ehhez — bizonyos 
területeken és bizonyos tevé
kenységek körében — sok tö
rődés, jóindulatú figyelem, 
technológiai fegyelem és — 
sajnos — nem kevés pénz 
kell. így elérhető, hogy a tó 
vizének romlása — ami első
sorban a parti zónákban je
lentkezik — a VI. ötéves terv 
végére mérsékelhető, az 
1990-es évek elejére megállít
ható és utána stabilizálható, 
bizonyos térségekben javítha
tó legyen.
Ez a szakember előrejelzése. 
A tudományos alátámasztást 
(vagy cáfolatot?) a kormány 
január 21-i határozatát figye
lembe véve a tudományos 
szervek ez év végére összeál
lítják. Ebből az anyagból pon
tosan meghatározható, milyen 
gyakorlati feladatokat kell 
még megoldani a VII. és a to
vábbi középtávú tervidősza
kokban.
Az igazsághoz azonban hoz
zátartozik, hogy hiú remény 
lenne visszasírni (visszaál
modni vagy visszatervezni) az 
50-es évek Balatonját, amit 
ma is nosztalgiával emleget
nek sokan az idősebb korosz
tályból. A Balaton vize sze
rencsére még nem annyira 
„romlott”, hogy látványos és 
nagy változásra lenne szük
ség a közel 2 köbkilométernyi 
víztömeg megvédéséhez. A

Badacsonyban a tisztított 
szennyvizet a szőlő csepegtető 
öntözésére hasznosítják

parti öblözetek, a strandok, ! 
vízbefolyások rendezésével 
megközelíthető az a vízminő
ség, ami a parttól többszáz 
méterre ma is adott.
Meg kell tehát teremteni an
nak a lehetőségét, hogy a par
tok közelében — a nyugati rész 
öbleiben is — fürdésre alkal
mas, biológiai szempontból 
megfelelő legyen a víz. Ehhez 
egyebek közt az szükséges, 
hogy a tápanyagszint és ezzel 
összefüggésben az ún. elsőd
leges termelőképesség, ame
lyet röviden szervesanyag- 
szintézisnek neveznek, a víz
ben levő tápanyagoktól — el
sősorban a foszfor és nitrogén 
arányától befolyásolva — 
olyan kedvező (alacsony) szin
ten alakuljon, amely még nem 
veszélyezteti a fürdővíz minő

Az eutrofizáció partszéli 
üzenete ... (Tokaji András felvétele)

A vízminőség javulása 
remélhetően jótékony hatással 

lesz a halállományra 
és a horgászeredményekre. 

(Tokaji András felvétele)

A balatonfüredi szennyvíztisztító 
telepen foszfortalanitó 
üzempróbák folynak

A balatonfüzfői új regionális 
szennyvíztisztító telep levegőztető 
medencéje.
(Eifert János felvételei)

ségét. (Ez akkor következik be, 
ha 1 m3 víz 100 mg klorofill— 
A-t tartalmaz.)
A Balatonba jutott tápanyagok 
ésszerű eltávolítása, a további 
tápanyagok bemosódásának 
megakadályozása és az egész 
vízgyűjtő területen folyó te
vékenység (ipar, mezőgazda
ság, települési hálózat) átszer
vezése nem kis munka és nem 
is olcsó mulatság. Jelenleg 
mégis nehezebb a szennyezést 
előidéző intézmények és egyes 
emberek gondolkodásmódjára, 
magatartására hatni, mint 
pénzt szerezni a szennyezés el
leni küzdelemhez.

Vízvédelemre
560 millió forint
A korábbi évtizedek „tehetet
lensége” és a megfelelő, főként 
közgazdasági, érdekre ható 
szabályozás hiánya még ma is 
nagy erőket von el a Balaton 
védelmének munkájától, és ál
lít — potenciálisan — a szeny- 
nyezők oldalára.
Sokan fölteszik a kérdést: mi
lyen munkálatok folynak je
lenleg a vízminőség védelmé
ben, mi várható a VI. ötéves
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tervben, lesznek-e fejlesztések, 
és ezek hatása hogyan mér
hető le?
Olyan kérdések ezek, amelyek
re csak a kötetekre menő do
kumentációk, kutatási eredmé
nyek, beruházási programok 
részletes ismertetésével lehet
ne válaszolni.
Leegyszerűsítve és összefogla
ló jelleggel mégis a követke
zőket mondhatjuk el. A VI. öt
éves tervben a középtávra 
szóló legfontosabb célkitűzés a 
Balaton vízminőségének javí
tása, egyszóval a tó üdülő jel
legének megőrzése. Az e célt 
szolgáló ágazati és tanácsi fej
lesztések ésszerű tervezése és 
végrehajtása a további fejlő
dés (fejleszthetőség) alapja le
het. A célkitűzéseket a Bala
ton egész vízgyűjtő területén, 
de különösen a kritikus szeny- 
nyezettségi fokot elért Keszt
helyi-öböl térségében kell ér
vényesíteni. A városok és na
gyobb települések partjainál, 
főként a szennyvízbefolyások 
körzetében helyi problémák is 
jelentkeznek. A települési kör
nyezet védelme érdekében a 
part menti településeken, il
letve a háttérterületeken hul
ladékkezelő telepek építése el
engedhetetlenül fontos.
Az üdülőkörzetek környezet
és tájvédelmi fejlesztése során 
üdvös lenne elérni, hogy az 
adott körzetben az üdülési, 
idegenforgalmi vonzerő ne 
csökkenjen. A vízminőség-vé
delmi előírások mellett ezért a 
mezőgazdasági termelést (szán
tóföldi művelést, gyümölcs, 
szőlő termesztést, állattartást) 
úgy kell folytatni, hogy a ter
mészeti környezet ne károsod
jon.
Az üdülőkörzet településeinek 
tehermentesítése szempontjá
ból a háttértelepülések (üdülő
falvak, termáltelepülések, vá
rosok stb.) idegenforgalmi fej
lesztése szintén sürgető fel
adat. A zaj- és levegőtisztaság
védelem érdekében a tranzit 
forgalom elterelése — különö
sen a nyugati és a keleti me
dence mentén — indokolt. Az 
üdülőhelyi forgalom intenzitá
sának mérséklésére is mielőbb 
forgalomszervezési intézkedé
sekre van szükség. A hírközlő 
hálózat fejlesztése a biztonsá
gos információáramlást segíti 
elő mindkét part mentén. Az 
energiaellátásba jobban be kell 
vonni a gázenergiát, mivel a 
szezonális igényeket a gáz ru
galmasabban tudja ellátni, és 
használata környezetvédelmi 
szempontból is előnyös.
A fejlesztési elképzelések meg
valósítása elsősorban pénzkér- ■ 
dés. A VI. ötéves tervidőszak ; 
alatt a célkitűzések sorrendjé
nek betartása, a szükségletek 
erőteljes szabályozása, az erő
források felhasználásának kon
centrálása, a lakosság (állandó 
és üdülő) fokozottabb bevoná
sa a környezeti ártalmak csök

kentése, az üdülési feltételek 
javítása érdekében viszont 
alapja a program megvalósítá
sának.
Az üdülőkörzet 151 települése 
nem egyforma súllyal kap he
lyet a tervezett feladatokban. 
A vízvédelmi célú előírások, 
meghaladva az üdülőterületet 
az egész vízgyűjtőre vonatkoz
nak, míg a területelőkészítési, 
kereskedelmi stb. fejlesztések 
csak a vízparti településeket 
érintik.
Terv szerint 1981—85-ben a 
Balaton környéki üdülöterületi 
fejlesztés mintegy 11,5 mil
liárd forint értékben valósul 
meg. Ebből 5,2 milliárd forin
tot (45,8%) a vízgazdálkodási 
célokra használnak föl. Köz
tisztasági és környezetvédelmi 
feladatok megoldására további 
6%, mintegy 680 millió Ft jut. 
A vízgazdálkodáson belül je
lentősen megnőttek a szenny
víztisztításra és a települések 
csatornázására, csatornatársu
latok alakítására előirányzott 
pénzösszegek. (1,6 milliárd fo
rint segíti ezeket a célokat, 
míg több mint 1,1 milliárd fo
rint vízrendezési célra, vízmi
nőségvédelmi tározók építé
sére szolgál.) Ez utóbbi mun
kák javarészt az 1985 utáni 
időre tolódnak át, míg a kom
munális szennyvizek más víz
gyűjtőre történő átvezetésére 
szánt pénz lehetővé teszi a 
munkálatok hatékony meg
szervezését és végrehajtását. 
A népgazdasági költségvetés
ből 600 millió, az idegenfor
galmi alapból 120 millió Ft fej
lesztési támogatást kap a Ba
laton a VI. ötéves tervben. Ez 
a teljes programon belül ugyan 
csak 6,7%, de a vízvédelmi cé
lú fejlesztésekhez mintegy 560 
millió forinttal, a köztisztasági 
célú fejlesztésekhez 116 millió i 
Ft-tal járul hozzá a Balatoni 
Fejlesztési Alap kezelője, a 
Balatoni Intéző Bizottság.
A vízvédelmi munkák közül a 
legfontosabb a Kis-Balaton tá
rozó, a nagy-bereki víztározók 
és előtározók építése, a mint
egy 47 000 m3/nap kapacitású 
szennyvíztisztító bővítés, az 
iszapkotrás, a foszforkivétel a 
tisztított szennyvízből, a híg
trágyatermelő telepek átalakí
tása és a füves szőlőművelés
mód elterjesztése az erózióve
szélyes területeken.

Reális fejlesztési tervek

A fejlesztési program teljesí
tésével 1985—86-ra a követke
zők várhatók az üdülőkörzet
ben:
Érvényesülnek azok a főbb 
célkitűzések amelyeket a mi
nisztertanács 1013/1979. (VI. 
20.) Iszámú határozatával jó
váhagyott (új) Balatoni üdülő
körzet regionális terve és vég
rehajtására hozott intézkedési 
program, a 2015/1979. (VII. 5.) 

Mt. sz. határozattal elfogadott 
Balatoni vízgazdálkodási fej
lesztési program, illetve az 
ezek figyelembevételével ki
dolgozott VI. ötéves tervidő
szakra szóló fejlesztési kon
cepció (2/1980. ÓIT határozat) 
tartalmaz.
A központi tervező szervek ál
tal kidolgozott és az ország
gyűlés 1980 decemberi ülésén 
elfogadott középtávú népgaz
dasági terv, valamint az ehhez 
kapcsolódó tanácsi és vállalati, 
szövetkezeti előirányzatok — 
különös tekintettel az Országos 
Környezet- és Természetvé
delmi Tanács 1981. június 30-i 
ülésén hozott határozatára — 
a pénzügyi források felhaszná
lásának még nagyobb koncent
rálását követelik meg a vízmi
nőség romlásának megakadá
lyozása és a tó környezetének 
védelme érdekében. A VI. öt
éves tervidőszakban a part 
menti települések népességnö
vekedése — a hétvégi többlet
népességet változatlannak szá
molva — várhatóan nem ha
ladja meg az 5%-ot, amelyen 
belül a szervező központok — 
főleg a városok — létszámvál
tozása nagyobb (6,2), mint a 
csak üdülési feladatokat ellátó 
településeké.
A program a meglevő és az új 
férőhelyek számára biztosítan
dó ellátó és kiszolgáló létesít
mények kapacitását csak az 
ún. tömegfogadóhelyek és a la
kosságot is kiszolgáló intézmé
nyek bővítésével, az V. ötéves 
tervidőszakban megkezdett be
ruházások befejezésével kíván
ja növelni. Az ellátás színvo
nalát szervezéssel, a meglevő 
létesítmények jobb kihaszná
lásával emelik.
A program azzal számol, hogy 
lelassul a külterületek (zárt
kertek) beépülése, és átgon
dolt településfejlesztéssel (az 
új általános rendezési tervek 
alapján) a beépítettség nem 
fokozódik, új belterületeket 
nem alakítanak ki.
Tovább nő a regionális szenny
víztisztító rendszerek kapaci
tása, és a part menti övezetből 
a tisztított szennyvizek mint
egy 40—50%-át a vízgyűjtőn 
kívülre vezetik, illetve megte
remtik az elvezetés lehetősé
gét. (Siófok, Balatonfűzfő, Ba
latonalmádi, Alsóörs, Balaton
kenese, Akarattya, Boglárlelle) 
A csatornahálózat-fejlesztés 
gyorsabb lesz, több csatorna
társulat alakul az állandó la
kosság és az üdülőnépesség 
összefogásával. A háttérövezet
ben és a vízgyűjtő Zala me
gyei területén megkezdődnek 
a BVFP szerinti fejlesztések. 
(Zalaegerszeg, Zalaszentgrót, 
Marcali, Tapolca víz- és 
szennyvíztisztító hálózatának 
beruházásai.)
A vízvédelmi célú művek (Kis- 
Balaton tározó I.. Marcali tá
rozó, egyéb vízfolyások táro
zói) megépítésével a tervidő

szak végére a tó vízminőségét 
közvetlenül károsító szennye
ződések jelentősen csökkent
hetők. A VI. ötéves terv vé
gére ily módon mérsékelhető 
a vízromlás. Emellett — az I. 
ütem üzemi tapasztalatai alap
ján — a Kis-Balaton víztisz
tító rendszer biológiai szűrést 
biztosító II. üteme kiépítésé
nek előkészítése is indokolt, 
mégpedig úgy, hogy a beruhá
zást a VII. ötéves tervidőszak
ban meg lehessen kezdeni.
A kísérleti (nádas tó) víztisz
tító-rendszer Badacsonyban a 
tervidőszak elején elkészül. 
Eredményei alapján további 
víztisztító rendszerek megépí
tése tervezhető.
A megépülő tározótavak ered
ményesebb ülepítő és tisztító 
hatását rontja, hogy a vízgyűj
tő területen átfogó talajjaví- 
tásra nem kerülhet sor. A me
zőgazdasági termelésből és a 
talajerózióból eredő szennye
ződések így csak a partközei
ben tett intézkedések: mű
tárgy-építés, művelésiág-válto- 
zások vagy a technológiák vál
toztatása révén akadályozha
tok meg.
A program a köztisztaság-fej
lesztési terv további megvaló
sítását tervezi, amelynek si
keréhez á kommunális válla
latok egységes szervezetének 
kialakítása is segítséget ad.
A szilárd és folyékony hulla
dék korszerű kezelését kör
zeti szemétlerakóhelyek meg
építése — köztük a keszthelyi 
komposztáló üzem — biztosítja 
majd.
A tájvédelmi előirányzatok ke
retében a Keszthelyi-hegység 
és a Balaton-felvidék felha
gyott bányáinak rekonstruk
ciója, a Káli-medence tájvé
delmi körzetté nyilvánítása 
kapott helyet. Folytatódik a 
balaton-felvidéki történelmi 
borvidék szőlőterületein a kör
nyezetkímélő művelési techno
lógiák elterjesztése. A levegő
tisztaság védelme érdekében a 
gépjárműforgalomtól mentes 
területek kialakítása várható. 
Az észak-balatoni üdülőkörzet 
levegőtisztasági helyzetét ja
vítja az Ajkai Hőerőmű Vál
lalat kéményeinek felszere
lése elektromos szűrőkkel. A 
nagyüzemi hígtrágyás állattar
tó telepek technológiájának 
javítására is készülnek tervek. 
A középtávú program tehát 
már előrelépést jelent. A mű
szaki és gazdasági mutatók 
azonban nem tartalmazzák 
azokat a tudati tényezőket, 
amelyek a Balaton környékén 
élő, üdülőtulajdonos vagy 
rendszeresen itt üdülő embe
rekben az utóbbi néhány év
ben végbementek. Egyre töb
ben ismerik fel a társadalmi 
összefogás szükségességét, és 
szavakon kívül tettekkel is se
gítik a Balaton jövőjét for
máló tevékenységet.

ILLÉS ISTVAN
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25 év a természeti ismeretek
terjesztése jegyében

1981. októberében emlékeztünk meg környezet- és természet
védelmi folyóiratunk, a BÚVAR második negyedszázadba lé
péséről. Most ismét egy másik negyedszázadról esik szó: az

Országos Biológus Napok ez év augusztusában Debrecenben tartja 
25. öszejövetelét. Az évfordulóra emlékezés talán szokatlannak tűnik 
a BÚVAR hasábjain, de hiszen folyóiratunkban, valamint az éven
ként megtartott 3 napos biológus tanácskozásainkon mindig egyről 
irtunk, tárgyaltunk, gondolkodtunk: az élő világról és annak környe
zetéről. Arról, miképpen lehetne környezetünket szebbé tenni, az élő
világot okosabban fölhasználni, miképpen válhatna életünk gazda
gabbá. Ilyen értelemben jogosan emlékezhetünk meg a jubileumról. 
Az Országos Biológus Napok megrendezését a Tudományos Ismeret
terjesztő Társulat Országos Biológiai Választmánya 1957-ben indítot
ta el a Választmány akkori és azóta is tevékeny titkára, dr. Lányi 
György, lapunk főszerkesztőjének kezdeményezésére. Célunk az volt, 
hogy a Tll budapesti és megyei biológiai szakosztályai keretében 
szervezett előadói konferenciákon kivül évente egy alkalommal több
napos tanácskozásokat rendezzünk. Ezeken hazánk valamennyi me
gyéjéből és a fővárosból egybegyült kiemelkedő ismeretterjesztők, a 
legkiválóbb tudósok és oktatók, természetvédők tájékoztassanak a bio
lógiai tudományok rohamosan gyarapodó ismereteiről, a kutatások 
legújabb és hasznosítható eredményeiről, s vitassák is meg azokat. 
Már 25 esztendővel ezelőtt észleltük a népgazdaságban, főképpen 
a mezőgazdaságban bekövetkezett és várható mind erőteljesebb vál
tozásokat, a nagyüzemek szerveződését, az iparhoz hasonló nagyará
nyú és összehangolt szervezést, a vegyszerek mind fokozottabb - oly
kor meggondolatlan - alkalmazását, □ ^gépesítés biológiai kihatásait. 
Ezek mind arra ösztönöztek, hogy professzoraink, tudósaink, kiváló 
gyakorlati szakembereink segítségével mélyebb, oalposaDb tu
dással ruházzuk föl a biológia iránt nagy felelősséggel tevékenyke
dő ismeretterjesztőinket, várható hallgatóságunkat, akik azután mun
kahelyükre visszatérve láncreakciószerűen adják tovább a hallotta
kat, a megvitatott kérdéseket. Az élettelen környezet és az élővilág 
összhangja, törvényszerűségeik fölismerése nélkül nincs biztosítva ma
gunk és utódaink jövője. 25 év óta minden esztendőben, megszakí
tatlanul és fokozódó gondossággal ismertettük 200-500 résztvevő előtt 
égető kérdéseinket, az élővilág és környezet alapvető védelmét.

E találkozókon rugalmasan alkalmazkodtunk a folytonosan vál
tozó körülményekhez, a megoldandó, a gyakorlat számára is 
jelentős feladatokhoz. Támaszkodtunk a haladó hagyományok

ra, de mindenkor □ ma emberéhez szóltunk, s egyúttal a jövőbe is 
tekintettünk. Mélyebb biológiai szemlélet megvalósítására töreked
tünk: mindenkor környezetbiológiai, termelésbiológiai, természetvédel
mi célok vezettek. Igyekeztünk a legkülönbözőbb témákon belül is ar
ra az anyag- és energiafolyamra rámutatni, amely a világűrből 
jőve a növényeken, állatokon s rajtunk keresztül jutva a gondolatban, 
illetve a tettben végződik. Meggyőződésünk volt, hogy ilyen szemlé
lettel sokai világosabban mutathatunk azokra a lehetőségekre, ame
lyekkel mezőgazdasági hozamaink fokozhatok, a szervesanyagok ter
melése növelhető, egyúttal környezetünk is megvédhető. A civilizáció, 
a meggondolatlanság, a kellő szakismeret hiánya okozta károk hely
rehozása, megelőzése, az ökológiai rekonstrukció csak így remélhető. 
Szűk prakticista szemlélettel, taktikusan s nem stratéga módon, csu
pán a pillanatnyi előnyöket tartva szem előtt nyúltunk bele a ter
mészetes életközöségekbe és termesztett növényeink életközöségeibe, 
a biocönózisokba. Mit tegyünk? Állítsuk vissza az ősállapotot, ne nyúl
junk bele az életközösségek irányításába? Akkor csökkennek hoza
maink, ez az út nem járható. Úgy alakítsuk környezetünket, hogy az 
higiénés, ökonómiai, esztétikai, termelési téren ne legyen kedvezőt
len. Ez bizonyos megalkuvással jár: a természetes együtteseket szű- 
kebb területekre kell szorítanunk. Szaporodik, igényesebb az emberi
ség. De az emberközpontúság ne jelentsen természetellenességet. Az 
alapos biológiai műveltség előfeltétele a fokozódó mennyiségi és mi
nőségi igények kielégítésének és a környezet megóvásának. A vegy
szer szükséges. A peszticidek, herbicidek, inszekticidek, fungicidok 
nélkülözhetetlenek a belterjes mezőgazdaságban, de oda kerülje
nek, ott hassanak, ahol szükséges, és ott maradjanak, ahová szántuk, 
különben megromlanak vizeink, mérgeződnek talajaink, és a levegő, 
az élővilág gyérül vagy egészen elpusztul.
Az OBN-ok előadói a környezet- és természetvédelem terén elismerés
re méltó munkát végeztek. Már legelső összejövetelünkön aggódva

szólottunk a Balaton és környéke élővilágáról, és hangsúlyoztuk a 
hazai természetvédelem hatékonyságának a fokozását. Fölhívtuk □ 
figyelmet a radioaktív sugárzásoknak az élőkre való hatására. Máso
dik alkalommal ökológiai hátterű termelésbiológiai előadás hangzott 
el, szó volt az akklimatizációról, □ biometeorológiáról stb. Elkezd
tük természetvédelmi tanulmányi útjainkat. A harmadik OBN-on már 
előadástömbök alakultak, mint pl. az anyag- és energiaforgalmazás, 
a növényföldrajz és a termesztés kapcsolatán át a természetvédele
mig. Negyedik konferenciánkon a Badacsony természetvédelméről tár
gyaltunk a helyszínen. Az ötödiken a biológiai védekezés, a magatar
tásbiológia kapott nagyobb hangsúlyt. A hatodikon egyebek között 
a civilizációs hatásokról, a vegyszeres gyomirtásról hallhattunk. A he
tediken központi témánk a környezet és a termelés kapcsolata volt. 
Nyolcadik alkalommal különösen a genetikai előadások voltak termé
szetvédelmi hátterűek, a kilencediken a vizet taglaltuk több előadás
ban, a tizediken az ipar és a biológia kapcsolatai kerültek előtérbe. 
A tizenegyediken az állatvilágra ható élettelen és élő tényezők vol
tak természetvédelmi vonatkozásúnk. Ismét szemügyre vettük a Bala
ton elsődleges termelését. A tizenkettediken a Föld ökoszisztémái ku
tatásából adódó fokozottabb szervesanyagtermelés lehetőségeivel 
foglalkoztunk kiemeltebben, 13. összejövetelünkön Eger és környéke 
természeti értékeit a helyszínen tanulmányoztuk, a 14. OBN-on Sze
geden az élet befolyásolhatásóról, a Tisza kutatásáról, a magatartás
kutatásról volt szó. A 15-en a természetvédők érdeklődését elsősorban 
a termelésbiológiai előadások kelthették föl, valamint az Regszem
cse, Gyulaj, Gemenc értékeit bemutató tanulmányút. A 16. OBN-on 
az ökológiai szabályozó rendszerekről és a környezetvédelemről hall
hattunk, ezt egészítette ki a lajtai, kisalföldi, fertőmelléki, fertődi, 
nagycenki tanulmányút. A 17-en elsősorban agrobiológiai-természetvé
delmi tájékoztatást kaphattunk; tanulmányutunk a szarvasi arboré
tumba vezetett. A 18-on egyebek között környezetbiológiai kérdések 
és a hazai természetvédelmi teendők kaptak helyet. A miskolci 19. 
OBN-on az ökoszisztémák struktúrája, működése, Borsod-Abaúj- 
Zemplén megye természeti értékei kerültek sorra. A 20-on Veszprém
ben a biológia és a mezőgazdaság, a magatartásbiológia és a kör
nyezetbiológia kérdéseiről hallhattunk, a 21-en Kecskeméten a lég
körről, a vizről, a talajról esett szó, ezt a Kiskunsági Nemzeti Park 
bemutatása követte 5 előadásban és a helyszínen. A 22-en környe
zet- és természetvédelem szempontjából a Vasi-örségi Nap volt je
lentős, a 23-on Gödöllőn elsősorban a biológia és a mezőgazdaság 
kapcsolatait, valamint Pest megye természetvédelmét tárgyaltuk. A 
pécsi 24. OBN-on a biológia és az orvostudomány volt a központi té
mánk, különös tekintettel Baranya megye környezeti viszonyaira.

És eljutottunk a 25-ig I Debrecenben leltünk otthonra, ahol a 
bioenergiáról esik szó, majd a közoktatás és közművelődés 
kapcsolatait vizsgáljuk. Utóbbi elképzelésünk megegyezik Gon- 

da György államtitkár, az OKTH elnökének a Magyar Nemzetben 
megjelent gondolataival (1982. V. 29., 10. o.), aki szerint „A közok
tatás, az ismeretterjesztés, a társadalom magatartását és munkáját 
nem lehet elégszer hangsúlyozni.”
Az OBN-on kezdettől fogva erre törekedtünkI Kiemelte Gonda György 
azt is, hogy „A minisztériummal és az Országos Pedagógiai Intézettel 
arról tárgyalunk, azon dolgozunk, miként lehetne a természetvédelmi 
ismereteket a tananyagba építeni." Örömmel szólhatunk arról, hogy a 
miniszteri elismerésben részesült agrártudományegyetemi agrobota- 
nika tankönyvben külön fejezet foglalkozik a környezet- és természet
védelemmel (Mezőgazdasági Kiadó, 1974., 1980.1. Éppígy az egyetemi 
és főiskolai reformtankönyvként használatos nívódíjas Növényföldrajz, 
társulástan és ökológia külön feiezete a Környezetvédelem, természet
védelem (Tankönyvkiadó, 1981.). Ez csupán a kezdet, de biztatói 
Előbbre kell lépnünk közoktatásunk minden területén, közművelődé
sünkben, a társadalom tudatformálásában. Váci Mihály Huszadik szá
zad című költeményében ezt szépen megfogalmazta:

//y biztonságban nem élt senki, 
— s kit fenyegetett ennyi vész? 
Nem tett még soha senki ennyit, 
s nem volt még tett, mely ily kevés.

DR. HORTOBÁGYI TIBOR 
a TIT Országos Biológiai Választmányának elnök«, 

a BÚVAR Szerkesztő Bizottságának elnöke
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Csörténk 
a környezeti kihívás 
ellen
• A mind szaporábban támadó ádáz el
lenféllel szembeni asszóink még lanka
datlan, hosszú küzdést követelnek tő
lünk, ha feladás nélkül a páston aka
runk maradni. A kíméletlen csörték i 
mostani menetében azonban váratlanul ne- ■ 
hezítő körülményeket is le kell győzni. 
Ezeket a veszélyes ellenható tényezőket 
már ismerjük: ők a fegyverkezési hajsza, | 
a helyi háborúk fellángolása s a gazda
ság világválsága. Emiatt a sorozatos vé
dekező asszókkal és visszavágó tussal el
érendő sikerhez az eddiginél jóval na
gyobb financiális erőbedobást kellene lat
ba vetni. Emellett a sikeres találatokhoz 
hathatósabb taktikai módszerekkel kell 
csörtéinket megvívni, hisz ezen a veszé
lyes páston a vereség számunkra ugyan
csak végzetes lenne... A sport nyelvén 
szimbolizált helyzetkép tehát nehéz felté
teleket támaszt a környezetvédő fél szá
mára.
Környezetvédelmi fórumainkon a mi csör- 
temenetünk várható kimenetelére a vá- | 
taszít adó általában így fogalmazza meg 
véleményét: gazdasági lehetőségeinket fi
gyelembe véve a következő népgazdasági 
tervidőszakban a környezet minőségének 
szinten tartására kell törekednünk.
Magyarán szólva: környezeti helyzetünk 
— noha helyenként javulást érünk el — 
országosan legalábbis ne romoljon.
Bár a helyi és országos feladatok részle
teibe be nem avatott fül számára ez ta
lán kissé kiábrándítóan hangzik, valójá
ban még ez a célkitűzés is a környezet
védelemért felelős hivatalok tanácsok, 
kutatóintézetek, építészek, kommunális 
vállalatok, ipari és mezőgazdasági üze- , 
mek vezetői s a terveket végrehajtó dol
gozói, az ellenőrzéseket folytató intézmé
nyek és rendfenntartó szervek, sőt az 
állam munkáját hasznosan segítő társa
dalmi aktívák részéről is egyaránt nagy ■ 
erőfeszítéseket követel. Hiszen az elmé
lyülő gazdasági válság közepette az ipa
ri és mezőgazdasági nagyüzemek létérde
ke a nemzetközi piacon is jól értékesít
hető termékek minél nagyobb arányú 
termelése, s a lehető legjobb gazdasági 
eredmény elérésére való törekvés köz
ben egyik-másik vezető a környezetvédő 
beruházások pénzügyileg minél „elvisel- : 
hetőbb” lehetőségeire vagy a megvalósítás 
elodázására sandít.
A lakosság személyes létérdeke viszont 
ennek épp az ellenkezője, mert csak a 
legmegfelelőbb kapacitással hatásosan 
működő védelmi berendezések mielőbbi 
üzembehelyezése biztosítja számára az 
egészséges létfeltételeket.
Persze nem mindig a tetemes devizakölt
séggel 'behozandó drága tisztítóberendezé
sek az egyedül1 célravezető eszközök. 
Környezetvédelmi háttériparunk örvende
tesen mind több ilyen kiváló — saját, 
illetve külföldi kooperációban — gyártott 
terméket kínál, de az is igaz, hogy a tel
jes értékű megoldást csakis a kívánt tel
jesítményt nyújtó 'berendezések üzemel
tetése biztosíthatja. A félmegoldások itt 
ugyancsak ¡megbosszulják magukat, a 
szemellenzős mulasztások pedig olyan 
katasztrofális bajokat idézhetnek elő, 
mint a váci vagy a tatabányai esetek.

Az előbbinél hatalmas összeg előterem
tésével hirtelen kellett gyors intézkedé
seket hozni az ivóvíz távolról való meg
szerzésére s az elszennyezett talaj távoli 
elszállítására és biztonságos elhelyezésére. 
Az utóbbi esetben a népgazdaság számá
ra fontos ipari terméket (ferrosziliciumot) 
előállító üzemet és egy nagykapacitású 
cementgyárat kell a teljes rekonstrukció 
végrehajtásáig leállítani.
A közgazdászok a környezetvédelmi ki
adásokat az ember környezetével szem
beni súlyos mulasztásainak adósságtör
lesztéseként tekintik. Mint minden adós
ság törlesztésnéli, a késedelem itt is meg
növeli a visszatérítés összegét. A növekvő 
„kamatlábat” ez esettben a fokozódó 
szennyezéssel akkumulálódó környezet- 
romlás költségnövelő vonzása hajtja fel, 
vagyis az egyre nagyobb ráfordítással 
végrehajtandó technológiai feltételek, a 
szélesebb körű munkálatok költségkihatá
sai. Joggal reméljük, hogy gazdásági ve
zetőink mindinkább megértik az ökonó
mia és az ökológia e nemritkán figyel
men kívül hagyott összefüggéseit, s így 
előrelátó, hosszú távú környezetvédelmi 
intézkedéseikben idejében érvényesülnek 
majd gazdaságilag is jóval kedvezőbb 
preventív döntések. Hiszen környezetvé
delmi téren is mindig kifizetődőbb elejét 
venni a nagyobb bajoknak, mintsem a 
később halaszthatatlanná váló gyors cse
lekvések sokkalta drágább eszközeit s or
voslási költségeit kifizetni. Mert a jó 
asszóhoz itt is előreható taktika és jól 
irányzott előretörés szükséges!

DR. LÁNYI GYÖRGY

A zöldekről - 
fehéren-feketén
• A .történelem tanúsága szerint az utó
pia némelykor átcsap a valóságba. Gon
doljunk a paraguayi jezsuiták hajdan 
volt kommunisztikus államára, melynek 
belső drámáját a nálunk is bemutatott, 
izgalmas Hochwalder-dráma, A szent kí
sérlet vetíti elénk. De ugyanígy említhet
nénk Róbert Owen New Lanarkját, a kö
zépkori paraszt- és vallásháborúk ideig- 
óráág fönnmaradt városi közösségeit, vagy 
— napjainkhoz érkezve — egy nagy-lon
doni háztömb „önálló köztársaságát”. S 
akkor már tárgyunknál vagyunk, mert a 
nálunk is sokat emlegeitett nyugatnémet 
környezetvédő pártok és mozgalmak — 
népszerű nevükön a zöldek — történetét 
eszmevilágát földolgozó, hasonló című 
könyvecske jelent meg a közelmúltban, 
Csontos György tollából.
Ebben olvashatunk a rövid életű Wend- 
land Köztársaságról: „Gorleben, 1960. má
jus 3. A 44 ezer négyzetméternyi le
égett erdőrészt az alsó-szászországi Gor
leben és Trebel között ötezer fiatal em
ber szállja meg. Az NSZK szinte vala
mennyi tartományából gyülekezett a meg
szállók serege azzal' a céllal, hogy a helyi 
állampolgári kezdeményező csoportokkal 
együtt megalakítsa a Wendland Köztár
saságot, fölépítsen egy békés falut és a 

. faluban egy templomot.” A tervezett 
atomerőműhulladék-tároló helyén léte
sült köztársaság fejfájára ezrt írhatták 
volna: „Élt 35 napot." Június 6-án a 
Szabad Wendland 'Rádió elnémult, a ha
tóságok véget vetettek a jámbor utópiá
nak. (Múltba vágyódásukat egyetlen mon-

Vélcménijünk

dattal elég jellemezni: „A falu építkezése 
a vend törzs hagyományaira utalt, a be
szédstílus archaikussá vált.”) Nem tagad 
hatjuk meg tőlük rokonszenvünket, jóllehet 
látjuk az akció kilátástalanságát.
A Kossuth Kiadó kötete részletesen elem
zi azokat a rétegeket és csoportokat, ame
lyekből a zöldek laza szerkezetű csoporto
sulása képződött. Hiába nevezik magukat 
alternatívoknak, akik a nagypolitika min
den eddigi formációját elutasítják, haszta
lanul tartalmaz a politikai ökológia elmé
lete nemes és figyelemre méltó gondolato
kat — a környezet védelme, mint egyetlen 
vezérlő elv nem alkalmas a mai nyugati 
társadalmak dilemmáinak megoldására. 
Ezért kísért föl egyre komolyabban a ve
szély, hogy a jelenlegi kormányt a bukásba 
sodorhatják. A politikai aréna vérszomjas 
tigrisei és ravasz leopárdjai között e jám
bor nyulacskák csak a balek szerepét játsz- 
hatják. (Más kérdés, hogy a ragadozók 
időnként nyusziálarcot ölthetnek: igyekez
nek kisajátítani a mozgalom eszméit.) 
Nálunk persze más a helyzet. Drámai fi
gyelmeztetésül nincs szükség egy — 
mondjuk — „Gyűrűfűi köztársaság” meg
alapítására, mert a környezet védelme a 
kormánypolitika része.
Ami ugyan nem zárja ki helyi ellentétek 
és aggodalmak keletkezését, mint ezt a 
veszélyes hulladékok temetőinek kijelö
lése körüli viták, sőt egy parlamenti in
terpelláció is tanúsítja. Mégis úgy érzem, 
ha van veszély, az egy sajátos szellemi 
„¡munkamegosztásié”. Némelyek úgy vé
lik, az ő kizárólagos feladatuk a gazda
sági érdekek képviselete (hogy termelő, 
irányító vagy kutatói szinten, kérdésünk 
tekintetében mindegy) —, a környezet
védelemmel törődjenek mások.
Nem szójáték, ha azt mondom: az ilyes
fajta „függetlenségi törekvések” veszedel
mesek, mert függetleníteni akarják ma
gukat a jelenleg még alig látható, de a 
közeljövőben mégis fenyegető következ
ményektől. Ez az egyoldalú, ellenérveket 
elhessentő magatartás — megint nem 
szójáték! — fölér a gondolati környezet
szennyezéssel, ment jó ügy bajnokaként 
föllépve rossz ügyet képviselhetnek. Ha 
ugyanis a tiltakozókban, a figyelmezte
tőkben „honi zöldeket” látnak, egysze
rűen nem akarják tudomásul venni, hogy 
a vitapartnerek is zöldet szeretnének lát
ni — de nem pártot, hanem zöld lombo
kat, zöld mezőket. Ha tetszik, tudomá
nyosabban is megfogalmazhatjuk: meg 
akarják őrizni az ökológiai egyensúlyt. 
A mi számunkra a nyugati mozgalmak 
atekintetben a legtanulságosabbak, hogy 
történetükből és az ottani állapotokból 
jövőnk elemeit, a fejlődés közben ránk 
váró veszedelmeket is kihüvelyezhetjük. 
Pontosabban: esetleg meg is előzhetjük. 
Fontos tehát, hogy ha elolvassuk a köny
vet, lehetőleg azonos módon értelmezzük. 
Nem „ugye megmondtam” módon az egy- 

। oldalúság érveit kovácsolva, hanem a köl
csönös engedmények szellemében.

LEHOTAY-HORVATH GYÖRGY
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Mit tehetek én 
a Balatonért?
Folyóiratunk hasábjain többször is adtunk tájékoztatást 
a Balaton környezeti állapotáról. Lapunk olvasói már tudják, 
hogy a fő veszély a tó vízminőségének romlása, 
ami legfőképpen a gyorsuló eutrofizáclóra, 
közelebbről a vízben lebegő algák tömeges fejlődésére 
vezethető vissza. Az is széles körben ismeretes, 
hogy a kedvezőtlen jelenség oka a tó vizébe jutó növényi tápelemek - 
mindenekelőtt a foszfor - mennyiségének megnövekedése.
E tápanyagok forrását főként a települési szennyvizek és hulladékok, 
az állattartás hulladékai, a műtrágyák túladagolása stb. adják. 
A jelenlegi ötéves tervben hatalmas összegeket áldoz az állam 
a csatornázás, a szennyvíztisztítás és -elvezetés fejlesztésére, 
a kis-balatoni tisztító rendszer kiépítésére, az állattartó telepek 
rekonstrukciójára és más vízvédelmi beavatkozásokra.
Viszont kevés szó esett eddig arról, hogy q káros folyamatok ellen 
mit tehet az egyes ember, a helybeli lakos vagy az üdülővendég?

•
 Pedig külföldi becslések szerint a kör

nyezeti károk elhárításához körülbelül 
kétharmad részben pénzt és munkát 
emésztő beavatkozásokra van szükség, 
egyharmad részben azonban az emberi 
jószándék, a jelenségek ismerete, a kul

túrált, környezetvédő magatartás külön 
anyagi befektetés nélkül is szolgálhatja a 
környezet megóvását, fejlesztését. Néz
zünk néhány példát arról, mit tehet az 

egyén? Ezeken elgondolkozva magunk 
is rájövünk: mennyi lehetőség van a ke
zünkben ahhoz, hogy a Balatont védjük, 
s hogy a jelenleginél jobb, szebb állapot
ban adjuk át gyermekeinknek.

Mit tehet a háziasszony?

Például mosáshoz csak annyi mosóport 
használ, amennyit a használati tanács a 
doboz oldalán feltüntet. A mosóporban 
nagyon sok foszfor van. A foszfor pedig 
fontos növényi tápelem. A hidrobiológus 
szakemberek véleménye szerint a víz al- 
gásodásának mértékét a tóba jutó fosz
for mennyisége határozza meg. A háztar
tásokból kikerülő foszfornak körülbelül 
a fele származik a mosószerekből. Ha az 

előírtnál több mosószert használunk, nem 
lesz tisztább a ruha vagy az edény, de 
több foszfor jut a tóba. A mosószer
nek amellett, hogy tápanyagot ad az al
gáknak, más káros hatása is van: mint 
felületaktív anyag (detergens) a vízi élő
világ sok tagjára méregként is hat, és 
fékezi a tó úgynevezett öntisztuló ké
pességét. A Balaton partján — ha csak 
30—40 ezer háztartással számolunk — a 
mosószerek takarékos használatával a 
tavat érő foszfor-terhelés tonnáit hárít
hatjuk el.
Például nem önti a háztartásban kelet
kező szennyvizet az utcai csatornába. Az 
utcai csatorna az esővíz összegyűjtésére 
szolgál, és azt minden tisztítás nélkül 
vezeti a parti településekről a Balatonba. 
Ha szennyvizet öntünk bele, az rövid 
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úton jut a tóba. És persze ugyanez a 
sorsa a sok szemétnek is, amit a csa
padékvíz magával tud ragadni az utcá
ról, udvarról. Ezért a települések álta
lános tisztasága egyben a tó védelme is. 
A ház körüli tisztaság legfőbb őrzői pe
dig a háziasszonyok.

Mit tehet a horgász?

A horgászok talán a legközvetlenebbül 
érdekeltek abban, hogy a víz minősége 
ne romoljon. A part tisztaságának meg
őrzésében aktívan és passzívan is részt 
vállalhatnak: maguk se szemetelnek, és 
másokat is befolyásolhatnak a kultúrált, 
környezetvédő magatartásra.
S még két dolog, ami közvetlenül össze
függ a horgászattal, és jelentősége van a 
környezet, a víz minősége védelmében. Az 
egyik az etetés. Az eredményes horgászat
hoz hozzátartozik, hogy horgászhelyünkön 
rendszeres etetéssel odaszoktassuk a ha
lakat. Gondolom, reménytelen próbálko
zás lenne a horgászt az etetésről lebeszél
ni. Azt azonban minden horgásznak tud
nia kell, hogy az etetőanyag elbomlása a 
tó medrében először is fogyasztja az oxi
gént. Ez pedig káros, egyebek között a ha
lakra nézve is. Továbbá az etetőanyag el- 
bomlásakof a benne lévő növényi tápele- 
me'k felszabadulnák, oldatba kerülnek, és 
az algák fejlődését, túlburjánzását moz
dítják elő. Ezért: ne sokat! Etessünk, de 
csak annyit, amennyit a haitik egyik nap
ról a másikra biztosan elfogyasztanak. Ez 
elegendő a helyhez szoktatáshoz, és a víz
nek sincs kárára. Sok-sok igen eredmé
nyes horgász van, akinek gyorsan telik a 
fogási naplója, naponta etet, de nem töb
bet egy-egy marék kukoricánál. Az etető
anyag mivolta sem közömbös. A víz mi
nőségét kevésbé veszélyezteti a nehezen 
bomló anyag: kukorica és egyéb szemes 
termények, viszont a könnyen bomló, a 
vízben szétiszapolódó anyagok, mint pél
dául konyhai ételmaradékok igen káro
sak lehetnek. Sok kicsi sokra megy. Ha 

ezer horgász csak 10 kilóval 'kevesebbet 
etet, az már egy vagonnyi szervesanyag- 
terhelés csökkentés! Számoljunk!
A másik dolog, amivel a horgász a tó vé
delmének ügyét szolgálhatja, a nádas kí
mélése. A parti nádas természetes védő- 
övezetet kéipez, akadályozva a part felől 
érkező szennyezésnek a nyílt vízbe jutá
sát. Nagy szerepet játszik a tó öntisztulá
sában, a halak, halivadékok nevelésében, 
élőhelye haltáplálék élőlényeknek, hasz
nos madaraknak stb. A nád-övezet meg
bontása, nyiladékok vágása, a horgászál
láshoz vezető bejárók építése utat nyit a 
szennyezésnek, de a nádas leromlásának, 
pusztulásának is. A horgászok vízi épít
ményei sok helyen akadályozzák a nád 
learatását, pedig köztudott, hogy az kí
vánatos nemcsak a nád nyerése miatt, ha
nem az egészséges állomány fenntartása 
érdekében is.
Persze nehéz egyeztetni a horgászat köz
vetlen érdekeit az általánosabb érdekek
kel, de összefogással, a horgászegyesüle
tekben rejlő lehetőségeket kihasználva 
meg lehet oldani, hogy minden horgász 
hozzájusson horgászheiyhez (horgászállás
hoz, csónakhoz stb.) úgy, hogy a nád-öve- 
zetet se tegyük tönkre, hanem inkább 
mozdítsuk elő az egészséges, zárt nádállo
mány kialakulását. Ha meggondoljuk, ez 
minden horgász saját érdeke is, hiszen 
egy tönkrement vizű tó saját és gyerme
keink horgászlehetőségeinek beszűkülését 
is jelenti.

Mit tehet a kiskerttulajdonos 
és a szőlősgazda?

A Balaton körül tízezreknek van kertjük, 
szőlejük, amit részben gazdasági haszo
nért, részben a kertészkedés öröméért 
művelnek, ápolnak. Első pillanatban ta
lán szokatlanul hangzik, de innen is szár
mazhatnak környezetkárosító hatások. Ta
lán ne kertészkedjünk? De igen! Sőt az 
lenne a jó, ha a jelenleginél többen ten
nék. Túlságosan sok ma a balatoni híres 
történelmi borvidéken a parlagon ha
gyott terület, ahol a szőlő kipusztult vagy 
kiirtották, ahol omladozó pincék jelzik, 
hogy itt valamikor szőlő, tüzes bor ter
mett. Túlságosan sok még a hirtelen fel
épült és a táj szépségét bizony rontó üdü
lőtelep, ahol a látvány lehangoló hatását 
a fák, a bokrok, a kertkultúra fejlődése 
enyhíthetné. A kert- és szőlőkultúra ki
bontakozása adhatná vissza a balatoni táj 

részben elveszett varázsát. És ha ez még 
gazdasági haszonnal is jár, a tulajdonos
nak pedig öröm forrása, hogy az ő fája, 
szőleje szebb, bora zamatosabb és tüze
sebb, mint a szomszédé, akkor azt mond
hatjuk, hogy a táj védelmének érdekei 
egybeesnek a tulajdonos törekvéseivel.
Persze ahová hangulatos kis pince kí
vánkozik kis présházzal, ne építsünk mo
dernnek gondolt, de valójában ízléstelen 
és csúf nyralóházat. A hagyományos népi 
építészeti megoldások nemcsak szépek és 
hangulatosak, hanem gyakorlatiasak is: 
mentsük át belőle mindazt, ami mai cél
jainkkal, mai építőanyagainkkal össze
egyeztethető.
De fentebb azt mondtuk, hogy a kisker
tek is lehetnek környezetszennyezés for
rásai. Etekintetben a szerves és műtrá
gyák, továbbá a növényvédő és gyomir
tó szerek használata érdemel figyelmet. 
A trágyaszerek közül részesítsük előny
ben a szerves trágyákat, mert azok las
san bomlanak el a kert talajában, és a 
bomlás során felszabaduló növényi táp
anyagokat a növények mindjárt fel tud
ják használni. A műtrágyák használata 
esetén pedig arra ügyeljünk, hogy azokat 
helyezzük mélyebbre, mint a szokásos ta- 
lajművelés mélysége. Ez azért fontos, mert 
a felszín közelébe juttatott műtrágyák ha
tóanyagát a felszínen elfolyó vizek be
moshatják az élővizekbe, és az nem a kert 
növényeit, hanem a balatoni algákat „mű
trágyázza”. Ez különösen a lejtős terüle
teken fontos, ahol a felületen elfolyó vi
zek kártételével jobban számolhatunk. A 
tápanyag mélyebbre juttatása egyébként 
a jobb tápanyaghasznosulást is előmozdít
ja, mert ott a növény hosszabb ideig 
együtt találja meg a tápanyagot és a vi
zet: száraz talajból nemcsak vizet, de táp
anyagot sem tud a növény gyökérzete fel
venni.
A növényvédő és gyomirtószerekkel bán
junk takarékosan, csak a szükséges gya
korisággal és csak előírt mennyiséget 
adagoljunk. Különös gondot kell fordítani 
arra, hogy a permetező eszközök, edény- 
zet kimosásánál ne kerülhessen a mosóvíz 
élővizekbe, árkokba stb., ahonnan tovább 
mosódhat a Balaton felé. A kiürült csoma
golóanyagokat is úgy tegyük ártalmatlan
ná, hogy ne szóródhasson ellenőrizhetet
lenül a vegyszer maradéka. Semmiképpen 
ne használjunk bizonytalan eredetű vegy
szereket, csak olyat, amit kereskedelmi 
forgalomból szereztük be. Nemcsak a kör
nyezet, de egészségünk védelmében is fon
tos.
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Mit tehet a gépkocsi-tulajdonos?

Tartsuk kifogástalan műszaki állapotban 
gépkocsinkat. Ez mindenekelőtt a közle
kedés biztonsága miatt szigorú követel
mény. A műszakilag elhanyagolt gépkocsi
ból csöpög az olaj,- a kipufogógázokkal 
pedig sok olyan égéstermék kerül a leve
gőbe, amely káros az egészségre. A bala
toni üdülővidék levegőjének tisztaságát a 
gépkocsiforgalomból származó szennyező
anyagok rontják. Forgalmas utak, közle
kedési csomópontok körzetében a levegő 
szennyezettsége gyakran messze megha
ladja a tűnhető szintet. Vannak szép ter
veink arra, hogy a forgalom elterelése 
érdekében az üdülőterületeket elkerülő út
hálózatot építsünk. Ehhez azonban nagyon 
sok pénz kellene. Addig is járuljunk hoz
zá a levegőtisztaság védelméhez azzal, 
hogy jól gondozott, helyesen beállított 
gépkocsival járjunk.
Sokszor kipellengérezik azt a gépkocsitu
lajdonost, akinek abból áll a hétvégi pi
henője, hogy hét végén eljön a Balaton
hoz, itt lemossa a kocsiját, majd hazauta
zik. Ez persze túlzás, de azért ne feledjük, 
hogy közterületen, a Balaton-parton kocsit 
mosni tilos! A lemosott szenny, olaj, autó
sampon csurog a Balatonba: a csapadék 
közvetlenül vagy a csapadékgyűjtő csator
nákon keresztül magával ragadja. Néhány 
liter olaj a víz felszínén akár négyzet
kilométereket kitevő olajhártyát képez, el
zárja a víztől a levegőcserét, és súlyos ár
talmat okoz a tó élővilágának. A mosószer 
káros hatásáról fentebb már szóltunk.

Mit tehet az üdülővendég 
és a kiránduló?

Nyáron a parti településeken háromszor- 
ötször annyi ember tartózkodik, mint sze
zonon kívül. A hétvégeken ez az arány 
még növekszik. Nem nehéz elképzelni, 
hogy e többszörös terhelés mekkora gon
dot jelent a helyi szerveknek, a tanácsok
nak a kereskedelmi ellátás, a vendéglátás, 
a közlekedés, a köztisztaság, az egészség
ügyi ellátás stb. megszervezésében, hogy 
se a helybeli állandó lakosság, se az üdü
lővendég semmiben ne szenvedjen hiányt, 
és a kulturált, tiszta környezet is meg
maradjon. Ehhez bizony az üdülővendég, 
a kiránduló megértő közreműködésére is 
szükség van. Éviről évre megjelennek a tó 
körül felelőtlen elemek is, akik garázda 
módon megrongálják az üdülők kényelmét 
szolgáló tárgyakat: pihenőpadokat, hulla
dékgyűjtő kosarakat, a parkok növényeit 
stb. Kevesen vannak, mégis nagy kárt és 
sok bosszúságot okoznak. Az ilyen ele
mekkel szembeni elítélő magatartás, illet
ve a hatóságokhoz való bejelentés segít
heti megfékezésüket.
A vízparton, kirándulóhelyeken, szabad 
strandokon, a halsütők és egyéb pavilo
nok környékén eldobált üvegek, csoma-
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golóanyagok eltakarítása gyakran megha
ladja az ezzel foglalkozók erejét. Kérjük, 
segítse elő munkájukat azzal, hogy az 
ilyen hulladékokat a legközelebbi hulla
dékgyűjtőbe dobja.
Elszomorító látványt nyújtanak a Bala
ton kis csendes öblei, ahová a szél és a 
hullámverés összehordja a partról, a ha
jókról, vitorlásokról a vízibe dobált üve
geket, tejeszacskóikat, napolajas flakono
kat és mindenféle más hulladékot. Erre is 
ugyanaz vonatkozik: nem a vízben, hanem 
a legközelebbi parti hulladékgyűjtőben a 
helyük.
Számos magán nyaralóház nincs bekap
csolva a szervezett hulladékgyűjtésbe. 
Gyakran vagyunk tanúi annak, hogy va
lahol megáll egy személygépkocsi, és egy 
nagy műanyagzsák háztartási szemetet 
dob vagy ürít a nádasba vagy a közterü
letre. Pedig nem lenne nagyobb fáradság 
a hulladékgyűjtő mellett megállni és oda
dobni.
Nem akarom az elszomorító dolgokat to
vább sorolni. Aki két-három hétre vagy 
hétvégére érkezik, gondoljon azokra, akik 
a következő héten jönnek, vagy azokra, 
akik itt élnek és dolgoznak. Ok is szeret
nének tiszta környezetben pihenni, élni. 
A hulladékok elszórása a parti táj elcsú
fítása mellett a Balaton vizének romlásá
ban is nagy szerepet játszik.
Segítsünk olyan közvéleményt, közgondol
kodást kialakítani, amely tisztelettel te

kint azokra, akik ilyen vonatkozásban is 
kultúrált magatartást tanúsítanak, és el
ítéli azokat, akik gondatlanul, felelőtlenül 
rontják mások körülményeit, pihenését.

Mit tehet ai úttörő?

Úttörő lányok, fiúk! Ti is kerültök szám
talan olyan helyzetbe, hogy a fentebb fel
sorolt módon vigyázhattok a Balaton és 
környéke környezetének állapotára. Ti is 
kirándultok, részt vesztek a ház körüli 
teendőkben, horgásztok stb. Szívleljétek 
meg mindazt, amit ebben a kis írásban 
olvastok. A Balaton még inkább a tiétek, 
mint a felnőtt nemzedéké. Ti lesztek itt 
az üdülővendégek, a nyaraló- és gépko
csitulajdonosok, horgászok, dolgozók, fel
nőtt állampolgárok. Nektek mindany- 
nyiunknál fontosabb, hogy a tó és körü
lötte az üdülőtáj a mainál még szebben, 
még tisztábban kerüljön kezetekbe.
Azokról a felnőttekről vegyetek példát, 
akik felelősséggel viselik gondját a kör
nyezetnek. És ne vegyetek példát azokról, 
akik tudatlanságból vagy felelőtlenségből 
nem ügyelnek a pótolhatatlan értékekre! 
Ezt a kis írást pedig mutassátok meg szü
léiteknek, a rokonoknak, ismerősöknek, 
hogy minél többen olvassák, minél többen 
ismerjék meg a közös gondot és azt, hogy 
mit tehetnek külön fáradság, külön költ
ség nélkül azért, amire államunk sokmil- 
liárd forintot áldoz.
Kedves magyar állampolgár! Ebben a kis 
írásban megpróbáltuk a balatoni gondokra 
felhívni a figyelmet, röviden rámutatni a 
környezet romlásának tényezőire, folya
mataira. Néhány példát is felhoztunk ar
ra, hogyan kerülhetjük el a nem kívána
tos jelenségeket. Minden lehetőséget, min
den helyzetet nem sorolhattunk fel. A 
környezetkárosító tényezők ismeretében 
azonban mindenki eldöntheti, hogy külön
böző helyzetekben mi a helyes, környezet
védő magatartás. A munkahelyen, az 
ipari és mezőgazdasági üzemekben, a szol
gáltató intézményeknél a munkás, az al
kalmazott, a vezető kezében is sok lehe
tőség van a környezeti károk elkerülésére 
gondos munkával, a technológiai folyamat 
pontos megtartásával. A termelés és a fo
gyasztás hulladékainak csökkentésével, 
illetve környezetkímélő ártalmatlanításá
val keressük meg ezeket a lehetőségeket, 
és igyekezzünk másokat is megnyerni a 
környezet védelme ügyének.

DR. MÁTÉ FERENC



Anyag- és 
energiaáramlások A természet 

háztartása
Az emberiség gyors ütemű szaporodása, a fogyasztói igények növekedése 
világszerte növelte a keresletet az energiahordozók iránt.
A világpiaci árváltozásokat azonban a gazdasági élet minden területén 
az energiával való fokozottabb takarékosságra serkentenek. Vajon 
természeti környezetünk hogyan gazdálkodik saját anyagaival, és a 
bennük rejlő energiával? Milyen esélyeink vannak az élelmiszertermelés 
fokozására? Milyen veszélyeket okozhat a környezetszennyezés a 
kozmikus energia jobb hasznosításában? Cikkünk szerzője 
dr. Széky Pál,a biológia tudományok kandidátusa, 
a Gödöllői Agrártudományi Egyetem Állattani Tanszékének docense 
egyebek között ezekről ad tájékoztatást.

F
Műnkön mintegy négy- 
milliárd évvei ezelőtt 
jelent meg az élet: az 
őstenger vizében a 
legfontosabb elemek
ből bonyolult, szerves kötésű 

vegyületek kombinációi által 
olyan fehérje-plazmacseppek 
jöttek létre, amelyek közvetlen 
környezetüktől elhatárolódva, 
de azzal szoros kölcsönhatás
ban sajátos anyagcsere-folya
matot bonyolítottak le. A 
folytonosain változó ősi kör
nyezetben a már kialakult 
élőlények tulajdonságai módo
sultak, e változások az utó
dokra is átvivődtek, öröklőd
tek. Talán 500 millió évvel ez
előtt mozdult ki először az 
élet az addig megszokott ten
geri közegből, s a vizet a test
ben tartalékolva az élőlények 
a szárazföldre is kihúzódhat
tak. A szárazföldi életmódhoz 
alkalmazkodott ősi szerveze
tekből szinte robbanásszerűen 
alakulhatott ki a sokféle mik
roorganizmus, növény- és ál
latfaj. A vízi élővilág továb
bi gazdagodásával ma már 
mintegy hárommillió faj sok- 
milliárd egyedének ad életle
hetőséget a föld felszínét bo
rító vízi és szárazföldi élettér, 
a légóceán. Mindezek együtte
sen az ember és az élővilág 
földi birodalmát, a bioszférát 
alkotják.

Kapcsolatok 
szövevényében
Szinte beleszédülünk, ha át
gondoljuk a bioszféra térbeli 
kiterjedését, méreteit, az itt 
élő fajok egyedeinek szinte át
tekinthetetlen, egyben csodá
latos forma- és tulajdonság
beli gazdagságát, számszerű 
nagyságát. Valósággal eltörpü
lünk, ha meggondoljuk, hogy 
ebben a hatalmas rendszerben

az ember a maga egyéni 
adottságaival, alkallmazkodó- 
képességével viszonylag cse
kély teret foglal el, s létfelté
teleit, igényeit, szűk környeze
ti feltételek között igyekszik 
magának biztosítani. Az élő
világ tagjai azonban koránt
sem függetlenek környezetük
től, ugyanis sokoldalú kapcso
latrendszerek szövevényében 
végzik élettevékenységüket. A 
körülöttünk előforduló egyéb 
élőlények egyedei kisebb 
csoport-együttesekben (popu
lációkban) élik életüket. A 
különböző fajok együttélő po
pulációi a bioszféra egy-egy 
szűkebb életterének (biotópjá- 
nak) táplálékkészletét hasz
nosítva találják meg helyüket 
és szerepkörüket. A populá
ció élettere tehát a biotóp, az 
együttélő fajok populációi pe
dig egy adott élettérhez kö

1. ÁBRA. A biomasszában levő energia adja az ökoszisztéma egyes 
anyagainak körforgásához szükséges energiát. Valamely elem átala
kulási (körforgási) sebessége a többiétöl és a saját kerék nagyságá
tól is függ. Kisebb kerék adott hajtósebesség mellett gyorsabban forog, 
mint a nagyobb. A nagyobb kerékkel jelzett anyag tehát lassab

ban halad a körforgásban. 
Eszerint a természetben 
a foszfor (a nehezen 
oldódó foszforvegyületek 
lassú forgási sebessége 
miatt) korlátozza az 
életfolyamatokat is. A 
természetes foszfátkészletek 
többszörösére fel
gyorsított lebontása a 
körforgást végző 
fogaskerék-rendszer 
túlhajtásához, ez pedig 
felgyorsult növényi 
növekedéshez, majd 
fokozott oxigén
felhasználáshoz vezet. 
Ily módon jött létre pl. 
vizeinkben is a közismerten 
káros eutrofizálódás

tődve az életközösséget alkot
ják. A biotóp az élettelen ha
tások sokaságával, a talaj, a 
vízi élettér és az atmoszféra 
közvetítésével biztosítja és 
befolyásolja az életközösség 
létét és fennmaradását, mi
közben az élőlények egymás
sal is szoros kölcsönhatásban 
vannak. Az élettér és az élet
közösség bonyolult kölcsönha
tás-rendszere az ökoszisztéma. 
Benne jóformán semmi sem 
állandó, a kölcsönkapcsolat- 
rendszer bonyolult hálózata is 
örök változásban van. a hatá
sok sokasága az ellenhatások
kal ütközve látszólagos ki
egyenlítődéshez vezet. Ez az 
oka annak, hogy a felületes 
szemlélő szinte változatlan
nak, naponta ismétlődőnek, 
kiegyensúlyozottnak látja, 
ugyanakkor a kitéréseket, el
tolódásokat nem vagy alig ve- 

szí észre. (Ezért szoktak — 
nem éppen szerencsés meg
fogalmazásban — biológiai 
egyensúlyról beszélni.) Egy 
adott élettérben ugyanis a 
biotóp szervetlen és szerves 
anyagai a táplálékhálózaton 
áthaladva az életközösség 
tagjainak testanyagaivá vál
nak, majd beépülve a hulla
dékokba, a talajba, illetve a 
vízi élettérbe visszajutva 
sajátos, helyi anyag körforgás
ban vesznek részt. A felépítő 
és lebontó folyamatok során 
persze az anyagok át is ala
kulnak. Mindez azonban csak 
szigorúan szervezett rende
zettség árán valósulhat meg. 
Azt kell tehát mondanunk, 
hogy egy élettér az életközös
séggel együtt igen bonyolult, 
sok és sokféle „terméket ’ 
előállító és állandóan forgal
mazó nagyüzemhez hasonlítha
tó. (1. ábra.) Ebben a bonyolult 
kölcsönhatásokat és szerve
zettséget mutató, egyben ál
landó változásnak kitett, 
mégis viszonylag stabil rend
szerben (az ökoszisztémában) 
a legfontosabb fenntartó fo
lyamat az anyagkörforgás. 
Ehhez szorosan kapcsolódik a 
folytonos anyagátalakulás 
(transzformáció) és az ezt kí
sérő energiaáramlás. Az élet
közösség tagjai közötti köl
csönhatások legfontosabb for
mája az állandó jellegű táp
lálkozási (trofikus) kapcsolat
ban nyilvánul meg.
Bármely ökoszisztéma-típust 
vizsgálunk is (akár a halasta
vat, az erdőt vagy az ember 
által szigorúan szabályzott 
szántóföldet, azaz agráröko
szisztémát), mindegyik bonyo
lult, jól szervezett termelő 
rendszernek tekinthető. A 
természetet szerető, védő, 
tisztelő ember többnyire egy 
sokszínű életközösség vagy 

347



biotóp egy-egy kisebb részle- i 
tét veszi észre, abban gyö- i 
nyörködik, s nem is gondol 
arra, hogy amit megfigyel, 
egy bonyolult rendszer anyag- 
és energiaforgalmának a ré
szét alkotja. Érdemes tehát 
ez alkalommal a rendszer 
termelő jellege oldaláról, gaz
daságossági szempontok alap- | 
ján vizsgálni természeti kör- 1 
nyezetünk rendszereit. Ezt 
támasztja alá az a törekvé
sünk is, hogy a természetben 
ne csak a sokféleséget, hanem 
a szerveződést, a térben és 
időben történő rendszerezett
séget is tanulmányozzuk. A 
valóban működő és élő anya
got előállító, illetve forgalma
zó ökológiai rendszert tehát j 
termelő rendszernek is tekint
sük. Ez ad alapot arra, hogy 
a vizet, a szárazföldet, a ha
lastavat, az erdőt és a szántó
földet egyaránt egységes bio
lógiai, ökológiai, sőt ökonó
miai szemlélettel hasonlítihas- ' 
suk össze.

Kozmikus energiacsomagok
Alapjában véve Földünk I 
egész élővilága egyetlen ha- : 
talmas ökológiai rendszernek 
tekinthető, amelyben egyedek, i 
populációk, fajok és életkö- ■ 
zösségek egymással és kör- i 
nyezetükkel bonyolult köl- I 
csönhatás-rendszert alkotnak. 
Működésük megértéséhez 
azonban előbb tisztáznunk 
kell néhány fogalmat. A ter
mészetes ökoszisztéma olyan, 
környezetével is kapcsolatban 
álló nyílt rendszer, amely a 
légkör és a vízrendszer útján 
más szomszédos, illetve távol 
eső rendszerektől anyagot s 
benne energiát kap és oda le 
is ad. Az agrárökoszisztémák 
esetében ennek mértékét és 
sebességét az ember szabá
lyozza. E rendszer működésé
nek is elsődleges és folytonos 
energiaforrása a nap. A su
gárzás energiája minden öko
szisztémában folyamatosan 
pótolja az energiaveszteséget. 
A biotóp szervetlen anyagai
nak forgalmazói az élőlények. 
A kozmikus energiát a foto
szintetizáló zöld növények kö
tik meg, amelyek a szervetlen 
anyagokból élő szervesanya
got, biomasszát hoznak létre 
és raktároznak szervezetük
ben. Ez az üzemszerűen mű- : 
ködő rendszer első és legalap
vetőbb terméke, amelyet pri
mer produkciónak is neve
zünk. Ebből élnek a növény
evő állatok, ezek testében az 
átalakított formában beépült 
szervesanyag időegység alatt 
képződött mennyisége a sze
kunder produkció. Ez utóbbi 
tovább halad a táplálékháló
zat tagjain (a kisállatevőkön, 
a ragadozókon és az embe
ren), miközben új'ból és újból 
azok testanyagaivá alakul át 
(2. ábra).

egy bükkerdőben
ener

Miért óvjuk az erdőt?
Talán kevéssé érzékeljük, 
hogy a zöld növények szerves
anyagot termelő tevékenysége 
minden földi élet előfeltétele. 
Ebből a biomasszából él ma- . 
ga a növény, a növényevő ; 
állat, az ember, az élősködő, 
a ragadozó, a kórokozók so
kasága egyaránt. A fotoszin- | 
tetizáló növény hasznosítja a 
légkör napjainkban egyre nö
vekvő CO2 tartalmát, és az ál- ■ 
tala kilégzett O2 révén pótol- ’ 
ja, illetve felújítja a légkör I 
oxigéntartalmát. Érdemes I 
megvizsgálni, hogy például : 
egyetlen idősebb bükk meny
nyi CO2-t fogyaszt, mennyi 
szervesanyagot termel, és ; 
mennyi O2-t bocsát ki egy 
nap alatt (3. ábra). Tehát 
mind táplálékforrásként, mind 
pedig a légköri egyensúly 
fenntartóiként a zöld nővé- ' 
nyék fokozott figyelmet és vé- i 
delmet érdemelnek. Ezzel ma- I 
gyarázható, hogy napjainkban 
már a kutatók egész hadsere
ge foglalkozik a fotoszintézis 
rejtelmeinek megismerésével, | 
a növényi produkció mérésé
vel, a szervesanyag-termelés 
fokozásának lehetőségeivel. 
Ezért védjük erdeinket, ezért 
emelünk szót távoli kontinen
sek hatalmas trópusi esőer
dő-övezeteinek ésszerűtlen 
pusztításai ellen. Ezért keres 
a botanikus és növényneme
sítő újabb, a napenergiát ha

3. ÁBRA. Egy 115 éves bükkfa 
egy napi produkciója.

Ennek az öreg bükkfának kb. 200 ezer levele van, ez 
1200 m2 levélfelületet jelent. A levelek

sejtjeiben 10’* zöld szintest (kloroplasztisz) és bennük 
összesen 180 g klorofill van. A napi 12 kg szénhidrát

produkcióhoz elhasznál a légkörből 
9400 I CO2-t, és kibocsát ugyanennyi 

O2-t; ez utóbbi 2-3 ember napi szükségletét fedezi

tékonyabban felhasználó nö
vényfajokat és fajtákat. Az 
agrárszakemberek széles tá
bora, de a kertbarátok aktív 
serege is tevékenységével a 
zöld növények produkciójának 
növelését szolgálja. A növé
nyi szervesanyagprodukció 
legnagyobb részét azonban 
nem is a szárazföldi, hanem 
a tengeri és édesvízi növé
nyek (főleg az algák) hozzák 
létre.

A növényi produkció révén 
(vízben és szárazföldön) 
együttesen évente hatalmas 
tömegű szervesanyag (kb. 10*1 
tonna szárazanyag) termelő
dik a világon. Ennek a bio
massza-tömegnek az energia- 
tartalma (hiszen végül is er
re van szüksége minden élő
lénynek) kb. 3.1021 J, ami kb. 
tízszerese az emberiség évi 
energiaszükségletének. A nagy 
kiterjedésű zöld övezeteknek 
jelentős szerepe van ebben a 
produktivitásban, mivel a 
zöld levelek sokasága egész 
nyáron át „üzemel”, szerves
anyagot termel. Nemcsak a 
hatalmas tölgyfák leveleiben, 
hanem az egysejtű algák tes
tében is végső soron a zöld 
színtestek az elsődleges ter

melés élő „műhelyei”, ahol a 
légköri széndioxidból, a víz
ben oldott tápanyagokból a 
napenergia megkötésével 
energiadús vegyületek kép
ződnek és halmozódnak föl.
Évmilliókkal ezelőtt óriási 
növényi szervesanyagtömeg 
került a föld mélyébe; ennek 
elszenesedett maradványait 
használjuk napjainkban (kő
szén, földgáz és kőolaj for
májában) energiaszükségle
tünk mintegy 90 százalékának 
fedezésére.

Gyenge hatékonyság

Napsütéses időben keveset 
gondolunk arra, hogy a ránk, 
a növényekre, a vízfelszínre, 
a talajra jutó napsugárzás 
energiakészlete hova tűnik, 
merre halad? A kérdés nem 
is olyan elvont, mint ahogy 
első ólvasásra föltűnik. Na
gyon is „húsbavágó” téma ez, 
hiszen minden ökoszisztémá
ban — amelyet a napenergia 
gerjeszt — a megtermelt szer
vesanyagban levő energiatar
talom a létfenntartó erő.
Kiindulópontnak tekinthetjük 
a zöld növény levelére jutó
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4. ÁBRA. Egy növényevő 
tápláléklánca vázlata, 

ahol a 
növényi szervesanyag 

és a benne 
megkötött energia 

útjait és 
mennyiségi változását 

követhetjük nyomon

5. ABRA.
Egy halastó 
halhúsprodukciójának 
összehasonlítása 
a - hagyományos 
(pontyos) és b - 
újszerű 
(amúrral betelepített) 
formában.
A ponty a 2. 
energiaszinten hozza 
létre a halhúst, 
az amúr eggyel 
alacsonyabb fokon

sugárzó energiát, amelynek 
egy része a fotoszintézis so
rán kémiai energiává alakul 
át, beépül a képződött szer
vesanyagba, és így tárolódik 
a növény testében. E folyamat 
hatékonyságát elsősorban az 
határozza meg, hogy a nö
vény a beeső energiasugárzás 
mekkora hányadát hasznosít
ja. Ez növényfajonként, élő
helyenként, egyedsűrűségtől és 
a növény fejlettségi állapotá
tól is függően nagyon válto
zó. Gondoljunk például arra, 
hogy a levélfelület, a levélál
lás, a klorofill-tartalom, a hő
mérséklet, a páratartalom, de 
még a fény hullámhossz sze
rinti összetétele is befolyásol
ja a fotoszintézist, a keletke
zett szervesanyag mennyisé
gét, így a megkötődött ener
giát. Ezekről a kérdésekről 
korábban a BÚVÁR 1977. 2. sz. 
66. oldalán) dr. Précsényi Ist
ván egyetemi tanár cikkében 
már részletes tájékoztatást 
adott az olvasónak. Mégsem árt 
föleleveníteni, hogy a kozmi
kus energiának a növények 
csak alig fél-öt százalékát hasz
nosítják. Természetesen a kü
lönböző vegetációtípusok (tró
pusi őserdők, mérsékelt égövi 
lombos erdők, szavannák, 
sztyeppék, tundrák) fényener
giáit kihasználó képessége elté

rő, de az emberiség szempont
jából ez korántsem mellékes. 
Minél jobb a növény energia
hasznosítása (efficienciája), an
nál több szervesanyag és ener
gia áll a rendszer táplálékháló
zatát alkotó egyéb élőlények 
rendelkezésére.
Agroökoszisztémák esetén a 
fajta-megválasztás, a nemesí
tés egyik fontos feladata, hogy 
a napenergia jobb hasznosítá
sával egységnyi területen ma
gasabb terméseredményeket 
érhessünk el.

Csökkenő energiaszintek

A növény a testében felhal
mozott szervesanyagnak csu
pán egy részét használja el 
saját életjelenségeire. (Az el
használt biomassza energiájá
nak egy része légzési hővesz
teség formájában távozik, s 
ez a rendszer számára is ve
szendőbe megy.) A növény
ben megmaradó elraktározott 
szervesanyag (az ún. nettó 
primer produkció) a növény
evő állatok táplálékaként 
hasznosul (4. ábra). Ezek tes
tében a szerves anyag egy ré
sze ugyap elhasználódik (szin
tén légzési hőveszteség formá
jában), más része viszont át- 

i alakított szervesanyagként to
vábbra is az állat testében 
marad. Ugyanez ismétlődik 
meg akkor, ha egy növény
evő állat ragadozó fajok zsák
mányává válik, avagy (mint 
élelmiszer) emberi fogyasz
tásra kerül. A szervesanyag, s 
ibenne a kémiai kötésben levő 
energia tehát végighalad a 
táplálékhálózat tagjain. Az ál
lat testébe beépült, átalakított 
szervesanyagriak a légzésvesz
teség után megmaradt része a 
nettó szekunder produkció. 
Amíg a zöld növény produk
ciója a növényi fotoszintézis 
hatékonyságától függ, addig 
az állatok szervezetében fel
halmozott szekunder produk
ció mennyisége a tápláléklán
con végighaladva, lépcsőfok
ról lépcsőfokra jutva jelentős 
mértékben csökken, miközben 
igen nagy az anyag- és 
energiaveszteség. Ez egyfelől 
azzal magyarázható, hogy a 
létfenntartás sok „fűtőanya
got” igényel, másfelől pedig a 
szervesanyagnak csak egy há
nyada jut tovább egyik szint
ről a másikra (például nö
vényből a növényevő állatba, 
ebből a kisállatevő állatba, 
innen a ragadozóba). De azt 
is számításiba kell venni, hogy 
időközben sok növényi rész 
elhal, nagymennyiségű szer
vesanyag távozik bélsár, illet
ve vizelet formájában. Az ily 
módon talajba, illetve vízbe 
jutott szerves hulladékokat a 
lebontó szervezetek haszno
sítják s változtatják át egy
szerű, energiában szegény, nö
vény számára tápanyagként 
felvehető, vízben oldódó szer
vetlen vegyületekké.

Példamutató 
hulladékhasznosítás

A fentiekből következik te
hát, hogy az anyagforgalom
ba belépő vegyületek útja 
igen szerteágazó, miközben az 

energia egy része attól elvál
va hő alakjában veszendőbe 
megy. A táplálékul szolgáló 
szervesanyag viszonylag nagy 
veszteséggel jut egyik lépcső
fokról (táplálkozási szintről) 
a másikra. Ezt modell-ábrán- 
kon is jól érzékeltethetjük, 
ahol az idomok nagysága a 
következő szintre jutó anyag 
mennyiségét érzékelteti, s a 
számok csökkenése is ezt iga
zolja.- De egyúttal az is leol- — 
vasható erről, hogv igen nagy 
mennyiségű szerves hulladék 
is keletkezik, amely minden 
szintről a lebontó szervezetek 
táplálékává válik (lefelé mu
tató nyilak). Nagyon sok a 
légzési hőveszteség is (felfelé 
mutató nyilak).
Mindezekből viszont fontos 
következtetések vonhatók le. 
Ezek alapján válik érthetővé, 
hogy élelmiszerszükségletünk 
fedezésére miért éppen a nö
vényevő állatokat tenyésztjük 
és takarmányozzuk. De 
ugyancsak világossá válik, 
hogy e cél érdekében miért 
lehet csupán kivételes és drá
ga megoldás ragadozó álla
tokkal — például pisztráng
gal — kielégíteni a növekvő 
húsigényt. Minél hosszabb 
ugyanis a tápláléklánc, annál 
nagyobb a rajta végighaladó 
anyag- és energiaveszteség (a 
ragadozó pedig a sor végén 
helyezkedik el). A folyamat 
során keletkező nagymennyi
ségű hulladék viszont arra fi
gyelmeztet, hogy milyen fon
tos szerepet töltenek be a 
természetben a dög- és kor- 
hadékevő szervezetek, ame
lyek éjjel-nappal, télen-nyá- 
ron folyamatosan dolgozzák 
fel a hulladékot. Mivel pedig 
a már elhalt szervesanyagból 
saját, élő testanyagot hoznak 
létre életfolyamataik során, 
a hulladékot ezzel visszate
relik az élő szervesanyag-for- 
galomba. Ezeket az élőlénye
ket közös ökológiai megneve
zéssel visszamentő (rekuperá- 
ló) szervezetekként emleget
jük. Ezért is kell megbecsül
nünk a sokak által lenézett 
dögbogarat, a trágyalakók, az 
avarban élők, a talaj táp
anyagait hasznosítók (pél
dául a földigiliszták), a rot
hasztó gombák természetben 
betöltött szerepkörét. Nap
jainkban igen sokat hallunk, 
olvasunk az emberi tevékeny
ségből eredő hulladékok fel
halmozódásáról, az ebből 
származó gondokról. Azt hi
szem, nem túlzás azt állítani, 
hogy sokat tanulhatnánk ab
ból a jól szervezett folyamat
ból, amellyel a természetes 
ökoszisztéma a hulladékot új
rahasznosítja. Jó példák azon
ban már akadnak. így pél
dául a városi szennyvíziszap 
mezőgazdasági hasznosítása, a 
salakhegyek rekultivációja te
rén értünk el figyelemre mél- 4 
tó eredményeket. A veszteség •
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A főbb ökoszisztéma-típusok összehasonlítása 
energiaforgalmuk alapján

Dkosxisxtéma-tipus Energiaforgalma 
KJ/mViv Előfordulása

csak a napenergiától 
függő

4000 és 40 ezer között 
(átlag 8 ezer); produk
tivitása gyenge

rendszeróceánok, mérsé
kelt égövi erdők, füves 
területek, tundrák, a 
legtöbb természetes 
rendszer

napenergia mellett más 
energiaforrás is fontos 
(ár-apály, esőzések)

40 ezer és 160 ezer között 
(átlag 80 ezer) ; Igen 
nagy produktivitás

tengerparti övezet, tor
kolatvidékek, trópusi 
esőerdők

a napenergia mellett az 
emberi beavatkozás a 
döntő

40 ezer és 160 ezer között 
(átlag 50 ezer) ; nagy 
produktivitás

trágyázott talajok, szántó
földek

a fő energiaforrás az 
üzemanyag

400 ezer és 12 millió 
között ingadozik átlago
san 8 millió); főként 
energiafogyasztó 
rendszer

városi és városkörnyéki 
ökoszisztémák, környezet
szennyező gócok

csökkentésére jó példa lehet 
a növényevő halaknak (pél
dául az amurnak) halasta
vainkba történő betelepítése 
(5. ábra). A ponty mindenevő, 
az amúr pedig elsősorban ma
gasabb rendű vízinövényekkel 
táplálkozik. Betelepítésével 
tehát azért érhető el kedve
zőbb eredmény a halhúster
melés terén, mivel eggyel ala
csonyabb táplálkozási szinten, 
vagyis kisebb anyag- és ener
giaveszteséggel hozza létre az 
ízletes halhúst.
Az ember is része a termé
szet egészének, fogyasztó tag
ja a bioszféra nagy életkö
zösségének (a biom-nak). Táp
lálékigénye és energiafelhasz
nálása azonban az idők során 
sokat változott. Vadászó, 
gyűjtögető életmódot folytató 
elődünk (kb. 100 ezer eszten
dővel ezelőtt) mintegy 60 ezer 
m2-nyi terület természetes 
(primer és szekunder) pro
dukciójából élt, napi energia
szükségletét pedig a négyzet
méterenként előállított 0,143 
KJ még kielégítette. Később, 
a primitív termelési módsze
rek bevezetésével már kisebb 
területen kellett gazdálkod
nia (kb. 4 ezer m2-en), s ez a 
helyzet például Indiában nap
jainkban is fennáll. Az ember 
napi energiaigénye ilyen szin
ten viszont már 2,$-KJ/m2-re 
növekedett. A mai fejlett ipa
ri társadalom emberének 
ugyanekkora területen ugrás
szerűen megnőtt a napi ener
giaigénye (23 KJ/m2).
Az emberi társadalom foko
zott és várhatóan még tovább 
növekvő energiaéhsége az 
ökológusokat a természet 
energiaháztartásának elméleti 

* vizsgálatára késztette. Ez a 
többi között azt jelenti, hogy 
ilyen kérdések megítélésében 
ma már nem nélkülözhetjük 
a fizikai-kémia termodina
mikai föltételeit. Természete
sen ezekre a rendszerekre is 
érvényes az energiamegma
radás alapelve, vagyis a ter- 
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modinamika I. főtétele. A 
rendszer és környezete ener
giakészlete tehát állandó, 
energia nem keletkezhet, s 
nem is tűnhet el nyomtala
nul. (Mivel veszteségként 
rendszeresen távozik el ener
gia hő alakjában, ezért állan
dó napenergia-utánpótlást 
igényel rendszerünk. Az öko
lógiai rendszeren belül tehát 
jelentős energiaátalakulások 
bonyolódnak le, s ennek so- 
ráfi a keletkező és felszaba
duló hő rendszerünket az 
„egyszerűsödés” és elszegé- 
nyesedés irányába vezeti. A 
hő ugyanis a legalacsonyabb- 
rendű energiaforma, amely a 
folyamatok során keletkezik.) 
A mi szempontunkból fontos 
változások irányáról azonban 
a termodinamika első főtétele 
nem ad tájékoztatást. Amikor 
egy rendszer a változás so
rán egyik állapotból a másik
ba kerül át, az utóbbiban a 
rendezetlenség (entrópia) na
gyobb, mint a kiindulási ál
lapotban. A hőenergia terme
lése során ugyanis a moleku
lák eltávolodnak egymástól. 
Ez a rendezetlenség irányába 
mutató tendencia az ökoszisz
témákra is jellemző (a termo
dinamika második főtétele). 
A kedvezőtlen ökológiai ha
tások (például a hőingadozá
sok, a szél stb.) is növelik a 
rendezetlenséget, de a környe
zetét károsító ember is fokoz
za az entrópiát. A rendezet
lenség ellentéte a rendezett
ség, amelyet a rendszerelmé
let az információ fogalmával 
jelöl meg. Az entrópia tehát 
az információ hiányosságát is 
jelenti. Természetes ökoszisz
témában az információ maga
sabb foka alacsony entrópia
szinttel párosul, és megfordít
va. Ügy is fogalmazhatjuk, 
hogy az entrópia egy rendszer 
átrendeződésének mértéke is, 
az információ-elszegényedés 
indexe. A rendszer entrópiá
jának további növekedését 
megelőzendő energiára van

6. ÁBRA. 
Az ember 
energiafelhasználása 
és hőtermelése 
régen, valamint ma 
(a nyilak az 
energiaáramlás 
irányát jelzik, □ 
számok KJ/nap 
egységekben értendők). 
Fent: 
vadászó-gyűjtögető 
emberi társadalom 
100 ezer esztendővel 
ezelőtt.
Egymillió ember 
ellátásához 60 ezer m2 
terület és
0,43 KJ/m2/nap 
hőterhelés. - Középen: 
extenziv (primitív) 
termelési módot 
folytató társadalom 
(ma például Indiában). 
Egy ember 
ellátásához 
4000 m2 terület és 
2,73 KJ/m2/nap 
hőterhelés. - Lent: az 
iparosodott 
társadalom (mint ma 
például Európában) 
az ember 
ellátásához 4000 m2 
terület és
21,1 KJ/m2/nap 
hőterhelés

szükség. A rendszer rendezet
lenségének fenntartása még 
mindig „erőfeszítést”, energia
ráfordítást igényel.
A szennyeződés és hulladék- 
felhalmozódás a rendszert a 
rendezetlenség felé sodorja, 
organizáltságát gyengíti. A 
légszennyeződés például csök
kenti a fajok egyedszámát, 
korlátozza egyes fajok létét, 
csökkenti a rendszer informá
ciótartalmát, növeli annak 
entrópiáját. Az élőlények lét
feltételüket biztosító anyag- 
és energiszerzésre törekednek.
Az evolúció minden olyan 
változást elősegít, amely a 
lét- és fajfenntartás szem
pontjából kedvező. Ilyen 
szempontból az evolúciónak 
köszönhetően az életközössé
get jóbb hasznosulást kereső 
társulásnak tekinthetjük. A 
környezetből felvett nyereség 
a negatív (alacsony) entrópia, 
amit vissza kell fizetni; a 
rendszer „valutája” pedig a 
hasznosítható (szabad) ener
gia. Ha egy bizonyos időegy
ség alatt az életközösség sza
bad energiája növekszik, ak
kor ezzel sok negatív entró
piát „vásárolhat” környezeté
től.
A bioszféra különböző öko
szisztéma-típusok halmazából 
áll. Ezeket végső soron ener
giaforgalmuk révén lehet ösz- 
szehasonlítani (nincs más, 
jobb „közös nevezőjük”). Az 
ökoszisztémák tulajdonságait

= energia áramlás 
útját jelzik

ugyanis a rendszeren átáram- 
ló energia eredete és meny- 
nyisége határozza meg. Táb
lázatunk azt érzékelteti, hogy 
az ökoszisztéma négy alaptí
pusa közül az első emberi 
megítélés alapján „gazdaság
talan”, mert benne kismérvű 
az energia-átáramlás, mégis 
ez a legelterjedtebb a Földön, 
ez uralja bioszféránkat A 
második típusban a napener
gián kívül fontos szerepet 
kap energiaforrásként az ár
apály, a mindennapos trópusi 
esőzés, ezért magas a produk
tivitása. A harmadik típust 
az emberi beavatkozás jellem
zi. Ennek során kiegészítő 
energiaforrást jelent az 
anyagbevitel (trágyázás,
üzemanyag, gépi munka for
májában). Ennek a típusnak 
van tehát a legnagyobb köz
vetlen szerepe az emberi 
szükségletek biztosításában. 
Végül az utolsó (de nem el
hanyagolható) típus már tel
jesen mesterséges rendszer, 
mert odaszállított üzemanyag 
és más energiaforrás adja 
működésének alapját. Táplá
lékszükségletét mégis más 
ökoszisztémák napenergiájá
ból fedezi. Ez a napjainkban 
egyre nagyobb méreteket öltő 
városi (urbán) ökoszisztéma 
egyben a környezetszennyezés 
egyik fő gócpontja is.

DR. SZEKY PÁL



Júniusi összeállításunk folytatása

Intézetek a környezetért
Országos Közegészségügyi intézet
Már-már szédelegve 
lapozgatom a tobb- 
száz oldalas kötetet, 
mely az OKI 1979. 
évi működését tar
talmazza. Látogatá
som idején' is a bő
ség zavarával küsz
ködtem, ez a kiad
vány pedig végleg 
meggyőzött: ekkora 
terjedelemben az át
fogó bemutatás kép
telenség, csupán né
hány érdekességre 
szorítkozhatom, ízelítő gyanánt. „Tudás
ra vezérlő kalauz”-ként dr. Pápay Dé
nes főigazgató-helyettes történeti vissza
pillantással kezdi.
— A közegészségügy tárgya száz éve, 
Pettenkoffer, illetve nálunk Fodor Jó
zsef óta nem változott: a tömeges meg
betegedések és egyes környezeti ténye
zők közti törvényszerű összefüggéséket 
vizsgálja. A tények viszont — társadal
mi okokból — nagyot változtak. Akkori
ban a járványos fertőzések (hastífusz, 
kolera, tbc, hiánybetegségek), ma a ci
vilizációs ártalmak (szív-érrendszeri, da
ganatos megbetegedések) adják a vizs
gálatok gerincét. Legfőbb feladatunk: a 
környezeti tényezők emberre és ember
csoportokra tett hatását kutatva meg kell 
állapítanunk a közegészségügyi normá
kat, ill. higiénés előírásokat, amelyeket 
szükség szerint tovább módosítunk. Itt 
jegyzem meg, hogy a környezetvédelem 
jogi szabályozása annak idején tőlünk 
indult ki.
A főhatósági szinten (Eü. Min. — OKTH) 
történő együttműködés szellemében 1980 
óta mi is együtt dolgozunk a mai Kör
nyezetvédelmi Intézettel. A környezetmi
nőségi határértékek tárgyában csak a 
legfontosabb témákról szólva

. a műit év óta 306 légszennyező anyag 
TOnmajavaslata készült el;

: 1985-ig 15—20 talajszennyező anyag 
mgiénés határértékét dolgozzuk ki (az ar
zéné megvan; következik a kadmium, az 
ólom stb.);

", revízió alá vesszük a kommunális 
Környezeti zajok jelenlegi normáit, kü
lön figyelmet fordítunk a specifikus üdü
lőterületi zajszintekre..
Itt jegyzem meg, hogy az ún. K—14-es 
akadémiai kutatási programban (az 
OKTH irányításával) megbízásiból mi is 
részt veszünk, az előbbieken kívül a ve
szélyes hulladékok rendkívül időszerű 
minősítése tárgyában.
A továbbiakban dr. Rudnai Péter, az 
egészségügyi-mérnöki osztály vezetője be
kapcsolásával a VI. ötéves terv két, csa
patmunkában végzett nagyszabású vizs
gálatáról beszélgettünk.

; Egy modellterületként szolgáló ipari 
központban az adott komplex szennyező
forrás (üzemek, erőmű) álltai kibocsátott 
környezetszennyező anyagok mennyiségé
nek és elterjedtségének mérését végzik, 
majd ezek alapján az összlakosság egész
ségi állapotát vizsgálják. Ami kiterjed 
külön a gyerekekre (légúti betegségek, 
antropometriás vizsgálatok), külön a fel
nőttekre.
A nehézséget a viszonylag kis koncent
rációjú szennyezettség okozza, így csak 
hosszú idő múltán vonhatók le megbíz
ható következtetések: mennyire okozója 
a környezeti hatás bizonyos súlyosabb 
betegségeknek, illetve e környezetben 
mekkora a kockázati tényező, mely meg
felelő ellenintézkedések hiányában növeli 
a megbetegedés esélyeit.
:• A másik nagy vállalkozás: Győr-Sop

ron megyében 163 településen monitori- 
zálják (műszerekkel mérik) a szennyező 
hatások mértékét, ill. bizonyos (krónikus, 
nem tbc-s légzőszervi, daganatos stb.) be- ! 
tegségek gyakoriságát. Ez folyamatos j 
munka: adatgyűjtés, a tendenciák figye
lése, a technológiák kedvező vagy ked
vezőtlen egészségügyi hatásának vizsgá
lata együttesen tesz csak lehetővé intéz
kedéseket.
A talajhigiénés vizsgálatokról szólva dr. 
Horváth Amanda csoportvezető vegyész 
tréfás panasszal kezdi:
— A korábbi szennyvíz-, hulladék-, 
iszapfelhasználási és peszticid-vizsgálatok 
után 1971-ben „nyakunkba szakadtak” a 
veszélyes hulladékok. Először azt sem tud
tuk, „hol lakik az úristen”, tehát fölmérés
sel kezdtük. 1978—79-ben a KÖJÁL-szer-

A vizsgálat tárgya: a környezetszennyező 
anyagok hatása az élő szervezetre.
(Székely Tamás felvétele)

vekkel 3200 anyagra terjesztettük ki „áldá
sos tevékenységünket”. Mi egyébként már 
1974-ben jeleztük központi lerakóhelyek és 
égetők létesítésének szükségességét. Sokáig 
nem történt semmi. Ma viszont becslések 
szerint évi 15—20 millió tonna hulladék ke
letkezik, melyből mintegy 300 ezer tonna 
toxikus jellegű. Ezért van szükség adat
bankra — a számítógépes földolgozás jelen
leg már csaknem elkészült. Mindez az üze
mek saját bevallásán alapul, aminek bi
zonytalanságát szükségtelen ecsetelnem. 
„Hulladéknyomozói” feladatainkhoz egyéb
ként az OKTH területi felügyelőségeitől vá
runk adatokat.
1975 óta KGST-együttműködéssel folyik 
a talajhigiénés normák kidolgozása. Mindig 
újabb tényezőket iktatunk be, s a potsdami 
társintézménnyel együtt ebben a tervidő
szakban kombinált normarendszer kidolgo
zásán fáradozunk, hogy a veszélyes hulla
dékok minősítése minél pontosabb legyen, 
és adatokat szolgáltathassunk az ártalmat
lanításhoz.
Hirka Ferenc fizikus, a higiénés labor 
csoportvezetője elmondja: szerződés alap
ján zajvizsgálati módszerek kidolgozásával 
és továbbfejlesztésével foglalkoznak. Az élő 
szervezetre tett hatást állatkísérletekben 
vizsgálják, és beválás esetén az emberekre 
is kiterjesztik. Az elmúlt öt évben 4000 em
bert kérdeztek ki az otthoni zajok pszichés 
terhelő hatásairól, s ezzel összefüggésben 
lakásuk környékén is „hallgatództak”. Igen 
fontosak a rezgésvizsgálatok. Ezt jelenleg 
csak épületrezgésekre végzik, de a közle
kedési eszközök hatására is ki akarják ter
jeszteni. Mivel hazánkban rezgési határ
értékek még nincsenek, az alapoknál kell 
kezdeniük, vagyis a nemzetközi előírásokat 
összehangolva ki kell dolgozniok a hazai 
vizsgálati módszereket.
Valóságos kémiai kalandregényt mesél dr. 
Csanády Mihály, a vízhigiénés osztály cso
portvezetője. A legfölkészültebb vegyész 
sem tudhatja, milyen rejtett összefüggé
sekre derülhet fény az anyagok megfagga- 
tása közben. 1976-ban kezdődött a vízben 
található nehézfémek vizsgálata. Kiderült, 
hogy egy nemszeretem vendég, a kadmium 
a horganyzott csövek kioldódó horganyából 
szökött be. Az ok: minőségi eltérés. Java
solták: a csőgyártásban ugyanolyan hor
ganyminőséget írjanak elő, mint az élelmi
szeriparban. (Visszajelzést ezidáig nem 
kaptak.) S mi derült ki a műanyag csövek
ből oldódó anyagok vizsgálatakor? A pvc- 
csövekből meglepően sok ólom oldódik ki! 
A bűnös a gyártáshoz használt, ólomtar
talmú stabilizátor. Alapos vizsgálatokat vé
geztek a Csőszerelő Vállalattal karöltve, 
házgyári épületekben. Űj vízvezeték-háló
zat esetén stagnáló vízben ólomkioldódást 
észleltek, öt-tíz percnyi folyatás után ez 
már nem haladja meg a határértéket; fél 
év múltán már állóvízben sem tapasztaltak 
anomáliát. Minthogy az élelmiszeriparban 
az ólom ónvegyületekkel helyettesíthető, a 
vizsgálatok eredményét itt is érdemes fon
tolóra venni.
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Egy másik nyomozás meglepő eredménye: 
néhány vízmű tisztított vizében több higany 
volt, mint a szennyesben. Itt is nyakon 
csípték a kálium-permanganát névre hall
gató tettest, mely technikai minőségű tisz
títószernek „álcázta magát”; a technológia 
módosításával sikerült csökkenteni áldat
lan hatását. Szó esik a lelőhelyeknél még 
egészséges vastartalom veszélyeiről, mert 
a hálózatban vasbaktériumok elszaporítá- 
sával másodlagos minőségromlást okozhat; 
a langyos artézi vizek ammóniájáról, mely 
valósággal rászabadítja ¡a baktériumokat 
az emberre; a víz gáztalanításának veszé
lyeiről stb. Bűnügyi kisregényünket itt le
zárjuk, s más alkalommal (egyebek közt a 
Balatonnal) folytatjuk.
Belátogattam végül a levegőhigiénés osz
tályra, ahol Cziczó Tibor csoportvezető, az 
1974 óta működő Országos Immissziómérő 
Hálózat munkáját ismertette, ök irányítják 
a megyei KÖJÁL-ok végezte országos le
vegőminőség-vizsgálatokat. Példátlan adat
tömeget dolgoztak föl (1981-ben 323 ezret!), 
636 helyen mérik a levegőből ülepedő port, 
276 helyen a kormot, a kén- és nitrogén- 
dioxidot. Izgalmas témájuk az ózonvizsgá
lat országos bevezetése a talaj közelében. 
Át kell értékelnünk fogalmainkat: a magas

Országos Munka- és
Üzemegészségügyi Intézet
Gyakran írunk üzemi környezeti ártáímak- 
ról riportjainkban. De miként fest a hely
zet országos áttekintésben? Dr. Tímár Mik
lós igazgató-főorvossal és dr. Adamis Zol
tán főosztályvezetővel erről beszélgettünk. 
— Feladataink rendkívüli összetettsége 
folytán intézetünk orvosokon kívül ve
gyésztől matematikusig, pszichológustól 
gyógyszerészig sok más szakembert is fog
lalkoztat. Legfőbb sajátosságunk, hogy ala
pításunktól kezdve mindig a környezet és 
az ember vizsgálatával foglalkoztunk — 
hangsúllyal mindig az utóbbin. Ezért kötő
dünk erősen a gyakorlathoz. Saját rendelő
intézetünk van, ahol a foglalkozási beteg
ségeket valamennyi szakágazatban vizsgál
juk, és fekvőbeteg-osztályt is fönntartunk 
— mondja dr. Tímár Miklós, akitől nyom
ban megkérdezem: 
— ön az Orvosto
vábbképző Intézet 
munka- és üzem
egészségügyi tanszé
két is vezeti. Itt mi
vel foglalkoznak? 
— Mindenekelőtt 
üzemorvosok és mun- 
kahigiénikusok kép
zésével, amiben az 
egyetem elvégzése 
utáni alap- és későbbi 
továbbképzés is benn- 
foglaltatik.
— Mit emelne ki kutatási programjaikból? 
— Elöljáróban: munkánk része az Egész
ségügyi Minisztérium által koordinált, or
szágos jelentőségű tárcaszintű kutatások
nak. Fontos témánk a lakosság egészségé
nek védelme a bioszféra káros hatásaitól. 
Itt mindenekelőtt az egyre szaporodó vegyi 
anyagok egészséget befolyásoló hatásvizs
gálata fontos. Ennek érdekében szorgalmaz
zuk az üzemek területén belüli monitor
rendszer kialakítását a levegőszennyezés 
mérésére. Ebben nagy szerepet játszik az 
ún. személyi mintavevő. A kijelölt dolgo

hegyek „ózondús levegője”, tüdőbetegek re
ménye, szaglószerveink gyönyörködtetője 
városi környezetben egészségkárosító ha
tású ... Az oxidáló anyagok NO—NO2 át
alakulásakor ózon is keletkezik, ami veszé
lyes láncreakciót indíthat el. (Mámoros 
gázpedál-nyomkodók figyelmébe ajánlom!) 
Munkájuknak máris jelentős eredménye, 
hogy adataikat fűtési és nem fűtési idényre 
szétválasztva közlik. A tanácsok kevésbé

1 jáfatöá lüétékésélnék pedig T—5-ig terjedő 
skálán levegőminősítést is adnak. S ami a 
jövő szempontjából talán a legfontosabb: 
vizsgálják a rákkeltő hatású vegyületeket, 
a megengedhető benzpirén-tartalomra 
KGST-szinten ők dolgozzák ki a majdani 
határértékeket.

*

Gyatra szójáték, de ezúttal lényegbevágó: 
az OKI a környezeti-közegészségügyi ár
talmaknak és elkerülésüknek annyi oki (és 
okozati) összefüggését vizsgálja és deríti föl, 
hogy lapszámokra való tématömeggel láthat 
el bennünket. Minthogy közülük nem egy 
roppant időszerű, ezekre időnként vissza- 

I térünk.

zók mintegy határidőnapló nagyságú mű
szert viselnek magukon, hogy segítségével 
az őket érő napi szennyeződést mérhessük. 
Sikerként könyvelhető el, hogy e mérések 
alapján az alumíniumkohászatban számos 
munkaszervezési és egyéb változtatást tud
tunk javasolni.
— S nem ütköztek ellenállásba?
— Megbeszélés, nyílt vita útján igyek
szünk mindenkit meggyőzni. Régebben 
csakugyan találkoztunk ellenállással, ez 
ma a vezetők körében úgyszólván meg
szűnt. A megvalósítás akadályait más
képpen hívják: rossz műszaki adottság
nak, anyagiak hiányának, munkaerő
gondoknak.
— Magam is tapasztaltam menekülést a 
védőfelszerelésektől. Akadnak, akik in
kább kilépnek...
— Legyünk tárgyilagosak: fölszerelése 
válogatja. A légzőkészülékek többsége 
csak rövid ideig, pl. vészhelyzetben vi
selhető el. A zaj elleni egyéni védőesz
közök azonban könnyen megszokhatóak. 
Hasonlattal élve olyan a különbség, 
mintha protézist vagy szemüveget kellene 
viselnünk.
— Az alattomos vegyi ártalmak manap
ság sokakat nyugtalanítanak ...
— Bennünket nem kevésbé, noha — 
mindjárt kiderül — mégsem olyan fenye
gető a helyzet. Nekünk tudnunk kell, 
hogy mi jut be az emberbe, egyebek 
közt a bőrön keresztül is, ezért nem elég
szünk meg a levegő elemzésével. Vizelet 
(ritkábban vér) vizsgálat által határoz
zuk meg a szervezetbe jutott vegyi anya
got, illetve bomlástermékét. Ezt a vizs
gálati módszert (üzemorvosi és KÖJÁL- 
közreműködéssel) 1981-ben általánosan 
bevezettük, s a 20 leggyakoribb kémiai 
anyag esetében ez kötelező. Mindez a 
megelőzés okából fontos, mert ha vala
mely anyag bizonyos értéket meghalad a 
szervezetben, kötelező a bejelentés, mely 
végül is eljut hozzánk. Ebben a „köztes” 

állapotban fölismert ártalom — preven
tív intézkedéseink alapján — soha nem 
vezethet egészségkárosodáshoz. A leg
jobb példa az ólommérgezések esete. A 
70-es években kb. évi 500 fordult elő, 
számuk ma már 30 alatt van, de ez is 
az egyének felelőtlensége miatt. Ha min
denki megtartaná előírásainkat, nullára 
redukálhatnánk!
— És a mezőgazdaságban?
— A DDT betiltása után az igen mér
gező szerves foszforsav-észtereket kezdték 
használni. Bevezetésük után a MÉÍM-mel 
közösen pontos egészségügyi használati 
utasításokat dolgoztunk ki (az óloméhoz 
hasonló vizsgálati módszerek itt is lé
teznek). A tanulság: ha bármely új 
vegyszer bevezetésekor megfelelő munka
védelmi intézkedéseket teszünk, s meg
határozzuk a dolgozók orvosi vizsgálati 
kötelezettségét, bármely katasztrófa el
kerülhető. (Az elmúlt 7 évben két halál
eset fordult elő — szántén hanyagságból.) 
— Kutatási témáik egyike a foglalkozási 
légúti és tüdőbetegségek megelőzése, 
kóroki kérdései és gyógyítása. Kitágítva 
a kérdést: napjaink változásait figyelem
be véve mi van visszaszorulóban vagy 
előretörőben?
— Visszaszorul a szilikózis, mind száma, 
mind súlyossága tekintetében. Ma már 
idejében közbe tudunk lépni, amit ér
dekes statisztikai adat bizonyít: a me
cseki bányavidéken a bányászok átlag
életkora hasonló a lakosság többi részé
hez. De azért megjegyzem: a jelenkori 
legfejlettebb bányászati technológia sem 
tudja e tüneteket teljesen kizárni.
Itt veszi át a szót dr. Adamis Zoltán: 
— Növekszik viszont az allergiás meg
betegedések száma. Részint ugyan a pon
tosabb diagnosztika, részint azonban a 
vegyi anyagok megszaporodása következ
tében. Ezért 1970-től új feladatot is kap
tunk: a Toxikológiai Tájékozató Szolgálat 
megszervezését. Ezt külföldön méregköz
pontnak hívják, a kemikáliák szinte 
áttekinthetetlenné növekvő tömegét je
lezve. Szolgálatunknál az iparnak, a ke
reskedelemnek, röviden valamennyi for
galmazónak és használónak kötelessége 
bejelenteni minden emberre mérgező ha
tású vegyi anyagot és készítményt. Do
kumentációinkban nemcsak ezek szere
pelnek, hanem az is, hogy mi a teendő 
mérgezés esetén. Más intézetek adatait is 
tároljuk, és információkat szolgáltatunk 
orvosoknak és egyéb szakembereknek.
— Ügy tetszik, elmélet és gyakorlat kö
zött eszményi a kapcsolat önöknél.
— Elősegíti az a tény is — mondja dr. 
Tímár Miklós —, hogy négy év óta a 
Csepel Művekben az ottani üzemi rende
lő, illetve az üzemegészségügyi szolgálat 
intézetünk részévé vált. Közvetlen irányí
tásunk révén így válhattak az orvosto
vábbképzés „gyakorló iskolájává”.
— Nemzetközi kapcsolataik?
— Az Egészségügyi Világszervezet (WHO) 
egyik bázisintézete vagyunk, kapcsoló
dunk kutatási programjaikhoz. A KGST 
egészségügyi bizottságában pedig mi va
gyunk a foglalkozási betegségek téma
körének koordinálója.
— Túlzott bölcselkedés nélkül: tapaszta
lataik alapján mit tanácsolnának az em
bereknek?
— Hogy próbálják megérteni: jót aka
runk nekik. Ha valakit más munkahelyre 
javasolunk, hallgasson ránk, mert jóval 
tovább és jóval egészségesebben fog 
élni...

L. H. GY.
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ITIozoik

rádióadó irá
nyítja A NYOMO
ZÓKAT A SAS- 

ORVVADÁSZOK- 
HOZ. Az Egyesült 
Államok eímermada- 
rából, a fehérfejű 
rétisas (Haliaeétus 
leucocephalus) fo
gyatkozó állományá
ból törvénysértő va
dászok még mindig 
évente mintegy 200 
példányt lőnek ki. A 
természetvédő szak
emberek a rendőrnyomozókkal szövetkez
ve modem technikai cselhez folyamod
tak az orvvadászok kinyomozására. A 
Glacier-hegységi Nemzeti Parkban, a fe
hérfejű rétisasok fészkelőhelyén, ahol 
nemrég még 600 példányt számoltak meg, 
egy „Patience” néven megjelölt, három
éves tojóra rövidhullámú kis rádióadót 
erősítettek. Az Audubon Természetvédő 
Társaság sasvédelmi programja keretében 
folyó kísérlet 3 hónapig tartott. Addig 
követték repülőgéppel — a rádiójelek 
után haladva — „Patience”-t, a nyugatra 
9600 km-re eső Oregon-állambeli Snake 
folyóig, ahol Ontario közelében a sasnak 
hirtelen nyomaveszett. Ekkor a felerősí
tett rádiójelek a nyomozókat a folyó egy 
kis szigetére irányították, ahol Evan John 
Mackey földbirtokos szemétlerakóhelyén 
megtalálták az eltűnt sas maradványait, 
a tollak közé rejtett miniadó-kapszulával. 
A lelövést ezután könnyű volt Mackey-re 
bizonyítani, akire 2500 dollár büntetést 
szabott ki a bíróság. Az összeget a nyo
mozási kísérletek folytatására az Audubon 
Társaságnak adták át — írja az Audubon 
magazin.

LÉGI VÉDELEM TENGERSZENNYEZÉS 
ELLEN. A franciaországi Alpes-Maritimes 
megyében Nizza székhellyel működik a 
CIPALM szervezet, amelynek kettős fel
adata van. Részben a tengerparti vizek 
tisztaságát figyeli, másrészt a szennyezé
seket próbálja elhárítani. Egy Cessna tí
pusú felderítő repülőgépük van, hívóje
le: „ZULU-QUÉBEC”. A pilóta és a meg
figyelő reggelente 8 órakor startol, majd 
120—150 méter magasságban végigrepüli 
Alpes-Maritimes megye tengerpartját. A 
gépről figyelik a tengerparti szakasz eset
leges szennyezését. Amikor szennyanya
got, olajfoltot látnak a tengerben, rádión 
jelentik ezt a Pelican és a Pecoa típusú 
hajóknak. A hajók a Tengeri Vízügyi Tár
saság fennhatósága alá tartoznak. A Pe
lican típusú hajók a partközeiben cirkál
nak, és elsősorban az olajszennyezések el
hárításában, semlegesítésében vesznek 
részt. A Pecoa típusú hajók emelőhálói 
viszont a darabos szennyanyagokat eme
lik ki a tengerből. A hajók szamélyzete 
a tengerpart 142 pontján naponta vízmin-

tákat is vesz; ezeket a nizzai laborató- 
: fiúmban vizsgálják. A tengervíz tisztasá

gának ellenőrzése Franciaországban jelen
leg Alpes-Maritimes megye tengerparti 
szakaszán van legjobban megszervezve. 
Eddig hatásosnak bizonyult a légi-tengeri 
együttműködés.

BIOLÓGIAI FEGYVERKEZÉS. Ha így 
haladunk tovább, a mikrobiológia hama
rosan túl fogja szárnyalni a fizikát a min
den eddiginél szörnyűségesebb fegyverek 
kidolgozásában — jelentette ki Jonathan 
King biológus, a Massachusetts Institute 
of Technology kutatója, aki tudós körök
ben már régóta fenegyereknek számít az 
egyetemi kutatóintézeték és az ipar egyre 
jobban élesedő viszonyát támadó kritikái 
miatt. King követeli, hogy a törvényho
zók minősítsék bűncselekménynek a bioló
giai fegyverekkel kapcsolatos kutatáso
kat. Az egész emberiségre nézve fenye
gető a génsebészet katonai alkalmazása, 
amellyel az influenza és más betegségek 
vírusai az immunrendszerrel és az anti
biotikumokkal szemben ellenállóvá tehe
tők. King szerint a legnagyobb veszélyt 
a mezőgazdasági kártevők fegyverként 
váló alkalmazása jelentené. A tudomá
nyos eredmények felhasználásával a nö
vényi kórokozók is manipulálhatók. A 
nagy kiterjedésű monokultúrák jelentős 
részét rövid idő alatt el lehetne pusztíta
ni. Az amerikai hadsereg szakértői egye
bek között a Pneumococcus toxin génjé
nek az ember bélbaktériumába történő 
beültetését is fölvetették. A Science című 
tudományos hetilapban megjelent hirde
tésben pedig a hadsereg génsebészetben 
jártas tudósokat keresett az ingerület-át
vivő anyagokkal kapcsolatos kutatások
hoz.

CSENDES LAKÓTELEP. A zajártalom 
csökkentését célzó intézkedések első ered
ményei már megmutatkoznak Csehszlová
kiában. A Cseh Szocialista Köztársaság
ban például a tanácsok felülvizsgálták a 
lakótelepi tervek jelentős részét abból a 

; szempontból, mennyire teszik lehetővé a 
zaj elleni védekezést. Jelenleg, ha új épít- 

I kezésről döntenek, felhasználják a zajtér
képek adatait, amelyeket a közegészség- 

| ügyi szolgálat eddig nyolcvanegy telepü- 
i lésre, illetve kerületre dolgozott ki.

LEVÉLTETÜ-PUSZTÍTÓ GOMBÁK. Az 
őszibarack és az üvegházi növények, min
denekelőtt a krizantém egyik legveszedel
mesebb kártevője a Phorodon persicae le
véltetű. Ez a rovar kis egyedszámban nem 
sok kárt tesz a növényekben, az üveghá
zi nedves klímában azonban elszaporodik. 
Mind ez ideig nem sokat tudtak tenni el
lene, mert a kipermetezett rovarirtó sze

rek többnyire a levelek színét fedték be, 
így a levelek fonákján a levéltetvek szin
te háborítatlanul élhettek. Két angol ku
tató — R. A. Hall és H. D. Burgess — 
most új eljárást dolgozott ki a Phorodon 
persicae elpusztítására. Megfigyelték, 
hogy ha a növényeket a Verticillium le- 
canii trópusi gomba spóráival fújják be, 
a meleg és nedves környezetben rohamo
san szaporodó gombák a levéltetveken is 
megtelepednek, s elpusztítják őket. A kri
zantémot termesztők türelmetlenül várják 
a gombaspórák forgalomba hozatalát.

„ZÖLD FAL” KÍNA KÖRÜL. A híres Kí
nai Nagy Fallal párhuzamosan fákból 7000 
kilométernyi „zöld falat” ültetnek — ol
vastuk a Tier — Tierwelt című nyugat
német magazinban. Ez a talajpusztulás 
megakadályozására hivatott erdősítési terv 
1949 óta 12—14 millió négyzetkilométer
nyi területre növekedett. Kínában ezáltal 
az erdő borította terület 8,6-ról máris 12,7 
százalékra gyarapodott, s a tervek szerint 
az ezredfordulóig 20%-ra növekedik majd. 
A fák engedély nélküli kivágásának bün
tetését megszigorították, és minden kidön- 
tött fa helyett három újat kell ültetni.

NAPRAFORGÓ CÖLÖPHÁZ. Holland 
építészmérnökök tervezőcsoportja Astro- 
Unit néven acéltengely körül kézi vagy 
automatikus elforgatással a Nap állásához 
igazítható alumínium cölöpházat tervez
tek. Energiaszükségletének zömét így a 
házra szerelt napelemek és napkollektor 
útján gyűjtött napenergia fedezi. A ház 
elemei 1 mm-es alumíniumlemezből ké
szülnek, ennek mindkét oldalát hőszigete
lő réteggel vonják be, majd az ekként 50 
mm-re vastagodott falakat korróziógátló 
akril lakkal vonják be. A 60 ezer kg te
herbírású acéltengelyen keresztül történik 
a víz- és áramszolgáltatás, valamint a 
szennyvízelvezetés is. A 18 négyzetméter 
(6X3 méter) alapterületű házban egy la
kószoba, egy hálószoba, egy melegvíztá
rolóval felszerelt konyha, egy fürdőszoba 
W. C.-vel, sőt még egy előtér is elfér. A 
hétvégi házakat a holland Heiwo építő
anyaggyár összeszerelhető egységszállít
mányként hozza forgalomba.
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-... - Usenet 
Őrségből

Az őrség története és jelen sorsa megér egy misét, mert 
a történelmi viharok — és mi volt más a mi történelmünk
ben, mint vihar — itt sokkal kiélezettebben, pusztítóbb nyo
mokkal söpörtek végig, mint az ország szerencsésebb vidé
kein. A villám mindig a szélső fába csap, a népek mindig 
a határvidékeiket pusztítják el először, az őrségi emberfajta 
kilenc évszázados történelme alatt egy napra sem volt be
biztosítva a végső pusztulás ellen, és ma sem áll távol tőle. 
Gyors tempóban néptelenedik el a környék, a remekművű 
faházak eresze alatt csak szélütött öregek üldögélnek, az 
őrségi kultúra és zárt életforma napjai meg vannak szám
lálva.
Az emberek látták, hogy itt a határsávban nehezebb az élet, 
mint az ország belsejében, sorra elhagyták a falvakat, és 
Budapesten vagy más városokban próbáltak szerencsét. 
1949-től 1960-ig Öriszentpéter lakosainak 14,6 százalékát 
vesztette el, Kondorfa 17,2 százalékát, az egész körmendi já
rás lélekszámú pedig majdnem húsz százalékkal csökkent. 
Az elvándorlások egyenes következményeként megnőtt a 
parlagon hagyott terület. 1950 és 1955 között Öriszentpéter 
280 hold szántójából csak 150-et, Kondorfa 47 holdjából pe
dig csak tízet műveltek meg. A szarvasmarhák száma is 
visszaesett, Oriszentpéteren és Szalafőn még 1963-ban is 
csak 1109-et tartottak nyilván, az 1895-ös év állományának 
alig kétharmadát. Hiába indult meg a termelőszövetkezeti 
mozgalom, az 50-es évek elején a helyzet nem javult. A pa
rasztok többsége kedve ellenére lépett be, és ez meg is lát
szott a munkájukon. Az élelmesebb szövetkezetek a földmű
velésről hamarosan átálltak valamilyen jövedelmező ipari 
vagy kereskedelmi tevékenységre. A téeszek nem tudtak 
gyökeret verni az Őrségben, nagy részük már 1953-ban fel
oszlott, és a megmaradtak sem élték túl az 1956-os évet, 
csak 1959-ben kezdték újra a közös gazdaságok szervezé
sét.

1956 októbere az Őrségben is nagyjából ugyanazokat az 
eseményeket váltotta ki, mint az ország más paraszti vi
dékein. Elégették az adóíveket, beszolgáltatást cédulákat, a 
tűzbe néhány párttag bedobta a tagsági könyvét is. A ta
nácsházak lépcsőire kiállt valaki, és elszavalta a Nemzeti 
dalt, megfenyegették a régi tisztségviselőket, de bosszúról 
vagy gyilkosságról sehol sem történt említés. Egy komo
lyabb merénylet történt: Oriszentpéteren egy éjszaka ki
vágták a szovjet hősök fából készült emlékművét. Novem
ber 4-e után hamarosan helyreállt a rend, újjáalakult a 
párt, az őriszentpéteri alapszervezethez jelenleg 75 tag tar
tozik, a lakosság két százaléka. Mind több jel utalt az idők 
változásaira, 57-ben a kulákok visszatérhettek régi házaik
ba, rehabilitálták őket, de kártérítést nem kaptak. A fal
vakban egymás után vezették be a villanyt, Oriszentpéteren 
gimnázium épült, 1965-ben rendbe hozták az utakat, és 
1968-ban feloldották az Őrségben a határsávot, 1970 utolsó 
negyedében pedig működni kezdett az Őrség legnagyobb 
ipari létesítménye: az őriszentpéteri cipőgyár.
Sajnos, ma sem mondhatjuk el, hogy az Őrség problémái 
megoldódtak, napjainkban is pusztuló, elnéptelenedő vidék. 
Egy statisztika szerint — mely az Őrség és a szomszédos 
Vendség adatait egyesíti — 1960 és 1963 között a kivándor
lás mértéke több mint hatszorosát tette ki a természetes 
szaporodásnak, azaz minden hat távozót csak egy újszülött 
pótol.

Az Őrségben minden szántóterület tulajdonképpen irtás
földnek tekinthető, mert a vidéket valaha összefüggő erdők 
borították. Csak az 1848-as jobbágyfelszabadítás szorította 
vissza az erdőt, az erdők fele a nagybirtokosok kezébe 
került, a parasztok a maradékon és néhány parcella so
vány szántón osztoztak. Ahogy nőtt a népesség, mind több 
erdőt kellett letarolni, és felszántani a talajt.
Az első világháborúig fokozódott a pusztítás üteme, 1914- 
ben az erdő az Őrség összterületének már csak 27 százalé
kát foglalta el. A háború megtizedelte az amúgy is egykés 
családokat, kifogyott a munkaerő, ennek lehet betudni, hogy 
az erdőszéli parlagokra, gyengébb szántókra és rétekre új
ból fenyőt telepítettek.
Az erdő térhódítását elősegítette, hogy megnőtt a fa ára. 
A trianoni béke után csak az ország nyugati részén ma
radtak nagyobb összefüggő fenyvesek, a fővárosból is le
jöttek a fakereskedők áruért, helyi fűrésztelepek alakultak, 
érdemes volt gondosabban művelni az erdőt.
A siketfajd valószínűleg örökre eltűnt a szalafői erdőkből, 
rokonával, a nyírfajddal együtt, de az Őrség madárvilága 
így is gazdag maradt. Az országban honos mindennapi fajo
kon kívül hegyvidéki, déli, sőt északi madarak is tanyáz
nak itt, Mihály János felsorolása szerint: „fenyőrigó, cerce- 
gető, keresztcsőrű madár, csonttollú madár, törpe és fekete
nyakú vöcsök, Íbisz, havasi pinty, kékbegy, örvös és mon
golfácán, macskalábú sas, hamvas rétihéja, kabasólyom, 
törpegém, szürkegém, lármás sas, halászsas” él itt, vagy tölti 
itt az év valamelyik szakát, csak vízi és gázlómadarakban 
szegényebb a táj.
Emlősvilága már nem ilyen változatos: cickányok, egerek, 
pockok mellett előfordulnak különböző denevérfajok is: 
hosszúfülű, vízi, hegyesorrú, hazai és közönséges denevér. 
Az őrségi ember általában nem szereti a madarakat, sok 
baj van velük: vetésnél a gazda hiába tesz a nyelve alá 
egy szem kölest, a varjúk így is gyakran kiszedik az egész 
kölest, a dolmányos varjú, a héja elrabolja a kiscsirkéket. 
A fecske hasznosságát már felismerték, ezért megtűrik, de 
a denevért irtják: követ dobnak fel, a denevér rácsap, ak
kor lefogják és agyonütik. A szarkafiókákat, pedig tojással 
megsütik és megeszik.
A Zalában néha megjelennek a pézsmapockok, vidrák, de 
a halállomány szegényes: kevés márna, csapósügér, vágó
csík, dévérkeszeg, pikkelyes ponty, a csuka az egyedüli 
faj, amit érdemes halászni.
A vadászokat mezei nyúl, vörös róka, borz, őz, szarvas és 
vaddisznó várja, 1957-ben nyestet lőttek, 1963 őszén pedig 
nyusztcsaládot láttak a szattai erdőben.
Az Erdőgazdaság eltüntette a rablógazdálkodás nyomait, 
1945 és 1970 között csak Öriszentpéter község határában 
346 hektár erdőt ültettek irtásokon vagy terméketlen par
lagon, más községek határában hasonlóképpen alakult a 
helyzet, jelenleg az Őrségben találni az ország fenyőállo
mányának egynegyed részét. Aki az állami erdőket össze
hasonlítja a többségükben rontott, elhanyagolt paraszti er
dőkkel, egyet kell hogy értsen azokkal az intézkedésekkel, 
amelyekkel az állam kivette az erdőt a parasztok kezéből, 
és bevezette a nagyüzemi művelést. Az persze külön kér
dés, hogy az erdő helyett más megélhetést kellett volna 
biztosítani a paraszt számára, és erről sokan és sok helyen 
elfeledkeztek.

, MOLDOVA GYÖRGY
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A
számlálatlan decibelektől harso
gó üzemeket, füstös-légszomj as 
iparvárosokat látogató, alkalmi 
szemétdombokkal, tisztítatlan 
szennyvizekkel szembesülő kró
nikás kedve némelykor bizony 

belerokkan az egyhangúan ismétlődő pa
naszokba, levegőbe puffanó figyelmezteté
sekbe. Nos, mindeme foglalkozási ártalmat 
a hazánk délnyugati csücskében, az oszt
rák—jugoszláv—magyar határ szegletében 
tett látogatásunk kiszippantotta belőlünk. 
Hintáztat a táj; a rekkenő hőségben is 
gyönyörködni tudunk a dús erdőkben, a 
dombokról föltáruló látványban. A fák 
közül innen-onnan a történelem köszön- 
get: s skanzenné vált építmények, Árpád
kori templomok, ó haranglábak idézik 
kultúránk egymásra rakódó rétegeit. Né
melyik település bejáratánál ott virít a 
fölirat: „Határőrközség”, de a hajdani 
rossz ízű gyanakvás a múlté — az őrség 
vendégvárón nyújtja karjait a látogató 
elé, immár nincs szükség beutazási en
gedélyre.

Mozdul a közösség
Oriszentpéteren Prém Jenő, hat község 
közös tanácsának tapasztalt elnöke és mun
katársai fogadnak „az őrség panaszával”. 
Nem Moldova György hasoncímű riport
könyvének szellemében (melynek néhány 
részletét e számunkban olvashatják), ha
nem a róluk adott legfrissebb tájékoztatá

Prém Jenő 
tanácselnök. 
(Balogh Béla 
felvétele)

ABMR
az Őrségben

Hazánk délnyugati szegletének tájvédelmi körzetében a szó szoros 
értelmében föllélegzünk. Annyi szomorú tapasztalat után a bágyasztóan 

friss levegő, az üdezöld gyepek, erdők, a zajtalan környezet már-már 
oázist sejtet. De azért a múlt árnyairól, a jelen gondjairól is szót ejtünk 

riportunkban.

sok egyoldalúsága miatt. A képernyőn pél
dául főleg az ún. vendvidék, a táj leg- 
csücske jelent meg. Mi is tapasztaltuk: a 
jellemző kép nem az omlatag viskóké, pusz
tuló értékeké. Az ősi magyar településen 
található, 38 ezer hektáros tájvédelmi kör
zetben módszeresen folyik a jellegzetes te
lepülésformák, a szerek megóvása, tájba 
illő új épületek emelése. A természetes 
szaporulat ugyan nem aggasztó (az új óvoda 
és az általános iskola gyerekhada a nyüzs
gő bizonyíték), ám kétségtelen, hogy van
nak stagnáló és fogyó falvak — Ispánk 
mindössze 100 lelket számlál —, a másutt 
tanuló fiatalok mire jöjjenek vissza? — 
kérdezhetnénk.
A 70-es években nagy változás kezdődött 
a környezet megítélésében, a szülőföld 
szemléletében. Az emberek régen röstell- 
ték, ha fényképezték őket, ma viszont ők 
is érzik már az irántuk megnyilvánuló 
tiszteletet, őszinte érdeklődést. S lendíthet 
a helyzeten az idegenforgalom megfontolt 
növelése. Nem balatoni tömeges méretek
ben — inkább a táj által fogva tartott 
híveket toboroznak. Ispánkon úttörőtábor 
létesült a budaörsieknek. Nagyrákoson az 
ELTE vásárolt egy régi iskolát néprajzos, 
természetvédelemmel foglalkozó hallgatói 
nyári szakmai gyakorlatainak céljaira. A
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víztározót létesíteni: egyet a Keserűszer 
alatti Zalára, egy másikat az ispánki pa
takra terveznek. Bajánsenyén a téesz 36 
hektáros halastavat létesít (a Kerka vizé
re telepítve) állami támogatással.
Am a jelen is üdítő, mégpedig a szó leg
szorosabb értelmében. E sorok írója „lel
kiismeretétől űzetve” nem csupán szem
lélte, hanem ki is próbálta a szépséges 
Vadása-tó hullámait, s tanúsíthatja: való
ban eszményi üdülőhely körmendieknek, 
szombathelyieknek, sőt a távolabbról jö
vőknek. Csak aztán föl ne fedezzék ...

Erdő mellett jó-e lakni?

Istenesen zötykölődünk a Nyugat-ma
gyarországi Fagazdasági Kombinát őri- 
szentpéteri erdészetének terepjáróján, Sás- 
di Károly főerdész és ifjú munkatársa, 
Szemerics József társaságában. Felködle- 
nek a viták termelés és természetvédelem 
ellentéteiről, a tarvágások „iszonyatáról”, 
erdeink állapotáról — ám az itteni hely
zet sokkal jobb az átlagosnál. Az 5800

Netti néni. 
(Korcsog Stella 

felvétele)

legjellemzőbb azonban a jórészt fővárosi 
művész és egyéb értelmiség beáramlása. 
Magam rég nem látott színész barátommal 
találkoztam, aki úgyszintén „telepessé” 
vált időközben. De .sorolhatnánk a neveket 
— azokét, akik néhány hétre jönnek, s azo- 
két, akik előbb-utóbb fölcserélik divatos 
üdülőhelyeink zsúfolt nyugtalanságát ez
zel a lélekgyógyító vidékkel. (Aki nagyo
kat kortyol az Alpok felől szálló, dombok
ra hajnali ködöket ültető hűs esti levegő
ből, s tücsök-béka-dalosmadár-kakukk ze
nekar hangjainál aludt el és ébredt meg 
új emberként —, aligha szabadul a vi
dék varázsától.)
A környezet fejlesztésében a lakosság, a 
társadalmi szervek részvétele érezhetően 
növekszik. Szabó József népfrontelnök, az 
iskola igazgatóhelyettese és Volner Szil
veszter népfront-titkár beszámolójából ki
derül: a Vöröskereszttel karöltve évente 
megünneplik a madarak és fák napját, mű
ködik a „Tiszta iskola-mozgalom”. A „fa
lu központ” szemet gyönyörködtető park
ját rendszeresen gondozzák (tisztítás, az 
utak kavicsozása). Kovácsszeren a helybe
liek mintegy 800 méternyi járdát építet

tek, az iskola és a buszmegálló közt pe
dig felnőttek és gyerekek közösen vagy 
100 métert. Igen sok helyen rendszeressé 
vált a dombra vezető utak kavicsszórása. 
De szólhatnánk a központ virágosításáról, 
az új létesítmények körüli fásításról és 
sok egyébről.
öriszentpéteren a vízvezetékhálózat hosz- 
sza már 8 km, de zárt rendszerű csatorná
zása csak néhány intézménynek van. A ma
gas talajvízszint, a kötött, agyagos talaj 
miatt ez baj, hiszen a civilizáció haladása 
az itt még csak cseperedő Zala folyó tiszta
ságát is veszélyezteti! Ezért próbálják ki az 
úttörőtáborban a MEZÉPSZER biológiai 
tisztításra alkalmas szabadalmát, mely 
például 8—10 ház együttes helyi szenny
víztisztítását megoldhatja; a kísérlettől 
sokat remélnek. A nagyközségben meg
valósulóban van a rendszeres szemétgyűj
tés, máris folyik az évente kétszeri lom
talanítási akció. S ami tán a legfontosabb: 
összevont őrségi tájrendezési terv készül 
a VÁTI-nál, amibe beilleszkedik öriszent- 
péter településfejlesztési terve. Ez meg
határozza, hol kell több célra (árvízvé
delem, vízkivétel, üdülés) hasznosítható 

hektáros területből 5200 ha a haszonerdö, 
melyben 46%-os az erdősültség, sőt Sza- 
lafő alatt 63%-os (összehasonlításul: az 
országos átlag 18, a megyei 26° ((). Köszön
hető ez egyebek között a 900 mm-t meg
közelítő évi csapadékmennyiségnek. Fafa
jok tekintetében is elüt a látvány a szo
kásos hazai képtől: háromnegyede fenyő, 
negyede lombos állomány. Külön érdekes
ség, hogy sok itt a „maszek erdő”, amit 
szintén ők kezelnek. A pankaszi közbir
tokosság nagy múltra tekint vissza: Né
meth Zoltán, a 125 tagú társulás elnöke 
szerint 1858 óta létezik. Nagyon elégedet
tek: tulajdonuk korábban főképp „adó
tárgy” volt, némelyeket a kuláklistára „se
gített” — ma tisztes hasznot bajt.
A vadonban sétálva özet, nyulat is lá
tunk, hótörés őkozta károk is föltűnnek. 
Mikor néhány vöröstölgy oldalán ejtett 
óriási sebhellyel találkozunk, a főerdész 
arca elkomorul. — Vadak? — kérdem. — 
Nem; vademberek, akik lopva leverik a 
makkot, hogy eladhassák. Vagyis koránt
sem idilli a helyzet. Fakitermelési politi
kájukról szólva viszont hangsúlyozza: nem 
kell félteni az eleven oxigéngyárat tőlük.
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Harangláb Szalafö határában

Nem 30—50 hektáros, valóban csúf és ve
szedelmes tarvágásokat végeznek, hanem 
sokkal kisebb területeket szemelnek ki, 
s ott nyomban megkezdik az erdősítést. 
Ez a helyes út, vallja, s mutatja is a kis 
fakezdeményeket, apró kölyökfenyőket, 
melyek messziről ütköző zöld szakánként 
ötlenek szemünkbe. Azzal is egyetért, hogy 
a turisták látogatta utak mentén jó meg
hagyni egy keskenyebb sávot, a riasz
tó látvány elkerülésére. Csakhogy — te
szi hozzá Csányi László kerületvezető er
dész — az itt végezhető felújító vágás jó
val munkaigényesebb, nem lehet gépesí
teni, ember pedig kevés van. (A főerdész: 
32-en végeztünk a főiskolán Sopronban, a 
fele más pályára ment...) Egy másik 
megoldás: útszélig halad a tarvágás, de 
mögötte erdősáv zöldell, szemnyugtatóul. 
A tanácselnöknél véletlenül találkoztam a 
szombathelyi erdőfelügyelőség munkatár
sával, Czebe Zoltánnal, aki szinte az er
dei lét filozófiáját fejtette ki dióhéjban. A 
szem mindig is a távolba nézett, s bi
zony a sűrűben félelmetes sokáig tartóz
kodni. Ezért kilátást kell nyújtani az er
dőből, ligetekkel, tisztásokkal szabdalva 
meghitté tenni, a rettegés ősi ösztönétől 
megszabadítandó. Hát itt nincs hiány ben
ne: egymásba kulcsolódó tisztások teszik 
otthonossá barangolásunkat. Innen vissza
tekintve már nem tetszik félelmetesnek az 
éppen tarra vágott 1,8 hektárnyi terület 
látványa, melyen a finn Valmet 8—72-es 
típusú önrakó közelítő-kiszállító gép sze
münk láttára sürgölődött, s emelte „gyom
rába” a kitermelt törzseket. Ha számba 
vesszük a gazdaság területét, az évi 30 
hektáros tervezett tarvágás, mely 10 év 

alatt így 300 hektárt tesz ki, a nyomban! 
erdősítés miatt nem ad okot aggodalomra.

Emlékezzünk régiekről

A változások persze kézzelfoghatóak — 
legmélyebb lenyomatuk mégis az idős em
berek emlékezetében rejtőzik. Fölkerestük 
néhányukat, mondanák meg: milyennek 
érzékelik az idők fordulását?
Baksaszeren majd 40 éves házban lakik a 
77 esztendős Zsohár Elek, aki 70-ben ment 
a téeszből nyugdíjba. A már nehezen já
ró, de tömbszerűen méltóságos, idős ember 
mesél a hajdani őrségről, a kötött talaj
jal vívott küzdelmekről. Tehénfogattal 
dolgoztak, az eső csak az ekenyomig ha
tolt, kényszerűségből bakhátakat csinál
tak, köztük a barázdán folyt el az eső
víz, óriási eróziót okózva. Később fölcsa
pott kútásónak (kutak csak a „lapon”, a 
sík részeken voltak), Szalafőn 72 méte
reset ásott a laktanyaudvarban. Az ötve
nes években nem törődtek vele, hogy sa
nyarú földjeik értéke az öt aranykoronát 
sem éri el, működött az adóprés. Megvált
ja, mikor 60-ban beléptek a szövetkezet
be, nagy tehernek érezték, ö maga az 
ácsszakmában, dolgozott, s a mai világban 
nagy fejlődést érzékel. Tehenet már nem 
tartanák a háztájon (bár 20—25 litert 
adott naponta!), csak aprójószágot, s Elek 
bácsi, ha a lába bírja, le-leballag a domb
oldalon a hangulatos Pitvar-presszóba ... 
Ha mindezt „egybehallgatjuk” a szintén 
már nyugdíjas Pályi Kiss Sándor szavai
val, más szemszögből ugyanaz derül ki. ö

A Pityerszer a régi Őrség hangulatát idézi.
(Eifert János felvételei)



volt a téesz alapító elnöke, s vezette egy
folytában 15 évig. „1960 februárjában egy 
éjjel becsöngettek, átráncigáltak a régi 
kultúrházba, megválasztottak elnöknek, 
kész” — fogalmaz tömören, majd huncu
tul hozzáteszi: az asszony akkoriban el 
akart válni tőle (felesége sűrű bólogatá- 
sokkal nyugtázza), ami nem csoda, mert 
kettős harcot vívtak. A termelés megin
dításáért és a szemlélet megváltoztatá
sáért. 45 után több volt még itt az ómódi 
füstös konyha, mint a kémény. Savanyú 
volt a talaj, nem volt ember, nem volt 
gép, szovjet tankok segítettek az árok
ásásban. Sok hibát, nagy hibákat is el
követtek, de a Bélák Sándor professzor 
kidolgozta meliorációs program lassacs
kán kihúzta őket a kátyúból; majd hoz
záteszi: eltűnt a régi őriszentpéter — ez 
egy teljesen új, amit most látunk.
Gellert Károlyné Szikszai Edit ma már 
nyugdíjas pedagógus, de humora, élet
energiája nehéz sorsfordulatai ellenére 
változatlan. Mikor néhány évig gimná
zium volt „Péteren”, ott tanított (a mai 
népfront-elnök is tanítványa volt), s lel
kes híve a régi épületek művészek köz
reműködésével folyó megmentésének. Né
melykor kesernyés felhanggal, de azért 
bízik a kulturális felvirágzásban, amit 
még több igényes látogató megjelenése is 
előmozdíthat. (Példaként említi a refor
mátus pap szervezte nyári orgonahang
versenyeket.)
Szalafőn, a pityerszeri szabadtéri múzeum 
felé mentünkben látogattunk be a csodá
latos nótafához, a 81 esztendős Fórián 
Kálmánné Vörös Nettihez. Mindenki isme
ri az élénk szemű csöpp öregasszonyt; a 
kurta „Netti néni, Szalafő” címzésű leve
let is megkapta. „Nem létező” neve miatt 
Eszternek írták be az anyakönyvbe — 
„nem is tudom, mi a nevem”, mondja mo
solyogva. A hajdani napszámoslány, aki
hez később sem volt épp kegyes a sors, 
azóta Ausztriába is eljutott a dalosokkal, 
s kis füzetében lapozgatva (a nagyobbi- 
kat elkérték, azóta sem kapta vissza) ké
rés nélkül elkezd énekelni. Engem különö
sen egy nemzedékről nemzedékre szálló, 
borzongató hangulatú ballada ragadott 
meg, mely egy 1882-ben megesett bűntény 
krónikája (Csuda történt Szalafő község
ben). Nem állom meg, hogy néhány sorát 
ne idézzem:

„Mikor engem a főorvos vizitál, 
Két gyilkosom meg a fejem fölött áll, 
Nézhetitek megmérgezett testemet, 
Verjen meg a jó teremtő titeket”

„Farkas Kati nem ér három vadkörtét, 
Köröskörül kivarrta a kötényét, 
Híreszteli magát a nagy világba, 
Kása Judit megölte pálinkával.”
(Judit itt a Judi becenév tárgyesete, Judi- 
tot helyett áll.)

L H. GY.

Kihasználatlan legelők
Az őrségben sűrűbbek az erdők, zöl

debbek a rétek, mint az ország más vi
dékein. Az Alpok felől érkező esőtől ter
hes felhők gyakorta öntözik lankás domb
jait. Az embernek szinte az az érzése, ha 
valahol leszúr a földbe egy száraz karót, 
még az is kihajt a természet e csodálatos 
tobzódásában. Ám a látszat csalóka. Az 
őrségi parasztemberek évszázadok óta szí
vósan küzdenek, hogy a soványka, gyen

gén termő talajból kicsikarjanak valamit. 
E küzdelem sajátos gazdálkodási formát 
szült. A lakóterületek közelében föléget
ték az erdőt, és hamuját trágyaként bak- 
hátasan beforgatták. A pangó vizekben 
gazdag földről a bakhátak közötti baráz
dákban elfolyt a víz. Egy-két évig ve
tettek a barázdák tetejére, majd amikor 
úgy érezték, hogy kimerült a talaj, mind
addig legelőként hasznosították a hajdani 
szántókat, amíg újra vissza nem hódítot
ta ősi jussát az erdő. Egyszerű, de a vi
dék adottságaihoz jól alkalmazkodó föld
művelési mód volt ez.

A szántó ma is kevés. Ezeket is szoros 
gyűrűbe fogják az erdők. A 20 évvel ez
előtti komplex talajjavítást (erős megfor- 
gatás, szervestrágyázás, meszezés, alagcsö- 
vezés) meg kellene ismételni ahhoz, hogy 
elfogadható termésátlagot lehessen elérni. 
Erre viszont most nincs pénz. A tájegy
ség adottságainak a szarvasmarha-te
nyésztés felelne meg a leginkább. A dús
füvű legelők szinte kínálják magukat a 
legeltetéses állattartás számára. Ez a le
hetőség még nincs kellően kihasználva. 
Hogy miért, arra Tolvaj Csaba, az őrség 
MTSZ elnöke adta meg a választ. El
mondta, hogy az állandóan változó kö
vetelmények miatt azok a téeszek vannak 

hátrányban, amelyek szarvasmarhával 
foglalkoznak. Hol jól tejelő fajtákkal, hol 
pedig húsmarhákkal érdemes foglalkozni. 
A folyton változó keresletet egyszerűen 
nem lehet követni, hisz egy fajtaátalakító 
keresztezéshez 10 év szükséges. Az őrség
ben a holstein-fríz és magyar-tarka ke
resztezésből származó állományt tenyész
tik, amely jó tejelő ugyan, de kényes. A 
szabad tartást nehezen viseli, egyféle, 
tápszerekkel dúsított takarmányt kíván, 
és ezért e legelőkben gazdag tájon az év 
nagy részében istállóban kénytelenek tar
tani. Elgondolkoztató, hogy a viszonylag 
csekély tejfölvásárlási árak mellett még 
ezen a gyengén termő talajon is érdeme
sebb búzát és kukoricát termeszteni, mint 
a táj adottságainak jobban megfelelő, le
geltetéses állattenyésztést fejleszteni.

Pedig az állattartás a talajjavításhoz is 
hozzájárulhatna. A jelenleg keletkező 
szervestrágyával 500—600 hektárt lehetne 
trágyázni —, de nincs elég gép. nincs 
elég ember. így kénytelenek talajvizet 
szennyező trágyatárolókat fenntartani. A 
nehezen megtermelt gabonában jelentős 
károkat okoz a vad. Az évi pusztítás két
millió forint veszteséget okoz a téesznek, 
melyet a vadásztársaságoktól kapott áta
lány részben pótol. A téesz kérte, hogy 
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maga gondoskodhasson a földjeit körülvevő 
erdők vadállományáról. így a veszélyezte
tett földterületeken eleve vadtakarmányt 
vethetnének, szakszerű vadgazdálkodással 
és a természetvédelmi törvények szigorú 
betartásával, és a tagság jövedelme, sőt 
talán a vidék idegenforgalma is növeked
hetne. Kérésüket egyelőre nem hallgatták 
meg az illetékesek, de egyszer talán sikerül 
az érdekek egyeztetésével megoldást találni.

Őserdőben, ingólápon

Néhány éve még gyakran elhangzott a 
kérdés: mi lesz veled, Őrség? A szeres te
lepülések magára hagyott, omladozó há

zai, a kaszálatlan, lassan beerdősülő ré
tek semmi jóval nem bíztattak. A fiata
lok a városba mentek, a paraszti munká
nál könnyebb megélhetést keresni. Az 
öregek pedig lassan kidőlték a soriból. A 
pesszimisták a helyzetet reménytelennek 
látták. Szerencsére nem nekik lett igazuk. 
Az elvándorlási folyamat lassult. A gaz
dálkodók megbecsülése, a jobb boldogulás 
néhány fiatalt is visszacsábított az apai 
házhoz.

A régi és az újonnan épülő házak 
megőrzik a szeres település jelleget. Új 
parcellázást nem engedélyez a tanács. A 
gazdálkodás is összhangban van a termé
szettel. Mindez záloga annak, hogy a sok 
vita után megalakult Őrségi Tájvédelmi 
Körzet a jövő századokra is megőrzi ter
mészetes szépségét. És van mit őriznie. A 

Pityerszer sajátos hangulatú házait, a ha
ranglábakat, a veleméri templom zöldbe 
ágyazott, vaskosságában is szép épületét 
senki sem nézheti közömbösen.

És az erdők. Lucosok, gyertyános töl
gyesek, nyírek közt vezető keskeny ösvé
nyek, valaha volt szereket idéző, béka
lencsével borított tokák víztükre. Ez is az 
őrség, melyről még most is legendák 
keringenek. A Fekete-tó embert megbíró, 
a lépések alatt ringó tőzegmohalápja a 
néphit szerint egy régi templom romjait 
takarja, melynek keresztje néhány évti
zede még kilátszott az „irdatlan mélység
ből”. Most gyapjúsások és rovarfogó har
matfüvek nőnek a nedvesen süppedő tő
zegmohán, és a környező őserdőben csak 
madarak hangja és a szélben hajladozó 
fák különös nyikorgása töri meg a csen-

Gyapjúsás bókolt 
a szélben

A Fekete-tó 
tőzegmohalapjából 

karcsún emelkednek 
ki a spóratokok

Az őrségi erdők ritka 
növénye a kereklevelű 

körtike

A vaskosságában is 
szép veleméri templom. 
(Eifdrt János felvételei)

det. Turisták erre nem járnak. Mi is 
különleges engedéllyel léphettünk csak 
a természet eldugott, érintetlen zugába.

CS. R.

Az utolsó napon a Sabaria Cipőgyár 
őriszentpéteri gyáregységébe is ellátogat
tunk, ahol 200 dolgozó évente 500 ezer 
pár cipőfelsőrészt készít. A tágas és vilá
gos üzemcsarnokban korszerű elszívó-be
rendezések működnek, így ha a technoló
gia az egészségre káros ragasztóanyag 
használatát igényli, biztosítani lehet a 
levegőcserét. A gyár keletkező szennyvize 
kétszintű biológiai derítőrendszeren folyik 
keresztül, utána klórmeszes tisztítást kap. 
A természetes vízfolyásiba távozva minő
sége 10 koli/ml alatt van, vagyis az elő
írásosnál tisztább vizet engednek a Szala- 
patakba. Az ipari hulladékokat szakszerű 
tárolás után a KÖJÁL által kijelölt hely
re szállítják. A két műszakban termelő 
gyáregység munkásainak pihenését egy 
társadalmi munkában fölépített kondicio
náló park segíti elő. A fásítást is célsze
rűen oldották meg: a műút oldalán örök
zöldek szűrik a zajt és a port, észak felől 
pedig facsoportok csökkentik a szél ere
jét. Műszakváltáskor vagy pihenő idején 
az üzem dolgozói élnek is a sportolási és 
felfrissülési lehetőségekkel.

K. G.

CSERI REZSÖ-KODER GABOR- 
LEHOTAY-HORVATH GYÖRGY
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fülemülénél szebb.rint
Csésze alakú fészkét mindig bök

na

rokra, a földhöz közel építi, 
barnán pettyezett tojásán a 
szülő egymást váltva 10-13

(Sylvia 
atricapilla)

pig ül. Évente kétszer költ. Táp
láléka főleg rovarokból, her
nyókból, legyekből tevődik ösz- 
sze, ősszel a bogyós növények 
termését is szívesen fogyasztja. 
Természetvédelmi törvényes érté
ke 500 forint. A képen a fiókáit 
etető hím látható.
(DR. PALLÓS CSABA felvétele)

MAGYARORSZÁG
VÉDETT ÁLLATAI

■
 Az énekesmadár-alkatúak 
közül a poszáták kis ter
metű, karcsú csőrü, rovar

évá madarak. A bokrokban és 
sűrű aljnövényzet közt fészkelő 
poszáták öt faja - a kerti, a 

mezei, a kis, a barát- és a kar
valyposzáta - költ hazánkban. A 
barát- vagy barátkaposzáta ne
vét a szemig érő sapkafoltjáról 
kapta, amely a himen fényes fe
kete, a tojón rozsdabarna. A 
kifejlődött állatok háta szürkés
barna, hasuk homokszürke szí
nű; a fiatalok színei tompáb
bak, „sapkájuk” barna. Április 
elején érkeznek haza költőhe
lyükre, és szeptember végén kel
nek útra, de alkalomszerűen itt 
telelnek. A sik- és dombvideki 
bokros ligeterdők és kertek 
madara. A legdallamosabb han
gú énekesmadarak egyike, 
hangja többek véleménye sze-

BARAT - 
POSZÁTA



A sivatagtól a havas bércekig

Napfelkelte 
a Pamírban
A magyar és üzbég lapkiadó vállalati 
együttműködés keretében, néhány hónappal 
ezelőtt a Szovjetunió legnépesebb, gazdaságilag 
legfejlettebb közép-ázsiai köztársaságában jártam. 
Delegációnk rövid, 10 napos ott tartózkodása 
során e varázslatos szépségű, hamisítatlan keleti 
hangulatot árasztó köztársaságban egyebek között 
a környezet- és természetvédelmi munka 
helyzetéről tájékozódott.



Közép-Azsia égbenyúló 
bérceivel, kiterjedt ho
moksivatagaival, teve
karavánjaival, a végte
len pusztákon vágtató 

lovasaival, hamisítatlan keleti 
hangulatával mindig is érdekelt. 
Olvasmányélményeim alapján 
megfoghatatlan izgalommal von
zott ez a táj. De vajon milyen 
lesz a valóságban a rettegett Ti
mur Lénk egykori birodalma? 
Amikor azon a verőfényes szep
temberi reggelen a Ferihegyi re
pülőtérről elindultunk Üzbegisz
tán felé, a többi között ilyen gon
dolatok is foglalkoztattak. TU- 
154-es gépünkkel Kijev érintésé
vel Moszkvában landoltunk, s né
hány órás pihenés után a 350 
személyes IL-86-os óriásgép re
pített úticélunk, az üzbég fővá
ros, Taskent felé.

Tűzpiros virágszőnyeg

Moszkva fényei gyorsan eltűntek 
a mélyben, s több mint négyórás 
utazás után a reggeli órákban 
érkeztünk meg az ősi oázisváros
ba. Noha már a hetes felé kö
zeledett az óra mutatója, mégis 
félhomály borult a városra. Ki
lépve a gépből megcsapott ben
nünket a száraz, meleg levegő. 
Gyorsan világosodott, s mire 
gépkocsiba szálltunk, az előtörő 
napsugarak pompás fénnyel vi
lágították meg az 1,8 milliós fő
várost karéjozó Tien-San a mi 
budai hegyvidékünkre emlékezte
tő nyúlványait. A Csircsik folyó 
völgyében szépen gondozott, vi- 
rógosított főútvonalakon keresz
tül jutottunk a centrumba. Az 
utakat szegélyező gránátalma 
cserjesor különösen májusban 
mutathat szépen, amikor tűzvö- 
rös virágai faliszőnyegként sze
gélyezik az utakat. Ez a város
rész - a Csilanzar — az emléke
zetes 1966-os földrengés után ké
szült el, így építése során már a 
legkorszerűbb városépítési elve
ket alkalmazták. Ezzel is magya-

Üzbegisztán domborzati és vízrajzi térképrajza

A védett nyugati Tien-San 
erodált hegyoldalain 2000 méter 

felett a Juniperus seravschanica 
nevű borókafaj uralkodik.

A XIII-XIV. században 
idetelepedett kínai 

rézolvasztárok az erdők 
jó részét kiirtották

rázható, hogy az üzbég népi épí
tőművészet elemeivel tarkított, 
négy-öt emeletes lakóházak kö
zött mindenütt szépen gondozott 
parkok, terek fogadják a látoga
tót. Mintegy 700 hektárnyi zöld
felület teszi kellemessé az össz
képet. A víz igazán nagy kincs 
itt, s mint informátoraink elmond
ták, még a hetekig tartó száraz
ság idején is juttatják az éltető 
vizet a várost behálózó Boz-San 
csatornán keresztül szinte minden 
egyes virágtőhöz. Noha Vámbéry 
Ármin, a Turáni-alföld világhírű 
kutatója maga ugyan nem járt 
Taskentben, mégis szinte látnoki 
erővel jósolta meg azt a gyors 
fejlődést, amelynek mi is tanúi 
lehettünk. A hazánknál ötszörte 
nagyobb üzbég SZSZK egész te
rületén, így a fővárosban is a 
forradalom után lendült fel iga
zán az ipari fejlődés. Napjaink
ra itt fejlett feldolgozóipar ala
kult ki, s mivel a város levegőjét 
veszélyeztető üzemek a lakótele
pektől távol vannak, a környe
zetszennyezés nyomait szinte alig 
lehetett felfedezni.
A keleti ember ösztönös termé
szetszeretete talán mélyebben 
gyökerezik, mint az európaiaké. 
Mivel az ipari és mezőgazdasági 
fejlődéssel együttjáró környezet
védelmi gondok itt jóval később 
jelentkeztek, mint Európában, na
gyobb területek maradtak szinte 
érintetlen állapotban. A nehezen 
megközelíthető magas hegyek 
pedig szinte természetes oltalom
ban részesítették a különleges 
élővilágot. Akadtak azonban az 
utóbbi években figyelmeztető je
lek, amelyek arra intették az ál
lami szervek vezetőit, hogy mi
előbb hatékony lépéseket tegye-

nek a további károk megelőzésé
re. Ezért vált szükségessé a ter
mészetvédelmi területek kijelölé
se.

Egymillió hektár

Ma 12 védett területen, közel 
egymillió hektáron óvják a ritka
ságokat. A szakemberek itt is 
azon a véleményen vannak, hogy 
a gyérülő fajokat területileg kell 
védeni, így jövőjük biztonságo
sabb. Most folyik a Taskenti Ál
lami Egyetem, valamint az össz- 
szövetségi Tudományos Akadé
mia Közép-Ázsiai Osztálya mun
katársainak bevonásával a pon
tos faunisztikai és florisztikai fel
térképezésük. A további ökológiai 
kutatások szempontjából e mun
kálatoknak alapvető jelentősége 
van.
Utunk során bepillanthattunk a 
gyakorlati természetvédelmi mun
ka néhány eredményébe is. Kü
lön izgalommal töltött el bennün
ket, amikor egy alkalommal Tas- 
kenttől a kétszer háromsávos au
tópályán az ország dél-keleti 
szeglete, a Pamir felé vettük 
utunkat. Lenyűgöző látványban 
volt részünk. A Zeravsan völgye 
felől közelítettük meg a Csengár 
óriás tömbjét. A jég által kifa
ragott csipkés gerince már mesz- 
sziről feltünedezett, közelebb ke
rülve hatalmas, vöröses árnyala
tú narancssárga dombbá szelí
dült. Pedig már 1500—1600 méte
res magasságban kanyargóit a

szerpentin. Mivel egy itteni ven
dégházban töltöttük az éjszakát, 
megfigyelhettük a hajnalhasadás 
varázslatos pillanatait is. Amint a 
bíborvörös sugarak megjelentek 
az égen, a hegy színe lángvörös
sé változott, az elszórt facsopor
tok különleges árnyakat rajzol
tak a felszínre. De az igazi 
meglepetés akkor ért, amikor 
a Pamirt főként alkotó kvarc- 
porfir kőzet a szivárvány szinte 
minden színében tündökölt előt
tünk. Az autóból kitekintve 
ugyanis a vörös, a rózsaszín, a 
kék, a zöld, a szürkésfekete szí
nű vonulatok váltogatják egy
mást, az európai ember számára 
szinte elképzelhetetlen változa
tosságban. De szintén érdekes 
képet mutatott a 40 ezer hektá
ros természetvédelmi terület nö
vénytakarója. Míg a hegy lábá
nál a sivatagi tájakra emlékezte
tő fajok, 800-1000 méteres ma
gasságban félsivatagi, 1300-1800 
méteren csenkeszes árvalányha- 
jas sztyepprétek látványa tárult 
elénk, addig 2000 méter felett a 
turkesztáni juhar, a boróka s a 
tűlevelű fenyők, például a tien- 
sani fenyő kisebb-nagyobb cso
portjai tarkítják a tájat. Kísé
rőink szerint az utóbbi időben 
kedvezően alakult a havasi juh, 
a hegyi kecske, a havasi marmo
ta ázsiai alfajának, a vörös, és 
a tibeti farkasnak, valamint a 
hiúznak az állománya is, továb
bá a fehér farkú szőrös orrú sü
lök populációi is. De kedvező ké- O/\ 
pet kaphatunk a Tien-Sanbon ¿_j\y
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fekvő 22 ezer hektáros csatkali 
természetvédelmi terület meglá
togatása során is. A Bas-Kizil- 
Szaj völgyében járva a magas
hegyi növényritkaságok eldorá- 
dója várja a szakembereket.

Környezetkímélő 
mezőgazdálkodás
A hegyvidékek koszorújában fek
vő taskenti medence legdélibb 
része az Éhség-sztyeppe. Ez a 
Turáni-alföld peremére szorult, 
jégkorszaki löszpaplannai borított 
szikesedő füves puszta már az 
ókor óta legelőterületül szolgái. 
Itt ma még tömegesen előfordu
ló sós és pázsitfűfajoknak, mint 
például az elevenszülő gumós 
perjének, valamint a veronika
töveknek is évezredes ellensége 
a rekkenő hőség, a sokszor he
tekig tartó szárazság. Az elmúlt 
évtizedek során nagy változások 
történtek a táj arculatában. Csu
pán az utóbbi 10 esztendő során 
a Szir-Darja éltető vizével mint
egy félmillió hektáron teremtet
tek virágzó mezőgazdaságot. Aki 
a fővárosban autóba ül, néhány 
órás utazás után máris végelát
hatatlan gyapotföldek között ta
lálja magát. így jutottunk el mi 
is Malik község szovhozába, a 
Szovjetunió egyik legjelentősebb, 
tíz és fél ezer embert foglalkozta
tó gyapottermő gazdaságába. A 
kb. kilencezres lélekszámú tele
pülésen 34 nemzetiség fiai lak
nak, szinte városias környezet
ben. Kazah párttitkár és üzbég 
főkönyvelő fogadott bennünket, 
akik tájékoztattak a gazdaság 
környezetvédelmi munkájáról is. 
Mint elmondották, Üzbegisztán 
legnagyobb kincse a fehér arany, 
a gyapot, amelyből a köztársa
ság évente 6 millió tonnát termel. 
Mint vendéglátóinktól hallottuk, 
a termésátlagok növelése terén 
további tartalékok .'nnnak, ezek 
kihasználását a környezetvédel
mi elvek meszemenő figyelembe-
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vételével kívánják megvalósítani, 
így például a hasznosított terü
leten tapasztalható eutrofizáció, 
degradáció további megelőzésé
re a növények tényleges táp- 
anyagigényének megfelelő meny- 
nyiségű műtrágyát kívánnak fel
használni. Ezért rendszeres ta
lajelemzéssel tájékozódnak a ta
laj tápanyagtartalmáról. Korsze
rű ^laboratóriumi műszerek és 
számítógépek is segítik munká
jukat. Talán van abban valami 
jelképes, hogy ottjártunkkor egy 
tien-sani hegyipásztor matemati
kus végzettségű, szemrevaló leá
nya egy 3000 hektáros tábla víz
gazdálkodási adatait elemezte. 
Mint kísérőnk hozzátette, a nö
vények valóságos vízigényének 
kielégítésével a takarékos víz
gazdálkodás megvalósításában is 
nagyot léptek előre. Igaz, hogy 
a szovhoz ilyen irányú tevékeny
ségét gazdasági szabályozók is 
serkentik. A gazdaság a követen
dő példát jelenti azon a téren is,

A bércek által óvott helyeken 
természetes sziklakertek 
alakultak ki.
A rebarbarával rokon 
vörös termésű Rheum 
macimowiczii a leggyakoribb. 
Fogyasztható levélnyele 
enyhén savanykás izével husit

/
hogy a karakuljuh és szarvas
marha-telepek trágyáját biogáz
zá alakítják át.
Ez a magas fokú technikai fel
készültség még nem általános, 
ezért más gazdaságoknak is se
gítenek tapasztalataikkal, az 
elemzések elvégzésében. A be
szélgetés most már fehér asztal 
mellett folyik tovább, ahol az 
üzbég konyha remekeivel ismer
kedve, kellemesen hűtött, méz
édes turkesztáni dinnyét és óriás 
szemű szőlőt szemezgetve hal
lottuk, hogy Üzbegisztánban ko
rábban ismeretlen növénykultú
rákat telepítettek meg az elmúlt 
évek során. így például datolya
szilvát, mogyorót, bikoridiót, sőt 
cukornádat is. Ám a szükséges 
kockázatvállaláson túl a gazda
ságok arra is kötelezettséget vál
laltak, hogy csak a talajelemzé
sek birtokában tervezik meg a ta
lajerő-utánpótlást.

Múltat őrző hagyomány
üzbegisztánnak a forradalomig 
nem volt ipara, területén mind
össze néhány gyapotfeldolgozó 
kisüzem működött. Áz iparosodás 
során a fővárosban elsősorban a 
textil-, valamint az élelmiszerfel- 
dolgozó-ipar feltételei teremtőd
tek meg. Mint egy későbbi láto
gatás során a szakemberek el
mondották, a környezetszennye
zés terén főleg a vizek minősé
gének romlása okoz gondot. A 
további romlás megelőzésére 
nagyszabású programot dolgoz
tak ki, ide tartozik például a 
Taskentben megépítendő korsze
rű biológiai szennyvíztisztító el

készítése is. Látogatást tehettünk 
a köztársaság legnagyobb nyom
dájában is, ahol az üzem techni
kai színvonalára jellemző, hogy a 
moszkvai Pravda nyomásával 
egyidőben — műhold közbeikta
tásával — itt is időben az olva
sók kezébe kerül a lap. Szembe
tűnő volt a rend, a tisztaság, s 
hogy milyen nagy gondot fordíta
nak a régi üzemrészek korsze
rűsítésére is. A környezetvédelmi 
munka részét alkotja az esztéti
kus környezet kialakítása, a mű
emlékvédelem is. A két és fél
ezer esztendős Szamarkandban 
meggyőződhettünk arról, hogy a 
mohamedán vallás ősi épületei
nek megóvására milyen nagy 
gondot fordítanak. A perzsa ha
tást tükröző geometrikus, növé
nyi, stilizált és föliratos díszíté
sek, a kék ragyogása a folyama
tos helyreállítási munkáról tanús
kodnak. A korszerűsödő város itt 
is őrzi a régi hagyományokat az
által, hogy a régi városrész, a 
keleti bazár hangulata ma is kéz
zelfogható valóság.

Néhány napos utunk során 
meggyőződhettünk arról, hogy a 
szerteágazó környezet- és termé
szetvédelmi munka fő vonásai
ban a mi törekvésinkkel is ro
konvonásokat mutat, hiszen mind
két esetben alapvető cél a tár
sadalom létérdekeinek megóvása.

GARANCSY MIHÁLY

A védett terület 
bokros tájain él a rovarpókok 

(Solifugae) rendjébe tartozó 
Solpuga caspicus. 

Ez a támadó kedvű rovar 
szivesen fogyasztja 

a bogarakat, de ráveti magát 
a békákra és a gyíkokra is. 

Veszélyhelyzet esetén 
testét feldomboritja, 

és sistergő hangot hallatva 
riasztja ellenfelét. 

(Peregovits László felvétele)

A 22 ezer hektáros 
csatkali természetvédelmi 
területen mintegy 1000 virágos 
növényfaj él, közülük 
130 endemikus.
A szigorú védelmi előírások 
reményt nyújtanak arra, hogy 
a tájképileg is megragadó 
védett terület háborítatlansága 
továbbra is fennmarad.
(Dr. Hahn István felvételei)



Hqzqí krónika

Jubileumi 
tanácskozás 
az Akadémián

■
 Május 27-én a Magyar Tudományos 
Akadémia és az Országos Környe
zet- és Természetvédelmi Hivatal 

az ENSZ környezetvédelmi világkonferen
ciájának 10. évfordulója alkalmából közös 
tudományos ülést tartott az MTA díszter
mében. Megnyitójában dr. Holló János, az 
Országos Környezet- és Természetvédelmi 
Tanács elnökhelyettese vissza tekintett á 
világkonferencia óta eltelt időszakra, mely 
jelentős változásokat hozott. Világszerte 
tudatossá vált, hogy az egészséges emberi 
környezet milyen érték, egyre több or
szágban környezetet kímélő termelési és 
fogyasztási magatartást igyekeznek kiala
kítani, és végre rádöbbentek arra, hogy a 
környezetvédelem a fejlődő országokban 
is szükséges.
Madas András, a MTESZ Környezetvédel
mi Szakbizottságának elnöke a világszer
vezet eddigi környezetvédelmi tevékeny
ségéről beszélt. Dr. Láng István akadé
mikus viszont a hazai környezetvédelmi 
kutatások eredményeit és feladatait fog
lalta össze. Hangsúlyozta, hogy az 1964- 
ben indult nemzetközi biológiai program 
ösztönzően hatott a magyar kutatásokra. 
Ez azért különösen fontos, mert a 70-es 
évek elején lassan és hiányosan reagált a 
hazai tudományos élet a környezetvédelmi 
problémákra, realitásokra. Elsősorban a 
rohamos mezőgazdasági fejlődés okozta 
veszélyeket hagyták figyelmen kívül. A 
társadalomtudományok közömbössége is 
gátolta az előrelépést. Az V. ötéves terv
ben már sokoldalú és jobban kidolgozott 
környezetvédelmi programok kaptak he
lyet. A VI. ötéves tervidőszakra az eddigi 
tapasztalatok fölhasználásával készültek 
föl a környezetvédelmi kutatásokkal fog
lalkozó szakemberek. A levegő, a víz, a 
zaj, a hulladék, a környezeti rendszerek 
és a genetika, a mezőgazdaság, a környe
zet- és természetvédelem közgazdasági vo
natkozásai egyaránt „górcső alá” kerülnek. 
Kiemelt helyet kapott az általános kuta
tási tervek között a Balaton regionális 
környezetvédelmi programjának tudomá
nyos támogatása. Sajnos még mindig akad 
olyan terület, ahol hiányos az együttmű
ködés, és láthatatlan válaszfalak állnak a 
kutatóintézetek között. Ezt a közeljövőben 
meg kell szüntetni. Az alapkutatásoknak 
is jobban és főleg előre föl kell tárniok 
a várható problémákat: legyenek a kör
nyezetvédelem „élő lelkiismeretei”. Ha a 
tervezést gondosan és egyes területekre le
bontva, regionálisan végzik, akkor elérhe
tő, hogy a környezetvédelem ténylegesen 
hozzájáruljon a természeti erőforrások 
racionálisabb fölhasználásához.
Dr. Stefanovits Pál akadémikus ismertet
te Magyarország részvételét a nemzetközi 
környezetvédelmi kutatási programban.

A jubileumi tanácskozás elnöksége 
és hallgatósága az MTA dísztermében. 
(Székely Tamás felvétele)

Külön kiemelte a KGST-országok környe
zetvédelmi együttműködésében és az Em
ber és bioszféra programban vállalt fel
adatainkat, s közben a negatívumokat sem 
hallgatta el. Ilyen negatívum a figyelő, 
észlelő rendszerek hiányossága és a szo
cialista országok infrastruktúrájának ki-

A10. környezetvédelmi világnap 
központi ünnepsége
Az idei környezetvédelmi világnap köz
ponti ünnepségét a HNF Országos Taná
csa, az OKTH és a SZOT közösen rendez
te meg a MTESZ székházában. A rende
ző szervezetek nevében Sólyom Ferenc, a 
SZOT titkára üdvözölte a megjelenteket, 
köztük Sarlós Istvánt, az MSZMP PB tag
ját, a HNF Országos Tanácsának elnökét. 
Az elnökségben foglalt helyet dr. Gonda 
György államtitkár, Soós Gábor MÉM ál
lamtitkár és S. Hegedűs László a HNF 
Országos Tanácsának titkára. Beszédében 
Kállai Gyula, a HNF OT elnöke a kör
nyezetvédelem általános kérdéseiről szólt, 
majd annak hazai vonatkozásaira térve a 
következőket mondta: 
„Magyarországon az 1970-es évek elején 
kezdtek felfigyelni a környezetszennyező
dés, a környezetkárosítás kérdéseire. Ez 
időtől erősödött a társadalmi tenniaka- 
rás az egészséges emberi környezet meg
tartása, biztosítása érdekében.
E társadalmi igény alapján a közreműkö
dés lehetőségeinek kidolgozásával vállalt 
felelősségteljes feladatot a Hazafias Nép
front, amikor 1972-ben, V. kongresszusán 
a környezetvédelem széles társadalmi hát
terének összefogására szólított fel. Ehhez 
járult az 1973. évi visegrádi környezetvé
delmi konferencia is. A társadalmi kez
deményezés eredményeként és széles kö
rű társadalmi vita alapján megszületett 
az emberi környezet védelméről szóló 
1976. évi II. törvény. Ezzel a környezet 
szennyezésének, romlásának megakadályo
zása, az egészséges emberi környezet terv
szerű védelme és ápolása nálunk is ösz- 
szehangolt állami feladattá vált.
A Szakszervezetek Országos Tanácsa 
1978-ban hozott elnökségi határozattal 
szabta meg a szakszervezeti szervek kör
nyezetvédelmi feladatait. Az ágazati, ipar
ági szakszervezetek, a szakszervezetek me- 

j építésénél szükséges vizsgálatok megol
datlansága. A fejlődő országok környezet
védelmi problémáinak föltárásában is fo
kozottabban kellene részt venni.
Dr. Gonda György államtitkár, az OKTH 
elnöke zárszavában az együttműködés to
vábbi fejlesztésére, a tudományos ülésen 
elhangzottak fölhasználására, az elért tu
dományos eredmények gyors gyakorlati 
alkalmazására, a tudományos munkának 
a mindennapi élettel való szorosabb kap
csolódásaira ösztönzött. Elmondta, hogy a 
jövőben a környezetvédelmi alapból is tá
mogatni fogják azokat a törekvéseket, 
melyek ¡az elméletet a gyakorlattal kíván
ják szorosabban összekötni. Ha a megle
vő hiányosságokat sikerül kiküszöbölni, 
akkor a környezetvédelem a következő 
tíz évben még nagyobb haszonnal tá
maszkodhat a magyar tudományra.

CS. R.

Solyom László, a SZOT titkára üdvözli 
az ünnepség résztvevőit

gyei tanácsai, a munkahelyi szakszervezeti 
bizottságok tevékenységében, sót a bri
gád- és munkaverseny-mozgalomban is ma 
már jelentős helyet foglalnak el a környe
zetvédelmi feladatok.
Az Úttörő Szövetség arra törekszik, hogy 
az ember- természetszeretete, környezetkí
mélő magatartása már a gyermekkorban 
kialakuljon. Jelentős társadalmi erőt kép
visel az értelmiség környezetvédelmi te
vékenységének aktivizálásában a MTESZ. 
Fejlődött, erősödött a TIT és az egyéb 
társadalmi és tömegszervezetek környezet
védelmi tevékenysége.
Örömmel állapítom meg, hogy hazánkban 
a felismerés korszakát követte a cselek
vés időszaka. Milliók és milliók védik a 
természetet, mert tudják, hogy mi is az j 
ő gyermekei vagyunk, belőle, vele és ál- «eV
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tala élhetünk csupán. Munkánk középy 
pontjába továbbra is a természettel való 
együttműködést kell állítanunk. Ebben a 
munkában egyaránt részt vesznek azok, 
akik hivatásuk alapján foglalkoznak kör
nyezetvédelemmel és olyanok, akik tár
sadalmi segítői e céloknak. Áldozatkész 
aktivitásukat ez alkalommal kitüntetések
kel ismerjük el. Kívánom, hogy példájuk 
másokat is cselekvésre buzdítson!”
A környezetvédelemben kifejtett eredmé
nyes munkája elismeréseként Széchenyi 
István Emlékplakettet kaptak: Mikja Je
nő, dr. Steiner József, dr. Fázold Adám, 
dr. Tóth Zoltán, Hortobágyi Ernő, Márton 
Ferenc, Bostai Károlyné, Sáringer Kál
mánná, Sólyom Ferenc, Giltner Andor, dr. 
Balogh András, Oroszlán János, Kopasz 
Ferenc, Horváth Elek, Borbolya Mihály, 
Zilahy Aladár, Gaál Ferenc és Tilly Ágo
ta, valamint a következő közösségek: a 
szolnoki városi környezetvédelmi társa
dalmi őrség, a Zalai Erdő- és Fafeldolgo
zó Gazdaság, Zákányszék község Vörös
kereszt vezetősége, a 3038. számú Fekete 
István úttörő csapat (Győr) és az abád- 
szalóki Lenin mgtsz vadásztársasága.
Dr. Gonda György államtitkár a Pro Na- 
tura Emlékéremmel tüntette ki dr. Csa- 
pody István természetvédelmi felügyelőt, 
dr. Gajdócsi Istvánt, a Bács-Kiskun me
gyei Tanács elnökét, Herczeg Károlyt, a 
Vas-, Fém- és Villamosenergiaipari Dol
gozók Szakszervezetének főtitkárát, dr. 
Kovács Margitot, a biológiai tudományok 
doktorát és a Társadalmi Erdei Szolgála
tot.
Az Emberi Környezetért kitüntetésben ré
szesült: Baráti Szabolcs, Bechteld István, 
dr. Gács Ferenc, Gál Sándor, Gombás Ist
ván, Kántor Sámuel, Koltainé dr. Pfeiffer 
Zsuzsa, Loppert Tibor, Magyarszéki Béla, 
Mayer Rudolfné, dr. Máté Ferenc, Nyúl 
Bertalan, Oláh János, dr. Pádár István, 
Pálmüller József, Pók Ibolya, Rácz Gábor, 
Spirk Tibor, dr. Tarján Lászlóné, Várko- 
nyi Anna, dr. Zsilák György.
Ugyancsak ezen az ünnepségen osztották 
ki az Emberi Környezetért plakettpályázat 
díjait is.

V. A.

Környezetvédelmi 
világnap 
a Hazafias
Népfrontban
Június 1-én a Hazafias Népfront Országos 
Elnökségének Környezetvédelmi Munka
bizottsága a stockholmi környezetvédelmi 
konferencia 10. évfordulóján kibővített 
ülést tartott. Elnöki köszöntőjében S. He
gedűs László, a HNF országos titkára 
hangsúlyozta, hogy az eltelt 10 évben a 
társadalom is sokat tett a környezet vé
delmében. De mindez nem elég. Ahhoz, 
hogy unokáinknak tiszta, szép országot 
hagyhassunk örökül, töretlenül folytatni 
kell a munkát. Dr. V. Nagy Imre, a mun
kabizottság elnöke is az ország lakosainak 
bevonását és a környezeti szemlélet ala
kítását tartotta rendkívül fontosnak. Szólt 
a világméretű háborús és környezetet ve
szélyeztető kihívásokról, melyek az embe
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riség alapvető érdekeit semmibe véve 
már-már Földünk létét fenyegetik. Elis
meréssel adózott a különböző társadalmi 
szervezetek környezetvédelmi tevékenysé
gének, és aláhúzta, hogy a gazdasági 
egyensúly fönntartását szolgáló törekvé
sekkel egyetemben a környezeti egyensúlyt 
is fenn kell tartani. Sajnos ez az elv az 
utóbbi években a gazdasági vezetők egy 
részénél még nem talált kellő visszhangra. 
Éppen ezért a jövőben még inkább tuda
tosítani kell, hogy a környezeti értékek 
egyben nemzeti értékek is. Az ülést köve
tően dr. V. Nagy Imre átadta a „Környe-

Dr. V. Nagy Imre, a HNF Országos Tanácsa 
Környezetvédelmi Munkabizottságának elnöke 
ünnepi beszédét tartja. Tőle jobbra 
S. Hegedűs László, a HNF OT titkára, 
balra dr. Koller Mihály, a HNF OT 
Környezetvédelmi Munkabizottságának 
alelnöke. (Fürjes Valéria felvétele)

zet védelméért” kitüntetést S. Szabó Fe
renc, Antalfia Jenő, dr. Bertóti Gyula, 
Kénéi Károly, dr. Madas László, dr. 
Schliesser Ferenc, dr. Zólyomi Bálint aka
démikus alapító tagoknak.

CS. R.

A gyógyítható bolygó
A fenti cimmel reprezenta
tív kiállítást nyitott meg Ra- 
konczay Zoltán, az OKTH 
általános elhökhelyettese. A 
nemzetközi környezetvéde
lem 10. évfordulója alkal
mából bemutatott anyagot 
az OKTH és a Mezőgazda
sági Múzeum rendezte, fi
gyelembe véve a Nemzetkö
zi Természetvédelmi Unió 
(IUCN), a Vadvédelmi Vi- 
lágalapitvány (VWF) és az 
ENSZ (IUCN) Környezetvé
delmi Programja (UNEP) 
által megalkotott környezet- 
védelmi- és természetvédel
mi világstratégia elveit. A

témával kapcsolatosan a 
világ különböző területeit 
bemutató fotók, térképek, 
illusztrációk jelezték a jelen
legi helyzetet, s mozgósítot
tak a tennivalókra. A kiál
lítás legnagyobb értéke,

Régi olvasónk
Kedves vendég látogatott május közepén 
szerkesztőségünkbe: dr. Bartha Sándor, a 
kolozsvári Bolyai Egyetem volt geoló
gia tanára, jelenleg a Kolozsvár—Napo- 
ca Szocialista Művelődési és Nevelési Bi
zottságának vezetőségi tagja, a Kolozs
vár—Napoca Művelődési—Tudományos 
Szabadegyetem prorektora, s ami a mi 
témaprofilunk szempontjából kiváltképp 
figyelemre méltó: a Román Szocialista 
Köztársaság Tudományos Akadémiája 
Természetvédelmi Bizottságának tagja. 
Bartha professzortól megtudtuk, hogy

Dr. Bartha Sándor prorektor,
□ romániai Tudományos Akadémia 
Természetvédelmi Bizottságának tagja, 
lapunk főszerkesztőjével.
(Eifert János felvétele)
már 20 éve előfizetője a BÜVÁR-nak, 
amelynek környezet- és természetvédő 
publicisztikáját a lapunkat rendszeresen 
járató több erdélyi ismerősével együtt 
nagyra értékeli. Beszélgetésünk alkalmá
val megismerkedtünk a romániai termé
szetvédelem társadalmi munkájával. Ez
úton is további eredményes közművelői 
s természetvédelmi munkát, valamint jó 
egészséget kívánunk dr. Bartha Sándor 
professzornak és a lapunkat folyamato
san figyelemmel kísérő kollégáinak!

L. GY.

hogy nem száraz informá
ciókkal, hanem szívre és 
észre ható érvekkel győzi 
meg a látogatókat, hogy 
nemcsak hatalmas beruhá
zásokkal, hanem opró hét
köznapi emberi tettekkel is 
segíteni lehet bolygónk 
gyógyulását.

E. J.



Hqzqí kóniko

A VÍZGÉP merülótárcsás biológiai 
szennyvíztisztító berendezésének 
műanyagtárcsás forgó egysége

Környezetvédelmi újdonságok 
a tavaszi BNV-n

Purator-rendszerű, fogasléces, „önjáró" 
szennyvízrács prototípusa

, A beruházási javak idei nemzetközi 
szemléjén a hazai cégek kooperációban 
és saját tervezésben készült számos új 
termékét láthattuk a kőbányai vásárvá
ros területén.
A kiállítási szektorok közül kétségkívül a 
vízügyi berendezések szabadtéri bemuta
tó terén működés közben is látható víz- 

! tisztító berendezések keltették a legna
gyobb feltűnést. Megfigyelhettük itt a 
Vízgépészeti Vállalat legújabb merülőtár
csás biológiai szennyvíztisztító berende
zésének egyik műanyagtárcsás forgó egy
ségét, s ugyancsak a VÍZGÉP sorozatban 
csak eztán gyártott Purator-rendszerű 
szennyvíz-rácsainak egyik prototípusát. 
Ezek a gépi tisztítású síkrácsok a kom
munális és ipari szennyvizek, valamint a 
felszíni vizek durva szennyeződéseinek 
leválasztására és vízből való kiemelésé
re alkalmazhatók. E vonóláncos „fésűs", 
„markoló” és fogasléces „önjáró” rácsok 
licencét a VÍZGÉP az ausztriai PURA- 
TOR GmbH (Wien) cégtől szerezte meg. 
Ugyancsak a VÍZGÉP állította ki az 
FR-típusú úszóműves, függőleges-tenge
lyű levegőztető rotort, mely levegőztető
berendezés a vízben levő szennyeződések 

, lebontásához, a biológiai és kémiai le
bontó folyamatokhoz szükséges oxigén
mennyiség felületi abszorpcióval történő 
biztosításához gyors hatásfokkal alkal- 

í mazható. Hasonló célt szolgál a halasta
vak, befagyott tározók és szennyvíztisz
tító medencék levegőztetésére kb. 90%-os 
hatásfokkal üzemeltethető RSK Turbo 
mélylevegőztető, melyet a keszthelyi Vas
ipari és Gép jármű javító Szövetkezet
gyárt, a DRVV Siófok szolgálati szaba
dalma alapján.
Ezzel el is érkeztünk a Dunántúli Regio
nális Vízmű és Vízgazdálkodási Vállalat 
(DRW Siófok) innovációs termékcsalád
jainak nagy feltűnést keltett kiállítási 
területére. Négy jelentős gyártmánycso
portról van szó. Az első közülük a Pan

FR-típusú, úszóműves, függőleges-tengelyű 
levegőztető rotor (VÍZGÉP). A gömbalakú 
úszótestek üvegszálerősitésű 
poliészter műanyagból készültek

RSK Turbo 
mélylevegőztető berendezés. 
Forgalmazó: DRVV Siófok

VÁZ terepjáró gépkocsira szerelt, 
óránként 3 m3/óra teljesítményű 
Pannónia Aqua Filter berendezés

nónia Aqua Filter (PAF) víztisztító be
rendezések gépkocsikba épített ún. mo
bil egységei. A megerősített kamional
vázra szerelt, óránkéht 50 köbméter tel
jesítményű berendezés, amely katasztrófa 
(árvíz, földrengés stb.) esetén akár egy 
kisváros vízellátását is biztosítani tud
ja. Az idei vásáron a terepjáró VÁZ 
gépkocsiba szerelt, óránként 3 köbméter 
teljesítményű berendezést, valamint a 
legújabb: FARMER-tipusú utánfutóra 
szerelt, 1 köbméterlóra teljesítményű 
víztisztítót tekinthettük meg, amely akár 
egy személygépkocsival is a helyszínre 
vontatható. A mobil víztisztító berende
zések energiaellátását saját áramforrás 
biztosítja. Teljesen automatikusan mű
ködnek, ami szükségtelenné teszi az ál
landó kezelőszemélyzet jelenlétét.
A DRVV másik gyártmányújdonsága az 
angol Taté Pipe Dining Processes Dtd. 
cégtől megvásárolt, s helyi viszonyainké
hoz igazított csőbélelő eljárás technoló
giájának gépi berendezése. Az acél cső
vezetékek belső korrózióvédelmét, illet
ve a 300—1200 mm átmérőjű kilyukadt 
csőköpenyek kijavítását szolgálja. Óriási 
előnye, hogy az elkorrodált belső felület 
kikaparásához és a gyorsankötő szaba
dalmazott betonkeverékkel való kibéle
léshez nem kell a vezetéket a teljes hosz- 
szában feltárni, csupán 200 méterenként 
megbontani. A bélelt cső fala sima ma
rad, és a kijavított csővezeték élettarta
mát 25—30 évvel (!) meghosszabbítja.
A harmadik DRVV termékcsalád a 
mélylevegőztetö berendezések szabadal
mazott gyártmánycsaládja. Ezek robba
nómotoros, önjáró tagja már számos ha
lastavunkon szüntette meg a halpusztu
lást; búvár változata a svéd Flygt-cég- 
gel kooperációban készül. Az idei BiNV-n 
az RSK Turbo elnevezésű, legújabb tí
pust állította ki a DRVV, amelyről az 
előbbiekben már szólottunk.

A DRVV negyedik legjelentősebb
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gyártmányfejlesztésére a siófoki cég fő
technológusa, Bulkai Lajos hívta fel fi
gyelmünket. Az osztrák M—U—T (Stoc- 
kerau) cég licence alapján folyamatban 
van a keszthelyi szennyvíztisztító telep
hez kapcsolódóan a háztartási szemét
ből és a szennyvíziszapból szárított kom- 

poszttrágyát előállító, automatizált kom- 
posztgyártó üzem építése. A szemétosz
tályozó és -adagoló berendezéssel pssze- 
kötött, forgódobos kazánokban bakteriá
lis erjedés útján a kommunális hulladék 
és a szennyiszap 60—80 C fok hőmérsék
leten sterilizálódik. A mintegy 120—130 
millió Ft beruházási költséggel készülő 
létesítményhez az OKTH, az OVH, a BIB, 
a Zala megyei Tanács és az OMFB jelentős 
összegekkel járult hozzá. A VÍZITERV 
által tervezett, a MUT-cég és a jászbe- 

“rényi Aprítógépgyár közös gyártásában 
létesülő keszthelyi komposztgyárat ez év 
őszén (előreláthatólag októberben) üzem
be helyezik. Amint a DRW képviselőjé
től értesültünk, még további három ilyen 
szemétfeldolgozó, komposztáló telepet 
terveznek a Balaton térségében.
Láttuk még a Vízgépészeti Vállalat és a 
Temaforg Vállalat közösen kifejlesztett 
gyertyaszűrő-családját, melynek 26—62 
mm átmérőjű és 250—500—750 mm hossz
méretű tagjait a legkülönfélébb folyadék
szűrési feladatokra lehet felhasználni. A 
DIGÉP a különféle teljesítményű szenny
vízszivattyúinak gazdag választékát mu
tatta be a tavaszi vásáron. A környezeti 
jellemzőket mérő műszerek közül pedig 
a legnagyobb feltűnést a MOM hordoz
ható vízanalitikai készletei keltették, me
lyek szögletes kis táskában vihetők a 

¿helyszínre. Közülük az olcsóbb Aquafot— 
' -A-val a vízszennyezési és ivóvízvizsgá- 
latoknál megközelítően pontos, míg a 
drágább Liquafot műszerújdonsággal tel
jes pontosságú mérési adatokat nyerhe- 

. tünk.
. Bár helyszíni tudósításunk korántsem 
nyújt teljes képet valamennyi kiállított 
környezetvédelmi gyártmányról, de az 
itt bemutatott termékek is már kellő- 

; -képp mutatják azt a dinamikus gyárt- 
nnányfejlesztést, melyet egyre több vál- 

“ Jalatunk mind a saját erejéből, mind kül- 
- ¿földi együttműködéssel a környezet vé

delmében látványos eredménnyel pro- 
- ‘dukál.

DR. LÁNYI GYÖRGY

Ilyen lesz a keszthelyi komposztáló üzem 
szilárd hulladék-válogató szalagsora

A MQM Liquafot-típusú hordozható 
vízanalitikai műszere a helyszíni gyors 
szennyvíz- és ivóvizvizsgálatokat könnyíti meg. 
(Székely Tamás felvételei)

Társadalmi őrségek 
a környezetvédelemért
A HNF Környezetvédelmi Munkabizott
ságának Társadalmi őrség Albizottsága 
április 22-én az Óbudai Művelődési Ház 
tanácstermében ankétot rendezett a bu
dapesti, a debreceni, a győri, a miskolci, 
a pécsi és a szegedi környezetvédelmi őr
ségek vezetőinek. Elsőnek Zsitvay Attilá- 
né, a HNF Budapesti Környezetvédelmi 
Munkabizottságának titkára szólalt fel, 
és tájékoztatta a résztvevőket a főváros 
társadalmi őrségeinek tevékenységéről. 
Budapesten ma már minden kerületben 
működik társadalmi őrség. A 291 őrség 
kb. 1500 tagot számlál — sajnos, csak 

i papíron. A tagok többsége amúgy is 
, nyugdíjas, nagyon kevés a fiatal. A jövő

ben sokkal többet kell foglalkozni az if
júsági őrségek munkájával és mozgósí
tásával. Az őrségek legfontosabb feladata 
a közterületek tisztaságának megóvása, 
az engedély nélküli szemétlerakóhelyek 

। felderítése, a parkrongálások megakadá
lyozása, tisztasági őrjáratok és lomtala- 

j nítási akciók szervezése. A Szép, tiszta, 
virágos Budapestért mozgalom keretében 
május 18-a és 23-a között ismét meghir
dették az ablakok és erkélyek virágosítási 

í akcióját. Az őrségek vezetőinek a kör- 
. nyezetvédelmi alapismeretek elsajátításá- 
j ra 12 előadásból álló tanfolyamot indí

tottak a TIT Stúdióban. Zsitvay Attilá- 
né tájékoztatója után a társadalmi őr
ségek vezetői beszámoltak munkájuk ed
digi tapasztalatairól. Havasi Pál, a HNF 
miskolci aktivistája elmondta, hogy kez
deményezésére 1979-ben az országban 
először 36 kisdobos és úttörő részvételé
vel tisztasági őrség alakult. Az ügyeletes 
szolgálatot ellátó pajtások rendszeresen 
ellenőrzik a lakóházak és a közterületek 
tisztaságát, s észrevételeiket beírják nap
lójukba. Napjainkban már 47 őrség 600 
általános iskolása tevékenykedik a város 
minden pontján. A miskolciak szeretnék, 
ha mozgalmukat az egész országban kö
vetnék. A VIII. kerület őrségeinek veze- 

' tője az önkéntes rendőrök és az úttörők 
munkájáról, Győr környezetvédelmi bi
zottságának titkára a havonta megtar
tott városi szemlékről, Adám György 
rendőr őrnagy pedig a rendőrség társa
dalmi őrségeket segítő tevékenységéről 
beszélt. A fővárosban működő társadal- 

i mi őrségek vezetői közül többen is fel
szólaltak. Ismertették kerületük gondjait 

: és az elért eredményeket. A X. kerület
ben rendszeresen vizsgálják a levegő tisz- 

j taságát, a Belvárosban sok bosszúságot 
okoznak a kutyák, az utcai szemetelik, 
a járdán parkoló gépkocsik és a park- 
rongálók. A XX. kerület játszóterein 
bandák garázdálkodnak, s itt bizony nem 

i könnyű a környezetvédelmi őr feladata, 
j A III. és a IX. kerületben nagyobb se

gítséget várnak a rendőrségtől, mert 
। amint a IX. kerület képviselője elmond- 
. ta, egy 1849-es plakát szerint 153 évvel
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Szepes Péter, az „Ózon" klub vezetője.

ezelőtt a rendőrség többet tett a környe
zetvédelemért, mint ma. Mindenki egyet
értett abban, hogy ezentúl még határo
zottabban meg kell büntetni környeze
tünk károsítóit.
Dr. Koller Mihálynak, az albizottság el
nökének összefoglalója után a társadalmi 
őrségek vezetői megtekintették a Matróz 
utcai „Ózon” Környezetvédelmi Ifjúsá
gi Klubot.
Szepes Péter, a klub vezetője elmondta, 
hogy rengeteg akadályt kellett leküzde
niük, amíg 1980 decemberében a lakóte
lepi fiatalok klubját megnyithatták. 
Bosszúságuk azóta is van épp elég. So
kan akadályozzák munkájukat. Pedig a 
klubtagok nem háborgatják a felnőtte
ket. Rendben tartják a játszóteret, taka
rítanak, szakkörökre járnak, előadásokat 
hallgatnak, sportolnak és kirándulnak. 
Legújabb tervük, hogy egy kisfilmet ké
szítenek „a gonosz szemetelőről”. A tör
ténet végén a gonosz szemetelő elnyeri 
méltó büntetését, és megjavul. Sajnos, 
egyelőre még csak a filmen ...

H. L.

Vitorlázók 
a Balatonért
Egy évvel ezelőtt, mint arról lapunkban 
is beszámoltunk, megalakult a Vitorlázók 
Környezetvédelmi Társadalmi őrsége. 
Tagjai első ülésükön elhatározták, hogy a 
vitorlázás közben észlelt rendellenessége
ket előre elkészített nyomtatvány segítsé
gével írásban jelentik a Balatoni Intéző 
Bizottságnak. Sürgős esetekben vagy a 
Balatoni Vízügyi Kirendeltség vagy a 
községi tanácsokat és a rendőrőrsöket 
riasztják telefonon.
Április 19-én a Hazafias Népfront szék
házában tartott megbeszélésükön értékel
ték eddigi tevékenységünket, és meghatá
rozták idei feladataikat. Az első év tapasz
talatait dr. Gérusz Miklós, a VKT ve
zetője összegezte. Elmondta, hogy tervei

ket sikeresen teljesítették, bár a leghaté
konyabb működési formát csak a nyár 
végére sikerült úgy-ahogy kialakítaniuk. A 
BIB-nek címzett bejelentőlapok későn ké
szültek el, így azokat a főszezonban már 
nem tudták felhasználni. A kis létszámú, 
30 fős társadalmi őrség tagjai között jó 
kapcsolat alakult ki, s bejelentéseik „visz- 
szajelzése” is megfelelő volt. A társadal
mi őrök' ma a Balaton-part 33 nagyobb 
helysége közül 16-ban jelen vannak.
A vitorlázók legfontosabb idei feladata, 
hogy bővítsék létszámukat a ma még „fe
hér foltnak” számító területeken, Ábra- 
hám-hegytől Balatonfenyvesig, Fűzfőtől 
Balatonakarattyáig, valamint Szárszó és 
Boglár között. Tovább kell folytatni kon
zultatív tevékenységüket és javítani kap
csolataikat az eddig is sokat segítő BIB- 
bel, a BVK-val és a HNF-fel. Fokozni kell 
együttműködésüket más szervezetek tár
sadalmi őreivel, elsősorban a horgászok
kal. A VKTÖ megállapodott a Magyar 
Országos Horgászszövetség Balatoni Bi
zottságával, hogy az idén mindkét szerve
zet a „fehér foltok” megszüntetését tűzi 
ki célul.
A hozzászólók javaslatai után dr. Gérusz 
Miklós így búcsúzott a résztvevőktől; 
„Gyors eredményekre nem számíthatunk. 
De ma már tudják, hogy vagyunk, hogy 
dolgozunk, és a környezetszennyezés el
len fellépő szervek, tanácsok számolhatnak 
segítő tevékenységünkkel.”

H. L.

Megvédik 
a kunhalmokat
Védelem alá helyezték Szolnok megyé
iben az alföldi sík területekből helyen
ként kiemelkedő kunhalmokat, másné
ven őrhalmokat. Az intézkedésnek kör
nyezetvédelmi jelentősége van. A nép
vándorláskori temetkezési helyként is
mert mesterséges dombokon ugyanis ma 
még háboríthatatlanul díszlenek a kü
lönleges növényfajok. Az egyik legszebb 
kunhalom Kengyelen található, a domb 
tetején régi szélmalom áll, a domb olda
lán pedig szépen sarjad, fejlődik az ár- 
valányhaj, a tarajos búzafű, a homoki 
seprűfű, a kellemes illatot árasztó fe
hér permetfű és az árvarozsnok. A vé
detté nyilvánítással megőrzik azokat a 
ritka növényi társulásokat, amelyek más 
területeken a vegyszeres művelés, az 
emberi beavatkozás következményeként 
már kipusztultak.

Nem lesz autópálya 
a Szigetközben
Évek óta tartó vitára tettek pontot: a 
Hazafias Népfront Országos Tanácsának, 
valamint a helyi népfront s más társa

dalmi és állami szervek föllépésének 
eredményeként elkerüli a Szigetközt az 
Ml-es autópálya. A helyi lakosság s a 
táj természeti értékeiért aggódók tábora 
amellett kardoskodott, hogy az autópá
lyát Győr után más irányban vezessék. 
A most megszületett döntés szerint a he
lyi lakosság kérése indokolt: a Szigetköz 
kárára volna, ha átszelné az autópálya. 
Nagymértékű termőföldeket kellene ki
szakítani a termelésből; elválasztaná egy
mástól az út a vidék aprófalvait. Az el
gondolás szerint az autópálya a Sziget
köznek csupán a déli csücskét érinti 
majd — Győr északi határában —, és 
nem teszi tönkre természeti szépségeit, 
értékeit.

Megszüntetik 
a klinkerégetést 
Tatabányán
Fokozatosan csökkentik, és a jövő év vé
gére véglegesen megszüntetik a város le
vegőjét erősen szennyező klinkerégetést a 
Tatabányai Cementgyárban — jelentették 
be az ÉVM és Komárom megye vezetői
nek Tatabányán rendezett tervegyeztető 
tanácskozásán. A dolgozók foglalkoztatá
sát megnyugtatóan megoldják. Az ÉVM, 
valamint a Cement- és Mészipari Művek 
hasznosítja a gyár épületeit, értékes be
rendezéseit. Más cementgyárakból szállí
tanak majd künkért Tatabányára, ahol 
abból cementet őrölnek. (Örömmel érte
sültünk a klinkerégetés megszüntetéséről 
hozott — most már úgy tűnik — végle
ges határozatról. Amikor lapunk munka
társai Tatabányán jártak, még nem szü
letett végleges döntés. Reméljük, hogy ez 
a hír nem a csupán a lakosság megnyug
tatását szolgálja, hanem a bejelentést tet
tek is követik majd. A szerk.)

A gyár klinkerégető üzemegysége. 
(Székely Tamás felvétele)
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Hqzqí krónika

A közúti 
ólomszennyezés 
csökkenthető!

I 1980-ban 1,4 millió tonnánál több
| motorbenzint használtunk fel. A mo- 

tornenzin oktánszám-növelését gazdaságo
san ma még csak ólomvegyületekkel le
het megoldani. A hazai benzinekben átla
gosan 0,6 gramm az ólom literenként, ami
nek következtében mintegy 1460 tonna 
ólomvegyület kerül a levegőbe évente, s 
ebből 60—70%-a városokat éri. A városi 
lakosok szervezetébe naponta fél milli
gramm ólom jut megközelítően. (Az idült 
mérgezéshez napi 1—2 mg ólom elegen- I 
dő.) Az ólom a táplálék útján, bőrön át 
felszívódva és belélegezve juthat a szer
vezetbe. Korai tünetei: bágyadtság, fejfá
jás, étvágytalanság, idegártalom stb.
A városokba jutó 60—70%-on túl a köz
utak mentén a maradék 30—40% a növé
nyekben és a talajban (fű, rézsű) gyülem- 
lik fel. Az ólomszennyezés eloszlásának 
vizsgálata ma még kutatás tárgya. A le
gelőkről és a kaszált fűvel a tápláléklán
con (tej, hús) keresztül az emberi szerve

Az ólomkibocsátás a sebeséggel arányosan nő. 
Az utak mentén növő fűvel 
nem szabad állatokat etetni

zetbe jut az ólom. Hosszabb időn keresz
tül az ólom az emberi szervezetben feldú
sul, majd mobilizálódik és ólommérgezést 
okoz: a legjellemzőbb az idegrendszeri ká
rosodás (fejlődésiben levő gyermekeknél), 
különösen a vér és a fogazat megbetege
dése.
A személygépkocsik által kibocsátott ólom 
es ólomvegyületek mennyisége az átlagos 
utazási sebességgel együtt nő. A 20 km/ 
óra átlagsebességhez tartozó érték 1,44, 
mely 50 km/óra esetén már 3,60. Ugyan
ez benzines tehergépjárművek esetén 4,08, 
illetve 10,2 g/óra gépkocsinként.
A főváros zsúfolt főútvonalain az átlagos 

Amire a bank zsebe nyílik
j*» Nem könnyű a szocialista bankár 

dolga. Minden beruházó az ő duz
zadt zsebére sandít, s a legváltozatosabb 
érvek szirénhangjaival igyekszik a hitelt 
előfuvolázni. A Magyar Nemzeti Bank a ’ 
VI. ötéves terv hulladék- és másodnyers
anyag-hasznosítási kormányhatározatának 
szellemében mintegy 12 milliárd forintot : 
folyósíthat e célokra. Az elosztás elveiről | 
— s ennek környezetvédelmi vonatkozásai- j 
ról — kértem fölvilágosítást Dancs István 
ügyvezető igazgatótól.
Kemény szavakkal kezdte: nagy mulasz
tást pótolunk, amikor igyekszünk véget 
vetni a drága nyersanyagokkal folytatott 
esztelen pazarlásnak. Meggyőződése sze
rint a másodnyersanyagok hasznosítása ma 
egyike a döntő mozzanatoknak a világ mű
szaki fejlődésében. S mivel erőteljesen 
külgazdasági indíttatású, érthetően került 
napirendre. A legfontosabbak e nemben a 
feketefém- és színesfémkohászat alap- ; 
anyagai (az alumínium kivételével), továb
bá a cellulóz-, a textil- és a szilikátipari 
(üveg) hulladékok.
Magának a hitelprogramnak van egy zárt ; 
és egy nyitott része. Ez utóbbi — kb. két 
milliárdos terjedelemben — azt jelenti, 
hogy jelenleg is várnak jelentkezőket, s 
közülük alapos mérlegelés után a legmél- 1 
tóbbaknak nyújtanak támogatást. A hite
lek két típusra oszthatók. Egyik részük a 
begyűjtést, másik részük a begyűjtött 
nyersanyag rendezését, előkészítését és I 
tényleges újrahasznosítását szolgálja. Pél- í 
daképpen: jelentős támogatást kap a MÉH 
Tröszt, ezen belül a TEMAFORG Vállalat, 
valamint a METALLOGLOBUS, mint a 
begyűjtés első vonalában álló szervezetek. 
Rendkívüli jelentőségű a hitel, amelyet az , 
ózdi és a dunaújvárosi kohászatnak ad
nak a meddőhányókból történő nyersvas- 
kinyerés eredményessége érdekében. (Ez 
10%-ot meghaladó kinyerési lehetőség!). 
Ózddal még huzakodnak: a másfél milliár- 
dot érő teljes beruházás fedezetét csak a 
leggazdaságosabb eljárás kikényszerítésé
vel hajlandók folyósítani. A fölsorolt pél
dák közül jelentékeny a 67 milliós hitel- | 
lel létesülő csepeli papírhulladékgyűjtő 
vonal, mely jóval hatékonyabban tisztít, . 
vagy — a vegyiparban — a Tisza menti | 

munkanapra vetített ólom és ólomvegyü
let emisszió naponta 1,86—5,28 kg/óra kö
zött változik.
A közlekedésből eredő ólomszennyezés 
többféleképpen csökkenthető. Nem célsze
rű a közutak mentén növő füveket mező
gazdasági célra használni. A tehergépjár
mű-park dízelesítése szintén csökkenti 
majd az ólomszennyezést.
A kőolajipar ólomvegyület-adalék helyet
tesítését célzó kutatás-fejlesztési eredmé
nyei szintén biztatóak. Az ólom részben 
(kb. 40%) metil-tercier-butiléterrel helyet
tesíthető. A kutatási eredmény távlati al
kalmazása várhatóan gazdaságos lesz.

LENGYEL SÁNDOR

Vegyi Művek szolnoki nátriumpolifoszfát- 
előállító üzemének beruházása. Ez utóbbi
hoz tudni kell, hogy a nyersanyag nyitott 
kocsikon érkezik a Szovjetunióból, s eze
ket kirakodás után megtisztítva kell visz- 
szairányítani. Vettek egy kocsimosó be
rendezést, mely a foszforos lúgot lemos
sa, ezt fölfogják és újrahasznosítják.
Hol tart ma a program? A „pénzosztás” 
fele lényegében eldőlt, a többit legkésőbb 
jövőre kiadják. Közben arra is törekedve, 
hogy a vállalatok minél több saját erőt 
mozgósítsanak, vagyis a bank 12 milliárd- 
ja ezzel a hozzájárulással megnövekedjék. 
Persze nagyon kell vigyázni: más, költ
ségvetési hitelforrások is léteznek, s a vál
lalatok érthető módon e szaknyelven szól
va „puha forintok” felé settenkednek, az 
enyhébb kamatföltételek, engedékenyebb 
határidők honába — a bank viszont csak 
akkor folyósít, ha megvan az ún. gazda
ságossági küszöbérték, tehát a részérdek 
nem mondhat ellent az általános érdek
nek.
Befejezésül valami nem éppen vigasztalót 
is mond Dancs István: — Nem érzem a 
vállalatoknál a környezetvédelmi indítta
tást, hacsak egybe nem esik munkavédel
mi vagy más belső szempontokkal. Rá
adásul félnek is a „drágító” környezetvé
delemmel érvelni, pedig mi a látszat elle
nére nem vagyunk szőrös szívűek: tudunk 
ilyen szempontokat mérlegelni, s ha meg
győznek róla, szívesen „áldozunk” rá. Per
sze nem akkor, ha a hitelkérő a másik vég
letbe esne: a kedvezőbb puha pénzforrás
ra lesve emeli a tétet, s ezáltal rontja a 
gazdaságosságot. Meggyőződésem, hogy ez 
a hasznosítási program jelentősebb annál, 
mint amilyennek sokan vélik. Ezért va
gyunk és maradunk nyitottak: a konstruk
ciót nem tekintjük tartalmilag változatlan
nak, bármikor készek vagyunk átvizsgál
ni az ésszerű újrafelosztás érdekében.
Amiből kiviláglik: ha a vállalat gazdasá
gosan kezelt környezetvédelmi érdekeket 
épít be hitelkérelmébe — a bank zsebe 
megnyílik. Igyekszünk majd utánajárni, 
milyen lépések történnek ebben az irány
ban.

L. H. GY.
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A fejlődő országok 
súlyosbodó 
energiagondjairól
Gerald Leach, a Környezetvédelem és 
Fejlesztés nevű nemzetközi intézet mun
katársa szerint a megújítható energia
források önmagukban nem hozhatnak 
számottevő fejlődést a harmadik világ 
országaiban, éppen fordítva: a fejlődés 
teremthet lehetőséget arra, hogy felhasz
nálják azokat. A tervezőknek nem sza
bad megfeledkezni arról, hogy a fejlesz
tés az elsődleges, s csak azt követi a 
fejlesztéshez szükséges energiaforrások 
megválasztása. A használt technológiák 
milyensége pedig csupán harmadrendű 
kérdés. Sajnos a harmadik világ orszá
gainak a legégetőbb energiakérdése a 
tűzifahiány, amit a félsivatagos terüle
teken tüzelőül ki’huzigált, kitördelt fák
kal és ágakkal csak egyre súlyosbítanak. 
Hiába próbálkoztak a jobb hatásfokú ha
gyományos és napenergiával működő 
tűzhelyek, valamint a biogáz-hasznosí
tás elterjesztésével, csupán helyenként 
értek el ezzel javulást. 'Mivel a tűzifa 
ingyen van, semmi sem ösztönzi a fej
lődő országok szegény lakóit arra, hogy 
mást használjanak helyette. A szegé
nyebb országok így nem akarják, de nem 
is képesek arra, hogy a fejlett ipari or
szágokat megelőzően hasznosítsák az új 
energiákat. A felhasználás esélyeinek la
tolgatásánál azt sem szabad figyelmen 
kívül hagyni, hogy a harmadik világ or
szágai igyekeznek kedvező áron olajat 
és szenet vásárolni. Ma már nyilvánvaló: 
az iparilag fejlett országok nem nyug
tathatják meg lelkiismeretüket azzal, 
hogy a harmadik világ országaiban meg
honosítják a nap-, a szél- és az egyéb 
megújítható energiaforrásokat.

V. A.

Vadvédelmi iroda 
Tokióban
A WF (Vadvédelmi Világalap) és az 
IUCN (Nemzetközi Természetvédelmi 
Unió) közös vadvédelmi irodát nyit To
kióban Traffic néven. Remélik, hogy az 
új intézmény hatásosan fékezi majd az 
illegális vadkereskedelmet az Egyesült 
Államokban, az NSZK-ban és Angliában 
nyíló irodákkal együtt. A nemzetközi 
vadkereskedelemben Japán szerepe kulcs
fontosságú. A washingtoni konvencióhoz 
(CITES) csatlakozva hozta létre a 
Traffic-ot, amely a kereskedelemben elő
forduló növény- és állatfajokkal foglal
kozik. A Traffic szorosan együttműködik 
majd a vámhatóságokkal. Működését tu
dományos tanácsadó testület segíti, amely

nek vezetője dr. Hideo Obara, japán zoo
lógus szaktekintély. A Traffic létrehozása 
bizonyítja azt a felismerést, hogy a ve
szélyeztetett fajok kereskedelme elleni 
küzdelem csak nemzetközi összefogással 
lehet eredményes. Bár Japánban a ritka 
állatokkal, növényekkel folytatott keres
kedelemnek történelmi hagyományai van
nak, mégis változik ennek megítélése a 
természetvédelem fejlődésének hatására. 
Japán világelső az egy főre jutó vadfel
használásban, az Egyesült Államokat is 
megelőzve. Az NSZK-val együtt a legje
lentősebb szőrmekereskedő, a fő kagyló, 
hüllő, bőr, emlős, lepke és trópusi hal im
portőr. A CITES aláírásával persze nem 
szüntethető meg a szőrmekereskedelem, 
hiszen előzőleg jelentős tartalékot hal

Trópusi őserdőirtás - társadalmi háttérrel
Nem sikerül az ENSZ-nek megvalósítania 
a világ őserdeinek ésszerű felhasználására 
vonatkozó globális akciótervét. Pedig ez 
a mindannyiunk számára fontos termé
szeti erőforrás napról napra rohamosan 
csökken. A szakemberek 1980 óta dolgoz
nak a terven, amelyet idén a stockhal- 
mi konferencia tizedik évfordulóján szeret
tek volna nyilvánosságra hozni. Ám a tró
pusi erdőkkel rendelkező országok közül 
Brazília, Zaire, Venezuela és Burma — at
tól tartva, hogy az ENSZ-terv keresztezi j 
majd saját elképzeléseiket — meg sem je
lent az év elején megtartott, igen fontos | 
.tanácskozáson. A határozatot így el kellett 
halasztani. Az egész Földre kiterjedő stra
tégia igénye 1980-ban fogalmazódott meg, 
az őserdők pusztításának arányáról 
azonban már akkor is a legkülönbözőbb 
.vélemények alakultak ki. Egy 1979-es ta
nulmány szerint évente 5,6 millió hektár 
erdőt vágtak ki, ami megfelel Togo terü
letének, 1980-ban ugyanez az érték mát j 
20 millió hektár, azaz akkora mint Sze
negál. Ezután a FAO és a UNEP közös 
tanulmányt készített, mely szerint 7,3 
.millió hektár az éves veszteség, amelynek 
több mint a fele Dél-Amerikára esik. A 
dzsungel fogalma a buja termékenységgel 
párosult elképzeléseinkben. A Föld felüle
tének 6%-át kitevő őserdőkben található 
a növényfajok fele, ennek ellenére az ős
erdő talaja szinte steril. A táplálék kör
forgása a leveleken, a törzsön és a humu
szon keresztül bonyolódik. Ha a fákat ki
vágják, ez a szegényes talaj a trópusi nap 
.sugaraitól kiszárad, és mezőgazdasági mű- \ 
velésre már soha nem lesz alkalmas. Pe
dig a földgépek ezzel a céllal tüntetik el 
az erdőt. Latin-Amerikában, ahol a meg
művelhető földterület a lakosság 7%-ának 
tulajdonában van, az őserdők fölszántása 
.politikai eszköz. Sokkal egyszerűbb a 
„szegény” földet odaadni a szegény nép
iek, mint megvalósítani egy új, igazságos 
társadalmat. Az eltűnő erdők nyomában 
tűnnek el a természeti népek törzsei. So
kukat a telepesek által behurcolt betegsé
gek — tbc, feketehimlő — pusztítják el. I 

moztak föl a kereskedők. Nepálban pél
dául 1973-ban betiltották az igen veszé
lyeztetett pézsmaszarvas kereskedelmét, 
Japán azonban nem mondott le az import
ról. Fogyasztásának 90%-át továbbra is 
külföldről szerzi be. Igen kis mennyiséget 
kap Nepálból, Kínában azonban foglal
koznak a faj tenyésztésével is, s így meg 
mdták duplázni a Japánnak szánt tételt. 
Japán és Hong-Kong használja föl az af
rikai elefántcsont 80%-át, s jelentős 
mennyiségű orrszarvú-tülökkel is keres
kednek. A japáni közvélemény eddig nem 
tulajdonított jelentőséget a veszélyeztetett 
fajokkal folytatott kereskedelemnek, de 
remélik, hogy a Traffic iroda kellő tudat
formáló hatást is kifejt majd.

V. A.

A mezőgazdasági célra „meg ztított” 
és fölégetett őserdő

A Világbank 1981-i jelentése megállapí
totta, hogy kizárólag ezek a törzsek értik 
a trópusi őserdők ökológiai viszonyait, és 
csak ők tudják ott elviselni az életet. A 
tudományos szakemberek viszont úgy te
kintenek az őserdőkre, mint a táplálék-ter
mesztés genetikai tartalékára, új gyógy
szerek lelőhelyére, olajtartalmú növé
nyeikben pedig a jövő táplálék- és ener
giaforrását látják. Costa-Rica 1500 nö
vényfaját megvizsgálva például azt ta
lálták, hogy 15 százalékuk rákellenes ha
tású. Bár a szakemberek teljesen egyet
értenek abban, hogy a trópusi őserdők 
hasznosítására nincs alté, natíva — a földi 
élet nem nélkülözheti azokat —, mégsem 
sikerült a UNEP—FAO—UNESCO össze
fogásával kidolgozni a jövő őserdő-straté
giáját.
Az érintett országoknak .raguknak kell 
előbb rendet teremteniük házuk táján, és 
kidolgozni azokat a politikai és gyakorlati 
eszközöket, amelyek a legjobban haszno
sítják a kintről kapott, nem is csekély tá
mogatást.

Az Earthscan nyomán:
V. A.
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Ifjú környezetvédők

Parkok, erdők 
Sopron környékén
A soproni Széchenyi István Gimnázium 
III. b. osztályos tanulóiból álló csapat — 
Oswald Patrícia, Szalay Gábor és Tóth 
József — második lett a Csak egy Föl
dünk van környezetvédelmi vetélkedőn. 
Dolgozatuk témájául megyéjük kisebb 
természetvédelmi területeinek bemutatá
sát választották. Véleményük szerint a 
Fertő-tó ismert, irodalma is bőven akad, 
ezért ők inkább az apró, irodalomban, 
térképen alig megtalálható, védelem alatt 
álló területek ismertetésére vállalkoztak. 
Érdemes dolgozatukból néhány jellegze
tességet kiragadni, kirándulásokhoz kedv
csinálónak is jó lehet. A sopronhorpácsi 
Széchenyi-kastélyt körülvevő park törté
netéről írásos emlék nem maradt 3 fönn, 
a szakemberek a növényzetet vizsgálva 
vontak le következtetéseket. Az eredeti 
kastély körüli tölgy-kőris-szil ligeterdők 
egy része a kastély átépítésének áldozata 
lett, az 1960-ban pusztító szilfavész pedig 
150—160 fát tett tönkre.
A hiányok pótlására, az arborétum fej
lesztésére többszáz lombhullató és örök
zöld fát, cserjét telepítettek a parkba. Az 
egykori Széchenyi-kastély parkját nem a 
fajok gazdagsága, hanem az idős, ritka 
szép, méretes egyedi példányok teszik 
különlegessé. A hédervári várkastély kö
rüli park eredetileg védelmi célokat szol
gáló ártéri erdő volt. A XVII. században 
barokk stílusú parkká alakították, majd 
angolkert lett belőle. így kerültek ide a 
Szigetköz ártereiben honos fafajok: nyár, 
kőris, tölgy és szil. A múlt században di
vat volt az egzotikus fák telepítése, így a 
hédervári díszkertben amerikai tulipánfát 
és kínai páfrányíenyőt is láthatunk. A 
parkban a környék szinte valamennyi fa
féléje megtalálható. A 700 éves hédervári 
tölgyfát például még 1942-ben nyilvání
tották védetté. A néphit a fát ezerévesnek 
tartja, sőt még annak a kötőféknek a nyo
mát is felfedezni véli, ahová Árpád a lo
vát kötötte. A hatalmas kocsányos tölgy 
kerülete 7 m, a törzs átmérője 2,2 m, de 
a tövénél helyenként 4 m az átmérője. A 
dolgozat további részében Csáfordjánosfa, 
Gönyű, Nagyerdő és a Fekete-erdő nö
vényvilágával ismerkedhetünk meg. Szó 
esik még az ácsi erdei fenyvesekről, a fel- 
péci borókásról és a dénesfai legelőről.
A dolgozatot egy térkép, két színes és két 
fekete-fehér fotó illusztrálja. A megfogal
mazás stílusából sajnos nem érződik, hogy 
mindez személyes élmény eredményeként 
íródott. Érdemes lett volna egységesen 
minden területről fotót közölni. (Ennek 
bizonyára anyagi akadályai voltak, de ta
lán az OKTH tudott volna segíteni.) Az 
esetlegesen kiválasztott fotók következet-
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Verseny közben
- □ játékvezető Vágó István

lenül hatnak. Dr. Balogh Mihályné, a csa
patot patronáló tanár szerint: „A termé
szet megismerésével, a környezet- és ter
mészetvédelmi problémákkal már a pályá
zat meghirdetése előtt is foglalkoztak ta
nulóink. A szakköröknek és a biológiát 
tanulóknak egyik állandó feladata volt ez. 
Minden hónapban részletesen elemeztük a 
BŰVÁR cikkeit, a tanulók faliújságon 
terjesztették a legfontosabb híreket. így 
diákjaink szinte természetesnek találták, 
hogy a „Csak egy Földünk van” környe
zetvédelmi vetélkedőre többen is bene
veztek; a versenyzőket én választottam 
ki. Arra törekedtem, hogy olyanok vegye
nek részt, akik eddig még nem szerepel
tek versenyen, s különböző legyen válasz
tott pályájuk, mert így a szóban forgó té
mákat sokoldalúan tudják megközelíteni: 
Molnár Zsolt természetvédő, Szalay Gábor 
orvos, Tóth József pedig agrármérnök 
szeretne lenni. Mindhárman nagy termé
szetbarátok.
A dolgozat megírásában, a forrásanyag 
felkutatásában dr. Csapody István termé
szetvédelmi felügyelő és id. Varga Gábor 
nagy segítséget nyújtott. Dr. Kárpáti 
Lászlónak, az Erdészeti és Faipari Egye
tem erdővédelmi tanszéke tudományos 
munkatársának is szeretnék köszönetét 
mondani, amiért tanulóinknak mindenben 
segítségükre volt.
A vetélkedőre való felkészülés nem volt 
kampányszerű. Sok témával már előzőleg 
is foglalkoztak a tanulók, a felkészülés 
során tudásukat céltudatosan rendszerez
ték, figyelmet fordítva a kevésbé látvá
nyos dolgokra is.
A vetélkedőn való sikeres szereplés nem
csak versenyzőinknek vált javára, hanem 
iskolánk sok más tanulója is gyarapodott, 
hiszen figyelmük a természet- és környe
zetvédelem felé irányult.
A verseny megszervezését, lebonyolítását 
általában jónak találom. Azt hiszem, sze
rencsésebb lenne a jövőben a pályázatot 
a nyári szünet előtt meghirdetni, hogy a 
tanulóknak több idejük legyen felkészül
ni, s alaposabb tereptani megfigyeléseket 
végezni.

Dr. Balogh Mihályné, 
a csapatpatronáló 
tanárnő

A jövőben jó lenne, ha egy iskolából több 
csapat is indulhatna, hogy csakugyan a 
legjobb, a legrátermettebb győzzön. A ve
télkedőn való sikeres részvétel egyik ju
talma a visegrádi jurtatáborban való rész
vétel.
Az OKTH által szervezett pilisi jurtatábor 
munkarendjét nagyon jónak és hasznos
nak tartom, örvendetes lenne, ha a nyá
ri szünidőben ehhez hasonló tábort min
den megyében szerveznének. Véleményem 
szerint a környezet- és természetvédelem 
minden tantárgyba beilleszthető, de kü
lönösen jó lehetőséget kínál a biológia és 
földrajz.”

V. A.

Még mindig védik...
A BÜVÁR 1975. évi 8. számában Gyerme
keink védik címmel tájékoztatást adtam 
néhány úttörőcsapat természetvédő mun
kájáról. Hét év után kíváncsi voltam, nem 
csupán fellángolás volt-e a „Védetté nyil- 
vánítjuk”-akció keretében kezdődött mun
ka. Valamennyi ott említett úttörőcsapatot 
megkerestem levélben. Érdeklődésemre 
mindössze három helyről érkezett válasz: 
Hosszúpályiból, Nagyivánból és Tihanyból. 
Ügy vélem, megérdemlik, hogy idézzek 
leveleükböl:
„Hosszúpályiban a Pingvin őrs valóban 
csapatunk egyik legkiemelkedőbb őrse 
volt. Szép és értékes hagyományt terem
tett. Kezdeményezésükre és az úttörőta
nács javaslata alapján a csapatvezetőség 
és az iskolavezetőség elfogadta, hogy a 
község lakossága javára vegyünk részt a 
környezet szépítésében, tisztaságának 
megóvásában, az „Egy nap a községért” 
mozgalom keretében. 1978-ban átadott 
nyolc tantermes iskolánk szép parkját a 
gyermekekkel közösen alakítottuk ki. Ez 
a mozgalom több éven keresztül sok segít
séget nyújtott a községi vezetésnek a köz
ség csinosításának, szépítésének megvaló
sításában. A környezetvédelem szerves ré
szét képezi az ifjú vöröskeresztes és egy
ben környezetvédő szakkör is.
Tisztasági őrjáratokat tartanak az iskola 
épületeiben valamint a környéken. 1975- 
ben a község emlékművét nyilvánították 
„védetté” a hosszúpályi úttörők. Környe
zetét ma is lelkiismeretesen gondozzák.” 
A nagyrványi úttörők madárbarátok. „Fo
lyamatosan végezzük a gólyaszámlálást,



ebben az évben jelentkeztünk fecskeszám
lálásra is. Foglalkozunk téli madáretetés
sel. Felneveltünk és szabadon engedtünk 
már néhány bajbajutott állatot. Volt kö
zöttük sün, mocsári teknős, télre itt ma
radt gyenge gólyafióka, fészekből kiesett 
kékvércse fióka. A kis énekesek gyűrűzé
sében segédkezünk a legszívesebben. 
Rendszeresen gondozzuk az iskola kör
nyékét. Buzdítjuk a gyerekeket saját lakó
házuk környékének gondozására, és közös 
akciókat is szervezünk. Ilyen volt például 
az öregek napközi otthona környékének 
nyitás előtti rendbetétele.”
A faluban ősszel és tavasszal kb. 600 fát 
ültettek el tanulóink.
A tihanyi pajtások a Visszhang-dombot 
nyilvánították védetté 1975-ben, és azóta 
is gondozzák.
„Az iskola minden tanulója tavasszal egy 
napot vállalt a félsziget szépítéséért, vé
delméért. A kertészeknek nyáron a par
kok rendbetételéhez nyújtanak segítséget. 
A Farkas Bertalan Környezetvédő őrjárat 
tagjai a Fürdőtelep és a Gödrös közötti 
területet ellenőrzik őrjárataik alkalmával. 
A nagyobb szennyezettséget jelentik a ta
nácsnak. Vizsgálják a víz minőségét is, 
illetve a hínárosodás mértékét.”
őszintén sajnálom, hogy a többi úttörőcsa
pat nem válaszolt érdeklődésemre. Bízom 
benne, hogy tájékoztatás nélkül is foly
tatják hasznos akciójukat.
Vagy ha nem, talán e néhány sor feléb
reszti lelkiismeretüket...

MIKUSNÉ DR. NADAI MAGDA

Fecskementés
Az elmúlt héten a Duna közelében jártam, 
és egy látszólag elhagyott sóderbányában 
nagy partifecsketelepet találtam. Mint a 
méhek a kaptár körül, úgy nyüzsögtek az 
apró barna madarak a sok-sok földbe vájt 
nyílás előtt. Még javában etették a má
sodik költésből származó fiókákat, de 
egyik-másik helyen a kicsinyek már ki
felé leskelődtek a meredek falba vájt ala- 
gutakból. Amíg a nyüzsgő forgatagban 
gyönyörködtem, azon csodálkoztam, ho
gyan képesek mindig a saját fészküket 
megtalálni. Hiszen a sok nyílás olyan egy
formának látszott, én biztosan eltévedtem 
volna. De a fecskék villámgyorsan érkez
tek a magasból, és soha nem haboztak egy 
pillanatig sem, mindegyikük a saját laká
sába surrant be.
Ma délután elhatároztam, hogy újból föl
keresem a telepet. Kíváncsi voltam, kire
pültek-e imár a fiókák. Ahogy a sóderbá
nya felé közeledtem, gyanús dübörgést 
hallottam, és amikor a sarkon befordul
tam, megdöbbenve láttam, hogy egy ha
talmas markológép dolgozik éppen a fecs
ketelep közelében. Szegény kis madarak 
kétségbeesetten repkedtek körülötte, de a 
gépkezelő rájuk se hederített. Hatalmas 
adagokban bontotta a falat, a kitermelt 
kavicsos földet nagy teherautókra rakták.

Először az egyik autó vezetőjéhez mentem, 
és őt kérdeztem meg, meddig fognak itt 
dolgozni.
— Amíg hordani kell az anyagot — volt 
a rövid válasz.
— De hát a fecskéknek még fiókáik van
nak ... — kezdtem mondani, de a kék 
munkaruhás férfi széttárta a karjait, és a 
a távolabb beszélgető két férfi felé in
tett:
— Próbáld meg ott, a művezetőnél! — ja
vasolta.
Odamentem a művezetőhöz, egy nagy da
rab, szigorú arcú emberhez, bemutatkoz
tam, és elmagyaráztam, milyen szörnyű 
lenne, ha a földbontást éppen azon a ré
szen folytatnák, ahol a fecskék tanyáznak. 
Azt hittem, ki fog nevetni, arra is el vol
tam készülve, hogy egyszerűen elkerget. 
De úgy látszik, érdekelte' a dolog, mert 
figyelmesen végighallgatott. Aztán meg
kérdezte, hol van az leírva, hogy egy ilyen 
apró fecskének 500 forintos eszmei értéke 
van. Szerencsére éppen a napokban ke
rült a kezembe, így pontosan válaszolhat
tam:
— A Magyar Közlöny 14. számában tet
szik megtalálni. Minden védett állat esz
mei értéke benne van.
A művezető gondolkozott egy kicsit, az
után megkérdezte, hogy véleményem sze
rint mennyi ideig lesznek még itt a fecs
kék.

FELHÍVÁS

Középiskolai biológiai
A BÜVÁR 1982 őszétől a korábbiak
nál még szorosabban, szervezőként, is 
bekapcsolódik a nyolcadik alkalommal 
megrendezésre kerülő Kitaibel Pál kö
zépiskolai biológiai versenybe. A Győr- 
Sopron megyei Tanács, az OKTH, a TIT 
Győr-Sopron megyei szervezete és a 
Keszthelyi Agrártudományi Egyetem 
Mosonmagyaróvári Mezőgazdaságtudo
mányi Kara, valamint a BÜVÁR és az 
Élet és Tudomány szerkesztősége által 
meghirdetett versenyen a házigazda 
megyén kívül Baranya, Fejér, Heves, 
Komárom, Nógrád, Szolnok, Tolna, Vas, 
Veszprém, Zala valamint Budapest fő
város elsős és másodikos gimnáziumi és 
szakközépiskolás tanulói vehetnek részt. 
Az első és a második forduló írásbeli, 
valamint a szóbeli döntő kérdéseit a 8. 
osztályos élővilág tankönyv, továbbá a 
BÜVÁR és az Elet és Tudomány meg
jelölt közleményei alapján állítják össze. 
Valamennyi jelentkezőnek fel kell ké
szülnie lakóhelye, iskolája közelében le
vő természetvédelmi értéket vagy kör
nyezetvédelmi gondot, feladatot, sikert 
bemutató kiselőadásra.

verseny
Az 1983 tavaszán megrendezendő mo
sonmagyaróvári döntő valamennyi részt
vevője jutalmat kap (pénz, könyv, fo
lyóirat-előfizetés stb.).
A részletes tudnivalókat az iskolához 
1982. október 1-ig eljuttatott kiírás tar
talmazza. Itt most az alábbiakat emel
jük ki:
A verseny ismeretanyagának egyik ré
szét a BÜVÁR 1982. évi 9., 10., 11. és 
12., illetve az 1983. évi 1., 2., 3. számai
ban megjelent hazai természetvédelmi 
témájú közleményei, védett növényt 
vagy állatot bemutató fotói képezik.
A versenyt meghirdető többi szervvel 
együtt mi is bizonyosra vesszük, hogy 
a következő hónapokban valamennyi 
induló természet- és környezetismerete, 
gondolkodása, műveltsége, gazdagodni 
fog, és méltó lesz Kitaibel Pál 
(1757—1817) példamutató tevékenységé
hez.

ANDRASSY PÉTER 
középiskolai szakfelügyelő 

(Sopron) 

Tudtam, hogy már nagyok a fiókák, de 
azért óvatosan azt mondtam: két hét múl
va biztosan valamennyi kirepül már.
A művezető erre — most először — elmo
solyodott, és nagy megkönnyebbülésemre 
így szólt:
— Rendben van. Két hétre leállítom ott a 
termelést, majd a másik oldalon dolgo
zunk tovább. — Egy kicsit mintha habo
zott volna, aztán még ennyit mondott: — 
Nem azért, mert a büntetéstől félek, de 
én is szeretem a madarakat.
Mindjárt szólt is a gépkezelőnek, és a 
nagy, pirosra festett .markoló óriási berre
géssel átállt a túlsó oldalra. A fecskék 
megmenekültek! Nagyon boldog voltam, 
nem is akartam elhinni, hogy ilyen köny- 
nyen ment minden.
Tíz nappal később jártam ismét a fecske
telepnél. A művezető megtartotta a sza
vát, a markológép még mindig a bánya 
másik végén dolgozott. De már a telephez 
is jöhetett volna, mert egyetlen madár 
sem etetett már. Kirepültek a fiókák, 
összesen két árva partifecskét láttam, 
azok is csak átrepültek a bánya felett, és 
eltűntek a Duna irányába.
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Pórum

Hozzászólás a közmű-ollóról szóló vezércikkhez

NSZK-beli ivóvízhelyzet - figyelmeztető tanulságokkal

■
 Hazánk lakosságának több mint há- । 
romnegyed része közműves vízellá- | 
fásban részesül. A lakosság évi víz- ■ 
fogyasztása meghaladja az 1 milliárd köb- i 
métert. Az ipari, mezőgazdasági és egyéb 
vízhasználatokat figyelembe véve az or

szág évi frissvíz-szükséglete közel 3 mii- ! 
liárd köbméter. Közismert a víz iránti 
igény növekedése, másfelől a vizek szeny- 
nyeződése. Jogos tehát a kérdés, hogy a 
rendelkezésre álló vízkészletekből hosszú 
távon is kielégíthető-e az ország teljes víz
szükséglete? A válasz egyértelmű igen, 
mert felszíni és felszín alatti víztartalé
kaink okos, tervszerű vízkészlet-gazdálko
dással és átgondolt vízvédelemmel távla
tilag is elegendő ivóvizet szolgáltatnak. 
Miként látja az ivóvízellátás európai hely
zetét és problémáit a fejlett iparral ren
delkező Német Szövetségi Köztársaság? 
A Dér Spiegel 1981. augusztus 10-i számá
ban Az ivóvíz olyan hiánycikk lesz, mint 
az olaj? című riportcikk adatai szerint a 
világ lakosságának egyharmada ivóvíz- 
hiánnyal küzd, és 500 millió ember ki
mondottan fertőzött víztől származó beteg
ségektől szenved. Pedig a föld felszíné
nek kétharmadát víz borítja, igaz, ennek 
97,2 százaléka magas sótartalma miatt 
ihatatlan. A fennmaradó 2,8 százalék az 
édesvíz: folyók, tavak, felszín alatti vizek, 
sarkvidékek hó- és jéghegyei. Ebből a 
38 605 000 köbkilométernyi édesvízkészlet
ből Európa lakosságának többszörösét el
láthatnák ivóvízzel, ha annak tisztaságát 
sikerülne megőrizni (pedig az egészből 
Európára „csak” 606 000, a Balatonra — 
összehasonlításul — 2 köbkilométer víztö
meg jut).
A Spiegel mégis így ír: „Az olajsokk után 
vízkatasztrófa fenyeget: a tiszta víz a gya
kori csapadék ellenére a Német Szövetsé
gi Köztársaságban is hiánycikké válik.” 
Állítását oldalakon át az ivóvízkészletek 
gondatlan elpocsékolásának, a felszín alat
ti vizek súlyos és helyrehozhatatlan el- 
szennyezésének, a talajvízszint több méte
res süllyedésének valóban kirívó eseteivel 
bizonygatja. Felsorolt példái tanulságul 
szolgálhatnak az erősen iparosodott más 
országok számára is.

■
 Jóllehet hazánk társadalmi, földraj
zi, gazdasági helyzete az NSZK-étól 
eltérő, a víz szennyezésével és az 
ivóvíz-takarékossággal kapcsolatos példáik I 
számunkra is figyelemre méltóak. A Spie- 
gel-ben felsorolt eseteket a cikkíró 1981 

első negyedéből válogatta össze, majd 
megállapítja: „...az ilyen jelenségek tá
volról sem ritkák. Alig telik el egy hét 
anélkül, hogy valahol ne jelenne meg 
mérgező anyag az ivóvízben, alig van 
olyan régió, amelyben ne kellene egy-egy 
kutat leállítani”. Majd a vízszennyeződé

sek következményeként leszögezi: „a Szö
vetségi Köztársaság egyes régióiban a tisz
ta ivóvíz régóta hiánycikk már”. Az élet
fontosságú vizet Bréma 200 km-es távve
zetéken a Harz hegységből, Stuttgart pedig 
a Bódeni-tóból szerzi be. A cikk szerint a 
Szövetségi Köztársaság Freiburgi Környe
zetvédelmi Intézetének egyik tanulmánya 
egyértelműen arra figyelmeztet, hogy 
„ivóvíz-krízis felé közeledünk”. így aztán 
mind többen (és nem alaptalanul) teszik 
fel az NSZK-ban a kérdést: „ha elfogy 
eddig kimerithetetlennek vélt természeti 
kincsünk, az ivóvíz is: ugyanolyan hiány
cikké válik-e rövidesen, akár az olaj? 
Valószínűleg ezek hatására követelte Bré
mában a „zöld” polgári frakció, hogy az 
ivóvizet ezután palackban árusítsák ...
Meglepő, hogy a korszerű szennyvíztisz
títási eljárások ellenére Nyugat-Európa 
élővizei tovább szennyeződnek. „A Majna 
Európa egyik legjobban elszennyeződött 
vízfolyása, még a Rajnánál is szennyezet- 
tebb” — szögezi le a Spiegel.

■
 A nitrátosodás folyamata a Német 
Szövetségi Köztársaságot sem kerül
te el, hisz erről a lap a továbbiak
ban ezt írja: „A szakértők becslése sze
rint a Szövetségi Köztársaságban mintegy 
kétmillió ember iszik a megengedettnél 

nagyobb nitráttartalmú vizet. A moseli 
szőlővidék 54 ivóvízkútja közül, amint azt 
a Rajna-Pfalzi Vízminőségi Intézet meg
állapította, 39 kút vizének túl nagy a nit
ráttartalma. Három kútnál pedig a vizsgá
lat a megengedett érték' hatszorosát mu
tatta ki.”
Megítélésük szerint a nitrátosodás miatt 
a jövőben több vízmüvet kell felszámolni. 
A nitrogén-műtrágyázás és a nitrátnak az 
ivóvízben való felbukkanása között gyak
ran sok év telik el. „Hogy ez a mélyben 
ketyegő, időzített bomba mikor és hol rob
ban, azt ma még senki sem tudja” — je
lenti ki a Spiegel cikkében. Még súlyosabb 
a lap azon megállapítása, hogy: „Növekvő 
mértékben jelennek meg a természetes vi
zekben az ipari vegyszerek, mindenek
előtt a szerves klórvegyületek. Nemrégi
ben a szakemberek mintegy 50 vízmű kö
zelében állapították meg a rákkeltő anya
gok túlzott jelenlétét.”
A szakemberek becslése szerint a Szövet
ségi Köztársaság területén évente 300 000 
tonna só, köztük rákkeltő ipari vegysze
rek, széndioxid, nehézfémek és nitrogén
vegyületek kerülnek a rosszul szigetelt 
szeméttárolókból a talajba. Évtizedekig 
eltarthat, amíg ezek a károsító anyagok 
az ivóvízben majd felbukkannak. Trier- 
ben például azok a mérgek, melyek egy 
baleset folytán szivárogtak a talajba, csak 
30 évvel később kerültek napvilágra.

A Szövetségi Köztársaságban évente mint
egy 400—500 olajkatasztrófa következik be, 
emiatt összesen évi 30 000 tonna ásvány
olaj szivárog a talajba. Szakértők becs
lése szerint a Rajnába évenként 30 000 
tonna sót, 3 tonna arzént, 350 kg higanyt 
és mintegy 100 tonna szerves — részben 
rákkeltő — klórvegyületet ömlesztenek. A 
vízügyi szakértők azt követelik, hogy leg
alább a vízművek körül jelöljenek ki 
olyan védőövezeteket, ahol mindaz tilos, 
ami a felszín alatti vizeket szennyezhetné. 
Az összesen mintegy 7000 vízmű többségé
nek ugyanis ma még nincsen védőövezete.

■
 Az NSZK vízminőségromlásának
következménye már-már közegész
ségügyi problémává szélesedhet, ha 

szó szerint értelmezzük a lap azon megál
lapítását, hogy „egyetlen vízmű sem tud
ta az Európai Közösség által ajánlott mi
nimális értékeket betartani.” Ez a követ
keztetés sem maradhat tanulság nélkül. 
Főleg nem, ha a cikk befejező részét idéz
zük: „Azokról a veszélyekről, amit az el
szennyezett, megmérgezett és elpocsékolt 
víz jelent, mindeddig csak nagyon keve
sen tudnak. A többség számára a víz még 
ma is olyan dolog, amiből bőség van épp
úgy, ahogyan az első olajsokk jelentkezé
séig a legtöbb ember számára az energia
tartalékok is kimerithetetlennek tűntek. 
Az, hogy a tiszta víz egyre inkább hiány
cikké válik, s a vízzel az olyan túlnépese
dett és túliparosodott régiókban, mint a 
Szövetségi Köztársaság, éppoly takaréko
san kell bánni, akár más fogyatkozó 
nyersanyaggal, csak akkor hatol majd 
igazán az emberek tudatába, amikor 
egyik-másik nagyvárosunkban a víz egy
szeresük elfogy”.
A figyelmeztető külföldi jelzésekből szá
munkra az a tanulság vonható le, hogy a 
vízről az embereknek nálunk is többet 
kellene tudniok, mégpedig főképp azt, ami 
cselekvésre ösztönzi őket. Azért, hogy a 
vízzel megfelelően gazdálkodva kielégít
hessük a ma igényét, és az utókor számá
ra is megőrizzük azt kellő mennyiségben 
és minőségben, hogy a későbbi időben is 
kielégíthessük vele a társadalom szükség
leteit, sőt a vízzel természeti környezetet 
Is fejleszthessük.
Egyébként egyet lehet érteni a Spiegel 
cikkének ama befejező gondolatával, mi
szerint „az az elképzelés, hogy a vízzel 
szabadon lehet rendelkezni, már sehol a 
világon nem tartható fenn többé”. E ta
nulságokat a mi vízi környezetvédelmünk 
számára is időben kell megszívlelnünk.

SZALÓKI JÓZSEF 
az OVH Vízgazdálkodási Osztály 

osztályvezetőhelyettese
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Üj könyvekről

Gazdasági érdekeltség és esztétika

Gerle György:
TERVSZERŰ KORNYEZETFEJLESZTÉS

TERVSZERŰ 
KÖRNYEZET* 
FEJLESZTÉS
GEME Az alkalmazás

E munka szerzője 
alapos ismerője a 

környezetvédelem 
világproblémáinak. 
Bár az elmúlt évti
zedben több könyve 
is jelent meg e té
makörben, legújabb 
munkájában mégis 
tud valami újszerű
vel szolgálni az ér

deklődőknek.
..... egyre többet te
szünk az önmagunk 
által előidézett káros 

környezeti hatások kiküszöbölésére. A ta
pasztalatok és a tendenciák elemzése 
alapján azonban most rhár azt a célt is 
magunk elé kell tűzni, hogy tevékenysé
geink nemcsak ne rontsák környezetünk 
minőségét, hanem azt egyre inkább javít
sák is. Vagyis a passzív jellegű környezet
védelem helyét egyre nagyobb mértékben 
az aktív jellegű környezetfejlesztésnek 
kell elfoglalnia...” — fogalmazza meg 
mondandóját ő maga könyve bevezetésé
ben.
Aki még nem ismeri az irodalomjegyzék
ben felsorolt 108 publikációt, és nem is
mer eleget az „ezernél több” fel nem so
rolt egyéb forrásból, feltétlenül olvassa 
el ezt az Akadémiai Kiadó gondozásában 
megjelent munkát. Ha azonban nem akar 
csalódni a felcsigázott érdeklődésű olvasó, 
vessen egy pillantást az alcímre is. A 173 
oldalas mű ugyanis főleg az alkalmazás 
indítékai, lehetőségei és korlátái elemzésé
re szorítkozik. Az adott terjedelemben 
persze aligha tehet többet. Dicséretes a 
könyvkiadók igyekezete a környezetünk 
problémáit különböző módon megközelí
tő művek egyre nagyobb számban való 
közreadásában. Kérdéses azonban, hogy 
ugyanazon problémák közös forrású, ha
sonló jellegű taglalása — amiből nap
jainkban valóban már könyvtárnyira te
lik — előbbre viszi-e a bennünket körül
vevő, aggasztóan romló világ jobbításának 
ügyét. Alighanem ideje lenne a gyakorla
ti megoldásokkal foglalkozó vagy azokra 
hatásosabban buzdító kézikönyvek kiadá
sára áttérni. A szerző magvas gondolato
kat tartalmazó művének olvasása mind
azonáltal senkit sem fog untatni, mert az 
első oldaltól az utolsóig gondoskodik a 
figyelem ébrentartásáról, s remélhetőleg 
ezalatt az olvasó érzékennyé válik a kör
nyezeti gondok befogadására.
A téma nagyszerűsége miatt viszont nem 
lenne illő néhány adattal vagy megfogal
mazással vitába szállni. A környezeti 
gondok tálalása során maga a szerző is 
latolgatja az esélyeket, így a lehető ellen
vetéseket tőle magától is megkaphatjuk. 
Elégedjünk meg annyival, hogy sokat ol- 

vásott, széles látókörű, gyakorlott közíró 
érdekesen, újszerűén, megírt, időszerű 
könyvét ismerhetjük meg. Akit azonban 
a tervszerű környezetfejlesztés érdekel, ne 
késlekedjék a könyv elolvasása után egy 
ilyen tárgyú szakkönyv után nézni. A ha
zai szakirodalomban új fogalom népsze
rűsítéséért pedig hálásak lehetünk a 
könyv szerzőjének. (Barcsay László)

A környezetvédelmi politika 
| műhelyében

MINDENKIRE TARTOZIK

Az országgyűlés a 
múlt év őszén vitat
ta meg a környezet
védelmi törvény 
végrehajtásának fél 
évtizedes tapasztala
tait, a soron követ
kező feladatokat. Az 
Országos Környezet
és Természetvédelmi 
Hivatal zsebalakú 
könyvecskében adta 
közre dr. Gonda 
György államtitkár 
szóbeli előterjesztését 
és írásbeli beszámo

lóját (lásd: BÚVÁR 1981. 12. sz., 532. ol
dal), majd a képviselők hozzászólásait, 
végül a kérdésükre adott válaszokat. A 
könyv tagolása tehát híven követi a köz
véleményünk által is élénk figyelemmel 
kísért parlamenti vita menetét. Ez a kö
tet mindenki számára bemutatja, hogy az 

! országgyűlés miként csinál politikát a 
mindenkire tartozó környezetvédelmi fel
adatokból. Annak idején lapunkban több 
alkalommal is visszatértünk erre a jelen
tős tanácskozásra, sőt az egyik képviselői 
felszólalásra válaszolva cikket közöltünk a 
BÚVÁR 1982. évi 2. számában, a 66. olda
lon, Csakugyan méltatlanok a védelemre? 
címmel. A 150 oldalas könyv még kapható, 
postai utánvéttel megrendelhető a Kossuth 
Könyvesboltban (1051 Budapest, Vörös
marty tér 4.) (G. M.)

Megjelent az Aiuila legújabb száma

A Madártani Intézet közelmúltban kiadott 1981-es év
könyve a hazai ornitológiái kutatások legfrissebb ered
ményeibe nyújt betekintést. A kötet szerkesztője, 
dr. Sterbetz István hazánknak a vízimadár-védelem te
rén fontos ramsari egyezményhez történő csatlakozásáról 
ír. Egyéb cikkekből, tanulmányokból a többi között arról 
tájékozódhatunk, hogy a tájváltozások miként érintik a 
madárvilágot, továbbá egyetlen fajdfélénk, a császárma
dár etológiái sajátosságairól, s arról is, hogy a mestersé
gesen felnevelt túzok természetes környezetbe történő 
visszatelepítése során milyen tapasztalatokat szereztek 
szakembereink, és hogy mit mutatott a dankasirályok 
gyomortartalom-vizsgálatának eredménye. (S. E.)

Szigetökoszisztémák 
az ökológus szemével

Balogh János:
ÉRDEKES SZIGETEK

A kiváló ökológus 
immár két évtizede 
járja a világot, fi
gyeli bioszféránk 
alakulását. Noha 
szűkebb szakterüle
te a talajélővilág, il
letve a fajok és kör
nyezetünk közötti 
kapcsolatrendszer 
feltárását szolgálja, 
figyelme az egyéb 
környezett rendsze

rekre is kiterjed. Utazásai során egyértel- 
tnűvé vált, hogy a bioszféra védelmére a 
szükségesnél még mindig kisebb figyel
met fordítunk.
A Kossuth-díjas akadémikus könyvében 
ezúttal földünk néhány érdekes szigetére 
kalauzolja el olvasóit. A rádió azonos 
című műsorából készült válogatás rész
ben saját élményekre támaszkodva, rész
ben pedig hatalmas ismeretanyagából me
rítve állt össze. Színesen, érdekesen, ese
tenként izgalmas kalandokkal fűszerezve 
ismertet meg Üj-Guinea, Tahiti, Hawaii, 
az északi madárszigetek vagy éppen Srí 
Lanka, a Lepra-sziget természetvédelmi 
helyzetével, a megoldandó feladatokkal. 
Megtudhatjuk egyebek között azt is, 
hogy a Juan de Nova szigeten a kutyák 
elfelejtettek ugatni, Réunionon még min
dig a kalózok kincsét keresik — de vajon 
a fejlődő országok tudatában vannak-c 
annak, hogy e szigetek élővilága pótolha
tatlan természeti kincsünk? A szerző ere
deti színes felvételeivel, térképeivel il
lusztrált munka a talajzoológiai kutatá
sok, a gyűjtött anyag feldolgozásának 
eredményeivel még ugyan nem ismertet
hetett meg, de a változások iránya már 
jól kirajzolódik. A könyvet melegen ajánl
juk fiataloknak és idősebbeknek egyaránt. 
'(Garancsy Mihály)
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A Búvár tudósítói jelentik

Mik a feltételei
környezetvédelmi felelős alkalmaztatásának?

Kiss-Tóth Gabriella olvasónk levelében 
a következőkre kér tájékoztatást tőlünk; 
„Kérem, informáljanak arról, mely rende
letek írják elő és mik a feltételei, hogy 
egy vállalat környezetvédelmi, illetve víz
gazdálkodási felelőst alkalmazzon. Mik 
ezen beosztások feltételei, mi tartozik a 
hatáskörükbe. Hány személy kell a felada
tok ellátásához, és vállalaton belül mely 
szerv irányítása alá kell tartozniok, illetve 
milyen intézkedési jogkörrel kell rendel
kezniük. Előre is köszönettel várom fenti 
kérdéscsoport részletes megválaszolását.” 
Kiss-Tóth Gabriella levelét szerkesztősé
günk megküldte válaszadás céljából az 
Országos Környezet- és Természetvédelmi 
Hivatalhoz. íme a válasz:
„Jelenleg a környezetvédelem két szakte
rületén található olyan jogszabályi rendel
kezés, amely környezetvédelmi szakember 
alkalmazását írja elő. Az egyik a 2/1979.
(V. 26.) OVH sz. rendelkezés, • amely víz- j 
gazdálkodási felelős alkalmazásának kö-

Tűzriasztó készülék 
a természetvédelemért
A Belügyminisztérium Budapest, VI. Nép
köztársaság útja 55. sz. alatti kiállítóter
mében — ahol a mellékelt fénykép ké
szült — 1982. május 3-tól 15-ig vagyon
védelmi kiállítást rendezett a gyulai Mun
kácsi MGTSZ riasztókészülék-gyártó 
üzemága. Az elektronikus riasztókészülé
kek, a lakástrezor, a műtárgyvédelem 
mellett a kiállítók gondoltak a természet
védelemre is. Ott ahol a szabad területhez 
kell alkalmazkodni, és vezetékes kiépítés
re nincs lehetőség, egy beton lábazaton 
álló biztonsági zárral ellátott lemezkazet
tában helyezték el a riasztókészüléket, és 
alkalmassá tették tűzjelzés adására is. Az 
igen nagy hangnyomású (a készüléktől 
mért 1 méteren 96—116 decibel) szirénázó 
hangot adó riasztókészülék erdőtűz vagy 
egyéb váratlan veszélyhelyzet esetén a 
fedlaphoz rögzített kalapáccsal oly módon 
hozható üzembe, hogy a „TŰZ ESETÉN 
BETÖRNI” felirat előtt levő speciális 
üveget betörjük. Ezzel a riasztó vészjelzés 
megkezdődik, és mindaddig tart, míg az 
arra jogosult a készülék alján is látható 
kulccsal ki nem kapcsolja a készüléket. 
A riasztókészülék négy lapos elemmel mű
ködik. kb. 4—6 havonta kell a telepet 
cserélni benne, és egy-egy riasztáskor a 
jelentős áramfelvétel folytán mintegy 
60—90 percig működteti a szirénát. Az 
úgynevezett figyelő állásban áramfelvéte
le minimális. A készülékből ezideig a ka
pott tájékoztatás szerint — 5 db-ot szerel
tek fel a szentendrei skanzenben. Ara 6000 
forint, és ebben a telepítési költség is 

telezettségét írja elő azoknál az üzemek
nél, amelyek vízfogyasztása — a legna
gyobb vizforgalmú hónapban — eléri a 10 
m3-t óránként.
A vízgazdálkodási felelős adatai az idé
zett jogszabályból fénymásolt íveken ta
lálhatók, amelyeket mellékelek.
A másik jogszabály a veszélyes hulladé
kok keletkezésének ellenőrzéséről és az 
azok ártalmatlanításával kapcsolatos te
vékenységekről szóló 56/1981, (XI. 18.) MT 
számú rendelet. Ennek a 18. §-a előírja, 
hogy a gazdálkodó szervezet vezetőjének 
a veszélyes hulladékkal kapcsolatos fel
adatok irányítására felelős dolgozót kell 
kijelölnie. E dolgozó feladatát a vállala
tok belső szabályzata rendezi, amelynek 
az idézett kormányrendelet végrehajtásá
ra a tennivalókat e munkakörre lebontva 
tartalmazniok kell.”

DR, ROMHANYI ENDRE 
főosztályvezető

benne foglaltatik. Haszna százezreket érne 
— különösen az erdőtüzek megelőzésében. 
Érdemes erre figyelni!

KRAJCZÁR GYULA
(Budapest)

Környezetvédelem 
Berettyóújfalun

Településünkön az elmúlt évek környezet
védelmi munkájának eredménye, hogy 
egyes szennyező források megszűntek vagy 
technológiai váltással minimálisra csök
kentek.
A jó minőségű ivóvíz mindenki számára 
biztosítva van, mivel a város egész terü
letén végigvonul a vezetékes vízhálózat. 
Sajnos a csatornahálózat építése elmarad 
az előbbitől. Az egyedi derítők a magán
lakások körül több esetben nem vízzárók, 
fertőzik a talajvizet. Ezek megszüntetése 
sürgős feladat, mert a szennyvízderítő be-

LAPUNK SZERKESZTŐSÉGÉNEK 
CÍME MEGVÁLTOZOTT:
Budapest Vil., Garay utca 5.
III. emelet 1076
Telefon: 425-501, 425-502 
425-503. 425-504
Közönségszolgálatunk címe 
változatlan:
Budapest Vili., Népszínház 
utca 24. 1081
Telefon: 130-022

fogadóképessége a városi igényekhez vi
szonyítva az 1500 m3 bővítés ellenére szűk. 
Komoly gondot jelentett és jelent az 
ÁFOR olajszennyezése. A telep megszűnt, 
az olaj szennyezés maradt. A TIVIZIG 
igyekszik a szennyezést lokalizálni. Ennek 
ellenére az erdősáv erősen pusztulóban 
van, s félő, hogy pár éven belül kipusztul. 
Közismert a tejporgyár és a szakosított te
lepek szennyező technológiája. A népgaz
dasági és környezetvédelmi érdekek üt
közése megoldást sürget.
A várost több helyen szeli át a Szilér- I 
csatorna. Sok az egészségtelen, lefolyásta- i 
lan, pangó víz benne. Rendezése jelenleg । 
nem lehetséges, mivel a városi tanácsnak | 
nincs rá pénze. Társadalmi munkával nem 
lehet, mert több jelentős műemléket, illet
ve műtárgyat kellene átépíteni. S a lakos
ság kis hányada a környéket szeméttelep
ként használja, ami a rossz viszonyokat 
hellyel-közzel kritikussá teszi. Nehéz a 
szabálysértők, a felelőtlen egyének tetten
érése. Csak a sűrűbb ellenőrzés, a szigo
rúbb felelősségrevonás javíthat a helyze
ten. Annál is inkább, mert sok helyen ki
alakultak településünkön illegális szemét
lerakó helyek, szennyezve az utcákat, 
köztereket. S mire való városunkban a 
központi szemétgyűjtőtelep és a kiépített 
utak mellett szervezett szemétszállítás, ha 
nem arra, hogy itt gyülekezzenek a hulla
dékok?
Néhány üzem — TÜZÉP, MÉH, Tejipar — 
kitelepítése a város szélére javítja a bel
ső részek környezetének rendezettségét. 
Máris szépen alakul, környezetének rende
zettségével tűnik ki például az ELZETT 
Művek gyára, a MÁV-állomás, a TIVIZIG 
szakmérnöksége, a TITÁSZ üzemigazgató
ság és a kórház. Példamutató munkát vé
gez környezetének szépítésével a Tejpor
gyár.
Berettyóújfaluban a Korhány-ér, az Ó- 
Berettyó, a Csonka templom és környéke 
élvez védettséget. E műemlékek és termé
szeti értékek óvására igen jelentős intéz
kedési terv van. A zöldterület fejlesztésé
hez tavaly sokezer csemetét, egynyári 
dísznövényt adott a tanács az intézmé
nyeknek és a lakosságnak elültetésre, a 
környezet szépítésére.

SZINCSAK JÁNOS
(Berettyóújfalu)
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Nem lehet 
„simogatással" 
elintézni!
Nógrádveröcén a Papsomárokban van 
apámnak egy kis gyümölcsöse. Ott nőt- ; 
tem fel. A Dunára néző hegyoldal min
den fáját, bokrát ismertem — madárdal, , 
nyugalom, illatozó virágok csodálatos 
harmóniája uralkodott évtizedekig.
Jó néhány éve — a községi tanácsok 
összevonásakor — Nógrádverőce és Kis
maros egyesült. A névadó tanácsülésen 
felmerült a a „Dunagyöngye” név is, ami 
ugyan kissé költői, de pontosan fedte az 
akkori valóságot. Végül is Verőcemaros 
lett.
S megindult a „városi polgárok” kiáram- ' 
lása a természetbe! Autóval. A gyönyö
rű, lombsátor borította erdei dűlőutat 
néhány hónap alatt tönkretették. Az ol
dalágakat letördelték, hogy elférjen az 
autó — a hamutartókat a földre ürítet
ték egyéb szemetükkel együtt. Az olaj
cserét is vasárnap, a szabadban végez
ték, a flakonok is az útra vagy a bokrok 
alá kerültek.
Azután az évtizedek óta érintetlen, gyü
mölcsfákkal, szőlővel borított hegyolda
lon elkezdődött az építkezés. Várfalnyi 
betonlábazaton kovácsoltvas kerítések — 
az erdőben! — kisebb, de inkább na
gyobb kacsalábon forgó paloták (csator- . 
názás és víz nélkül!). A „legszebb” kéri- 
téstől 32 lépésre — kimértem — épít- ’ 
kezési törmelék, ócska matracok, mü- 
anyagzsákok és festékesdobozok tömték el 
a természetes vízlevezető árkot. Később 
az építkezések egy része abbamaradt — 
a tulajdonos nem bírta pénzzel nagyra
vágyó elképzeléseit, vagy a százezrek 
eredete tisztázódott, nem tudom. De ott 
állnak a félbemaradt „csodaházak”. A 
„Dunagyöngye" elvesztette fényét, az 
érintetlen erdő bemocskolódott. És mi 
végignéztük ezt, ismét tehetetlenül. Ha 
(az őslakó jogán) be-beszóltunk egy új 
tulajdonoshoz kérő-figyelmeztető hangon 
a rend érdekében — sértődött visszauta
sítás, felháborodás volt az elutasító vá
lasz.
Szabó Lászlóék a „Kék fény"-ben már 
bemutattak sok fondorlatos csalót, tol
vajt és egyebeket, de még nem mutattak 
senkit, akit természetvédelmi törvé
nyeink megsértéséért ítéltek volna el sú
lyos büntetésre. Még nem láttam vagv 
olvastam, hogy valakivel kifizettették 
volna egy elpusztított állat tíz-húszezer 
forintos eszmei értékét — valóságos fo
rintban! A sajtóban is csak azt olvas
hatjuk, hogy „nem tudunk érvényt sze
rezni ...”
írunk, tudósítunk ez ügyben. De még 
egyikünk sem talált olyan módszert — 
végrehajtható!, az ügyet segítőt —, amely 
eredményt hozna. A BÜVÁR feladhatná 

olvasóinak és egész tudósítói gárdájának 
„kötelező házi feladatként” ilyen mód
szerek kiagyalását.
Átvehető példa: még nem is olyan ré
gen a közúti szabálysértőket a rendőr
ség beidézte vasárnap délelőtt egy kis 
„oktatásra”, közlekedési film megtekin
tésére. Mi lenne, ha a környezetszennye
zőt is rákényszerítenénk, hogy egy-egy 
vasárnap délelőtt — a szabadban végzett 
olajcsere helyett — környezet védelmi 
filmeket nézzen, vagy a környezetvédelmi 
törvényt olvasgassa. Tudom, ez „vad” do
log, de végre tudomásul kell venni, hogy 
ezt a mindnyájunkat érintő kérdést nem 
lehet „simogatással” elintézni.

GYÖKOSI BOTOND 
(Budapest)

Egy uhuval kevesebb
A múlt év december végének egyik zi- 
mankós reggelén a lázbérci víztározó 
egyik halőre súlyosan sérült uhut talált 
az upponyi sziklaszoros bejáratánál. A 
hajnalban és szürkületkor vadászó ba
goly feltehetően az ott húzódó magasfe
szültségű elektromos távvezetéken szen
vedett balesetet, majd a földön halálo
san összezúzta magát.

Holtában is mintha áldozatára lesne ... 
(A tudósitó felvétele)

Amikor a halőr rátalált, a nagytestű 
madár még élt. Az őr élve juttatta el a | 
Lázbérci Tájvédelmi Körzet őreihez, az | 
uhun azonban már nem lehetett segí- | 
teni, pár óra múlva elpusztult. (Az er
dészek és tájvédelmi őrök féltve őrzött 
büszkesége hosszabb ideje magányosan 
élt az upponyi sziklaszorosban.) Az el- , 
pusztult állat a miskolci Hermán Ottó ’ 
Múzeumba került, ahol tetemét meg- | 
vizsgálták, majd preparálták.
Az uhu a legnagyobb európai bagoly. : 
Hazánkban nagyon ritka védett madár. J 
Eszmei értéke 30 000 forint — mondja | 
Gyulai Iván biológus, a múzeum munka
társa. Hegyvidékeink erdőségeit, sziklás 
hegyoldalait kedveli. Sziklaüregekben, 
faodvakban költ. Én magam csupán tíz 
uhu-fészket ismerek a megyében.
Az alig több mint hároméves, 62 centi
méter testhosszúságú, sárgásbarna tolla
zatú, nőstény bagoly szinte életszerűen 
terpeszti egyenként is majd fél méteres 
szárnyait. A holtában is büszke madár 
a múzeum kiállítótermében nyer végle
ges elhelyezést.

SALLAI FERENC 
(Miskolc)

Mi is segítettünk...
A tavaszi szünet után elhatároztuk, hogy ■ 
a kerületünkben levő Andócs parkot —” 
mély egyik új óvodánk szomszédságában 
van — gondozásba vesszük. Gereblyékkel, 
ásókkal, kapákkal kilencen ki is vonul
tunk egyik hétfő délután. Megtudták ezt a 
felnőtt Búvár Klub tagjai, és még aznap 
négyen a helyszínre jöttek segíteni. Egyik 
bácsi ásott, mi meg ültettünk virágpalán
tákat, évelő bokrokat, kis fákat. A park 
egyik felében futballpálya van, mellette ez 
a gondozatlan parkrész. Ide járnak a kis 
óvodások is sétálni.
Munkánk nyomán rendezettebb lett a 
park, s ez jóleső érzés volt. Megállapod
tunk abban, hogy minden hónapban leg
alább kétszer dolgozni fogunk a park szé
pítésén. Tervezzük, hogy a felnőttek se
gítségével padokat, asztalokat is elhelye
zünk majd, hogy a nyugdíjasoknak is le
gyen hely a szép parkban, szabadidejük 
eltöltéséhez.

ÖTEN, 
a Riki Tiki Ifi Búvárosok 

nevében

Kertész Jánosné rajztanár és hat általános 
iskolás kislány aláírásával kedves levél 
érkezett főszerkesztőnk cimére
a XVI. kerületi Hősök terei Geisler Eta « 
Általános Iskolában tevékenykedő „Riki-Tiki” 
BÚVÁR Klubból. A levélírók arról tájékoztattak 
bennünket, hogy a környezetvédő
ifjú klubtagok az iparművészeti szakkörbe is 
járnak, s tavasszal linómetszést is tanultak.
Az egyik klubtag, Hartl Krisztina 
a parkrongálók elleni tiltakozását kifejező 
képet alkotott. Levelükhöz mellékelték 
ezt a Rongáló című metszetet, kérve, 
hogy a BÚVAR-ban mutassuk be. 
íme, teljesítjük a klub kérését, 
s megdicsérve Hartl Krisztinát, 
a környezet és a természet védelmére 
mozgósító további ötletes, 
ügyes munkákra buzdítjuk a „Riki-Tiki” 
BÚVAR Klub ifjú alkotó közösségét.
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A Búvár tudósítói jelentik

Környezetvédelmi örök 
Egerben
Egerben a környezet védelme elsősorban 
társadalmi feladat, az őrjárat tagjai csak 
figyelő, figyelmeztető tevékenységre vál
lalkozhatnak. Vállalkoznak is egyre gyak
rabban, mert sajnos mind többször van 
erre szükség még a vállalatok, üzemek ese
tében is. S az is az ő tevékenységük során 
vált egyre nyilvánvalóbbá, hogy tizenöt
húsz esztendővel ezelőtti mulasztások 
csak most ütnek vissza igazán.
Éppen ezért kellett hatásosabbá, szerve
zettebbé tenni a környezetvédelmi őrök 
munkáját, s egyebek között ezért is ala
kította (meg ez év februárjában a HNF 
egri városi bizottsága a környezetvédelmi 
munkabizottságot.

A környezetvédelmi őrök munkájának 
értékelésekor kitűnt, hogy két év alatt 
mintegy negyven esetben kértek intézke
dést az aktivisták, arról viszont semmiféle 
értesítést nem kaptak, hogy jelzéseik 
alapján történt-e valami? Hiszen jogkö
rük alig van, nem a hatóságok képeseiéi, 
hanem a közvéleményé, a közérdeké. Egy 
szál igazolvánnyal járják a várost és kör
nyékét, de a legtöbbször annak sem ve
szik hasznát.
Amikor felfedeztek valamit, bejelentik a 
tényt a munkabizottság vezetőinek, ők to
vábbítják az illetékes tanácsi szakigazga
tási szervhez, vagy közvetlenül az érintett 
vállalatnak, intézménynek.
Mintegy harmincán vannak — többségük
ben nyugdíjasok. Munkájuk jogi elismeré
se az lenne, ha figyelnének rájuk az ille
tékesek, s komolyan vennék figyelmezteté
seiket azok, akiket érint.

VÁSÁRHELYI ISTVÁN
(Szeged)

A fecskék évében - 
míg nem késő!
A gödöllői állami telepen — a vezetőség 
tudta nélkül — olyan fecskepusztítás folyik, 
melyet nem hagyhatok szó nélkül.
1980 tavaszán kerültem a gödöllői Kis
állattenyésztési Kutató Intézet méhte
nyésztési osztályára. • Itt szép, de elha
nyagolt parkban vannak a méhcsaládok 
elhelyezve. A parkban sok rossz álla
potban levő odú volt, legtöbbje tető nél
kül. Mint természet- és madárbarát hoz
záfogtam az odúk rendbehozásához. Üj 
odúkat is kihelyeztem.
A szállásommal szemben levő épület a 
kazánház, melyben évek óta az ablakon 
át jártak be, és ott költöttek a fecskék. 
1982 tavaszán — a fecskék megérkezése 
előtt — az összes fészket lerombolták, és 
mikor a kis vándorok a hosszú útról 
visszatértek, már drótszövet háló zárta 
el előlük a bejárást. Ott kapaszkodtak a 
dróthálón, keresvén régi fészküket. Kér
deztem a vezetőt, hogy miért nem en

gedik a fecskéket a fészkükhöz. Még az 
hiányozna, mondta...

A kazánházban jelenleg karbantartás fo
lyik; természetes, hogy a fecskék a nyi
tott ajtón át berepülnek régi fészkükhöz. 
Munka után a szállásomra évre látom, 
hogy 5—6 fecske belülről a dróthálóba 
kapaszkodva szeretne szabadulni a fog- 
ság'ból (az ajtó be volt zárva). 
Nagy üggyel-bajjal sikerült egy drót- 
szövetes keretet kiíeszitenem és kienged
nem a foglyokat. (A keretet újból visz- 
szatették.)
Napok múlva láttam, hogy szállásom ol
dalfalán, az eresz alatti részen kezdenék 
a fecskék fészkük építését, de ezt is le
verik. Láttam egy alulról felszúrt lyu
kas fészket, a földön az elpusztult fiókák. 
A BÚVÁR hű olvasója vagyok, s innen 
tudom, hogy lakóépületeken is megtűrik 
a fecskéket. Az idei év a fecskék éve. 
Kérem segítségüket e barbár és ember- j 
télén bánásmód megszüntetéséhez!

VIDA ISTVÁN
(Gödöllő)

Gólyafészek-pusztítás
Sánborgárd főutcáján, a 63-as út egyik 
villanyoszlopára rakta fészkét 4 évvel ez
előtt egy fiatal gólyapár. Az esemény 
igen örvendetes volt, mert addig a la
kott fészkek száma inkább csökkent. A 
fészket nem háborgatta senki egészen 
tavaly márciusig. Ekkor legnagyobb 
megdöbbenésemre eltűnt. Rögtön az 
Áramszolgáltató Vállalatra gyanakodtam. I 
hogy a karbantartási munkák miatt , 
szedték le és pusztították el. Már el- i 
könyveltem ennek a fészeknek az eltű
nését, mikor két hét múlva a fészek 
épen visszakerült eredeti helyére. A gó
lyák nem sokkal a történtek után érkez
tek meg, és azon a nyáron három fiókát 
neveltek fel.
Az események azonban nem értek véget. 
A történet idén már azzal a különbség
gel ismétlődött meg, hogy a fészket nem 
helyezték vissza, s a megérkező gólyák 
hiába keresték. Pedig semmivel sem ke
rült volna több energiába a fészek visz- 
szatétele, mint tavaly, sőt az igazi meg
oldást a tartókosár jelentette volna. 
Mégsem ez történt. Egyszerűbb volt a 
fészket elpusztítani. Pedig ez nemcsak 
büntetendő, hanem a józan emberi érte
lemmel is ellenkező cselekedet.
Ezek után mi lesz ennek a fészeknek a 
sorsa, amit segítőkész kezek egy bontás
ra ítélt ház kéményéről helyeztek át a 
ház előtt álló villany oszlopra?

LENDVAI GÁBOR
(Sárbogárd)

A BABITS-SZOBOR ALKOTÖJA. Elné
zést kérünk Farkas Pál szobrászművész
től, mert májusi szekszárdi riportunkban 
szép szobráról két felvételt is közöltünk — 
„csak éppen” az alkotó neve maradt el 
alóluk,..

Ingyenes tanácsadó szolgálatunk

Kertbarátoknak, szobanövénygondozóknak 
Komiszár Lajos egyetemi adjunktus, 
kisállattenyésztőknek, 
di szmadá rkedvelőknek
Kovács Antal, neves diszmadártenyésztő 
augusztus 3-án és 30-án 
szeptember 7-én és 28-án (keddi napokon) 
15-18 óráig, 
akvaristáknak, terroristáknak 
dr. Vadász György biokémikus, 
neves, akvarista 
augusztus 6-án és 27-én, szeptember 
3-án és 25-én 
(pénteki napokon) 15-18 óráig 
nyújtanak személyes útmutatásokat 
A BÚVÁR Közönségszolgálatának 
irodájában:
Budapest Vili., Népszínház utca 24.
(Ttelefon: 130-022)
Várjuk az érdeklődők 
személyes jelentkezését!

_________________________________________

Szolidaritás a gólyákkal
Dunántúli körutamon, még májusban 10 
gólyafészket láttam, és ebből 7 mester
séges alapra volt építve, őszintén meg
vallva egy kicsit csodálkoztam, és persze 
örültem is. Tavaly és tavalyelőtt a gó
lyák éve volt. Gondolom, ez a sok mes
terséges alap a kiemelt évnek köszön
hető. Megtudtam, hogy a falvak lakói is 
segítettek szép madaraink fészekhelyei
nek megteremtésében. Az egyik község
ben megismertem egy 64 éves férfit, aki 
maga mászott fel a villanypózna tete
jére, hogy egy régi szekér kerekét ráte
gye, és ezzel fészkelőhelyük legyen a gó
lyáknak.
Bár 1982 a fecskék éve, velük együtt to
vábbra is segítenünk kell a gólyának, „a 
magyar falu madarának". Hiszek abban, 
hogy erre a nemes feladatra mindig 
akadnak rendes emberek.

DOBOS KLÁRA
(Miskolc)

M ad árfészek-f osztogatás
Barátom, aki nagyon szereti és védi a 
természetet, izgatottan keresett fel laká
somon a vasárnapi ebéd előtt: képzeld, 
elkaptam pár gyermeket a Pihenőerdő
ben. Versenyszerűen a fészkeket szede
gették! Hol vannak a szülők, nevelők a 
felvilágosító munkájukkal? — Barátom 
egy megtépázott fészekmaradványt ho
zott, összeroppantott tojással, melyből kis 
poszáta látott volna napvilágot. Meg
mentett égy fiatal erdei siklót, melyet 
fejsérülés ért. Pálcával vághattak rá. 
Elismerem, hogy a blokkházakból kien
gedett gyermek csikó módjára viselkedik 
a szabadban, de mégsem szabad enged
ni, hogy fészekrablásra, fosztogatásra 
vetemedjék. Nagyon kellene, hogy a szü
lők és a pedagógusok néhány madár 
hasznosságát ismertetnék a gyerekekkel. 
Madaraink, ha mással nem is, dallal, 
füttyel meghálálnák.

OLASZ LAJOS 
(Hódmezővásárhely)
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35-38. feladvány:
TAVUNK, A BALATON

35. feladvány: VEGYI SZENNYEZÉS

1

3 ■
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11
o

12 13 14
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17 -■ 18

19 ■ H

A tó vizébe naponta jelentős mennyiségű kémiai szennyezőanyag, 
a többi között nitrátsó kerül. Keresztrejtvényünkben a 24 óra 
alatt ebből bejutó hatóanyag mennyiségét rejtettük el.
A vízszintes sorok meghatározásait a hagyományos módon kö
zöljük, a függőleges megfejtéseket ábécé-sorrendben adjuk meg.
VÍZSZINTES: 1. A Balatonba 
naponta a nitráttartalmú ve- 
gyületekkel több mint... 
(folytatás a rejtvényben). 2. 
Aki sokat tanult. 3. Teljes, 
minden részletre kiterjedő. 4. 
Tagadószó. 5. Sportág. 6. ön- 
kényunak. 7. Talajlazítást vé
gez. 8. A nátrium vegyjele. 9. 
Becézett fiúnév. 10. Az ő la
kásában. 11. Ezen a „hegyen” 
repülőtér van. 12. Fájdalmas 
érzés 13. Milliók szórakozása. 
14. Igekötő. 15. Iskolai testü
let. 16. A világhírű költő 1913- 
ban kapott Nobel-díjat. 17.

Heyerdahl hajóinak neve. 18. 
Helyesli. 19. Hálás szívvel em
leget
Függőleges; Ági, ba, de, él, 
fiatal, Gata, henna, kenj, ki, 
kt, lu, naszád, perlit, rá. Sió, 
skála, ss, uszoda, Viren, 
Ypern.
BEKÜLDENDŐ: A vízszintes 
1. megfejtésével kiegészített 
mondat.
További feladványaink meg
fejtéseként a helyesnek vélt 
válasz számait kérjük bekül
deni.

3fi. feladvány:
VÍZMINŐSÉG-VÉDELEM
A túlterhelt tóparti 
szennyvíztisztítók — 
mint például a ké
pünkön látható ba- 
latonföldvári létesít
mény — hatékonysá
gának javítására al
kalmazzák Retamix 
(Flygtol) néven az új 
szennyvízderítő ma
gyar szabadalmat, 
amelyről a (BÚVÁR 
1978/3. számában bő
vebben is beszámol
tunk. Mi ennek a lé
nyege?
1. A tisztítandó víz
hez oltott meszet 
adunk, így alakítjuk 
oldhatlan termékké a 
lebegő anyagot.
2. A lebegőszennyezést 'tartal
mazó vízhez agyagásvány- 
szuszpenziót adunk, majd po
limer oldattal elkeverve a 
szennyeződést oldhatatlan 
anyaggá alakítjuk át.

3. A szennyvizet finom szű
rőn vezetik át, így vegyszerek 
nélkül is tisztítható.

37. feladvány: MILYEN A 
BALATONVÍZ?
A tó nyílt vizének jelenlegi 
minősége a szabványoknak 
megfelelő. Milyen a kémha
tása?
1. Enyhén lúgos (pH értéke 
8,4 ) Ca—1 és Mg-hidrogén- 
karbonátos
2. Enyhén savas kémhatású a 
vegyi szennyeződések miatt
3. Semleges kémhatású, mivel 
a tóba jutó vegyi szennyezé
sek közömbösítik egymást.

38. feladvány: ÖKOLÓGIA
A tó vízparti nádasainak sze
repét korábban eltérő módon 
ítélték meg. Hogyan véleked
nek ma erről a szakemberek? 
1. Mivel a nádasok zavarják 
a fürdőzést, el kell távolítani 
őket.
2. Szabályozott állományukra 
feltétlenül szükség van, hi
szen a tó vizéből szennyező 
anyagokat vonnak ki, ezáltal 
tisztítják azt.
3. Csak néhol szükségesek.

39. feladvány: 
BERUHÁZÁSOK
Ebben a tervidőszakban hol 
kerül sor a legnagyobb beru
házásra a tó vízminőségének 
megóvása érdekében?

1. Kis-Balaton
2. Siófok térségében
3. Balatonfüreden

Beküldési határidő: 
augusztus 30.

Júliusi számunk feladványai
nak megfejtése:

30. feladvány: A NAGYOBB 
SZIGOR ÉS FEGYELEM ÉR
DEKÉBEN A TERMÉSZET- 
VÉDELMI KEZELŐSZE
MÉLYZETET EGYENRUHÁ
VAL ÉS SZOLGÁLATI LŐ
FEGYVERREL LÁTJÁK EL.
31. feladvány: TERMÉSZET- 
VÉDELMI BÍRSÁG
32. feladvány: SISAKOS SÁS
KA; 500 Ft
33. feladvány: PAPUCSKOS
BOR (vagy BOLDOGASZ- 
SZONY PAPUCSA); 5000 Ft
34. feladvány: ÉRTÉKÉHEZ 
KÉPEST JELENTÉKTELEN 
TERÜLETEN LEVŐ TERMÉ
SZETI ÉRTÉK

Júniusi számunk feladványai
nak megfejtői közül 300—300 
forintos könyvutalványt nyer
tek:
Taiti Éva (Eger); Bállá László 
(Kunszentmárton); Nemes Bé- 
láné (Budapest); Balogh Ká- 
rolyné (Debrecen); Vargha De
zső (Pécs); Glück Péterné (Bu
dapest); Molnár László (Bé
kés); Tóbiás Gábor (Budapest) ; 
Török Györgyi (Debrecen); 
Holló Domokosné dr. (Buda
pest).

BÚVÁRKODÁS 35-39.



TúrQiQVQ/lotunk

IBUSZ

Tihany 
és környéke
•

 Hazánk természeti 
szépségekben egyik 
leggazdagabb tája a 

Tihanyi-félsziget, a Balaton 
talán egyik leglátogatottabb 
üdülő- és kirándulóhelye. Ne

héz is lenne eldönteni, hogy 
az 1059-ben I. Endre által 
alapított bencés apátsági 
templomnál elénk táruló le
nyűgöző látvány a maradan
dóbb-e, avagy a félsziget táj
képi szépsége, geológiai, bio
lógiai értékei keltik-e föl in
kább a figyelmet Immár har
minc esztendeje itt alakult 
meg 1130 hektáron hazánk el
ső tájvédelmi körzete. Az új 
környezetvédelmi IBUSZ—
BÚVAR túrák keretében ide
látogató természetbarátok a 

természeti, művelődéstörténeti 
értékek bemutatásán kívül a 
környezetvédelmi munka 
eredményeivel, további tenni
valóival is megismerkedhet
nek.
A tájvédelmi körzet valóságos 
geológiai múzeum. Felszínét 
száznál is több, forrásmészkő
ből és hidrokvarcitból felépülő 
gejziritkúp tarkítja. Az apátsá
gi templomtól a sárga kereszt 
jelzésen lehet eljutni a leg
szebb és legépebben megma
radt hévforráskúthoz, az 
Aranyház-hoz. Kb. 40 perces 
sétával a Belső-tó partján, a 

Bazalttufa-padok a Kiserdő-tetőn, ahonnan nagyszerű kilátás 
nyilik a tóra. (Dr. Tildy Zoltán felvétele)

népi építészeti hagyományokat 
őrző egykori apátsági pince 
mellett juthatunk ki erre a 
szép kilátást nyújtó magaslat
ra. A magaslat — amely a 
rajta megtelepedett sárgazuz
mó kéregszerű bevonatáról 
kapta a nevét — szél és forró 
víz marta külsejével az egy
kori gejzirműködés nyomait 
őrzi. Innen visszasétálva a 
Kiserdő-tetőre szép kilátás 
nyílik a Belső- s a sajnos 
mocsarasodó Külső-tóra. A 
félsziget nyugati oldalán a táj 
ősi állapotában gyönyörködve 
kényelmes sétával érhetjük el 
Sajkód települést. Itt látoga
tást tehetünk Németh László 
egykori nyaralójában, s a táj
házban a védett értékeket be
mutató kiállítást tekintenek 
meg a túra résztvevői. Láthat
juk az egykor itt tömegesen 
előforduló Congeria-kagylóhé- 
jak néhány példányát, melye
ket a nép formájukról talá
lóan „kecskeköröm”-nek neve
zett. A séta után pedig — ha 

az időjárás engedi — bizonyá
ra jólesik majd a lubickolás 
a tó vizében.
A tó vízminőségének megóvá- ' 
sáért egyre nagyobb beruhá- j 
zások történnek. Ezek sorába : 
tartozik a balatonfüredi 
szennyvíztisztító-telep is, ahol 
a vízügyi létesítményt műkö
dés közben tekinthetik meg 
a kirándulás résztvevői. így az 
egyedülálló Foszforéi nevű 
berendezést is, amely a Bala
tont fenyegető foszfor megkö
tésére alkalmas. A tó panorá
májában, a hullámok játéká
ban gyönyörködve alig félórás 
utazással Balatonkenese után 
Balatonakarattyára érkezve 
közelről is megszemlélhetjük 
egyik nevezetes, sajnos már 
kiszáradt szilmatuzsálemün
ket, a Rákóczi emlékfát. Ez a 
kb. 400—450 esztendőt megért ( 
faóriás arról nevezetes, hogy 
egykor — a hagyomány sze
rint — a nagy fejedelem is pi- : 
hent alatta. A sok szép látni- I 
valót kínáló túrára bármelyik 
IBUSZ irodában lehet jelent
kezni.

GARANCSY MIHÁLY



íDikrokőrnyezet

Házikertészet

Terméski mélő 
gyümölcsszüret
A gyümölcsszüret a nagyüzemekben az 
egyik legbonyolultabb, legtöbb szakértel
met igénylő feladat. A szedés, a válogatás, 
az osztályozás, a csomagolás és a szállí
tás sok gépi eszközt, valamint az ember 
zökkenőmentes együttműködését igényli. 
Bár a gyümölcsöskertben a betakarítás 
sokkal egyszerűbb folyamat, mégis szük
séges néhány fontos szempont figyelembe
vétele. A szüreti munka gondos előkészí
tése és lefolytatása ugyanis egész évi szor
galmas munkánk eredményét is befolyá
solja. Ezért egyik legfontosabb tenniva
lónk a termés szakszerű begyűjtése. A 
vízben és cukorban gazdag gyümölcsösök 
viszonylag hamar romlanak. Felületükön 
ugyanis penészgombák és egyéb apró 
szervezeték telepednek meg, amelyek a 
táptalajon gyorsan elszaporodva tönkre 
teszik a gyümölcsöt. A romlási folyamat 
késleltetésére a gyümölcsöt már évszá
zadok óta hűvös kamrában, pincében vagy 
veremben tartották, s erről ne feledkez
zünk meg most sem. A gyümölcsök érése 
bonyolult folyamat, amelynek során a 
cukrok és savak mennyisége és egymáshoz 
viszonyított aránya folyamatosan válto
zik. A fogyasztók számára az érés legked
vezőbb állapota akkor a legmegfelelőbb, 
amikor a cukor és a sav aránya a gyü
mölcsben a legkellemesebb. Ezt az állapo-

Az őszibarackot, így a képünkön látható 
Szegedi Arany-fajtát is nem szakítva, 
hanem könnyű csavarással kell a fáról 
leszedni.
(Gál Lajos felvétele}

tót egyes gyümölcsök csak a fán érhetik 
meg, míg mások érése a leszedés után is 
tovább fokozódik. Ezt utóérésnek nevezik, 
s például a kajszi és az őszibarack még 
a kosárban is utóérik, de a szilva és a 
szőlő érési folyamata abban a pillanatban 
megszakad, amint leválasztjuk őket a nö
vényről. A gyümölcsök egy másik csoport
ja már nem érik tovább a fáról történő 
leszedés után. Ilyenek a cseresznye, 
meggy és a csemegeszőlő. A házikertben 
a gyümölcsöket éretten, fogyasztási szem
pontból optimális időben kell begyűjteni. 
Fontos szabály, hogy valamennyi gyü
mölcsöt nagyon gondosan, óvatosan kell 
leszedni, ne szakítsuk le a termőrésszel 
együtt, mert ez rontja a jövő évi termés
kilátásokat. A gyümölcsöt lehetőleg lét
rán állva szüreteljük, mert ezzel kímél
jük az ágakat. Általános szabály, hogy 
esős időben nem szabad gyümölcsöt szed
ni, de olyankor sem, amikor a termés 
esőtől vagy a hajnali harmattól még ned
ves. A legtöbb gyümölcsöt (kivétel az őszi
barack, a kajszibarack és a málna) ko- 
csánnyal együtt kell leszedni. A begyűj
tött termést lapos edényben gyűjtsük ösz- 
sze, s már a szedés alkalmával válogas
suk őket. Ne feledjük, hogy a lehullott, 
fertőzött gyümölcsöt gondosan szedjük 
össze és semmisítsük meg.

DR. BÁLINT GYÖRGY

Kisállattenyésztés

Új pecsenye- 
galambfajták a 
a háztájiban
A pecsenyegalamb húsával kapcsolatos 
minőségi igények növekedése arra intette 
galambtenyésztőinket, hogy mielőbb sür
gős fajtaváltást hajtsanak végre. Erre csak 
azután nyílhatott lehetőség, miután ame
rikai genetikusoknak sikerült olyan faj
tát kitenyészteniök, amelynek nemcsak 
hústermelő képességei kiválóak, hanem 
szaporasága, tojásrakási ciklusa, a fiókák 
fejlődési erélye, húsuk konzisztenciája is. 
A szuperfajtának is nevezett Autosex Te- 
xan-nak azonban egy „szépséghibája” is 
akad. Olyan gyors ugyanis a tojásrakási 
ciklusa, hogy még fel sem nevelte az elő
ző költésből származó fiókákat, s máris 
a következő költésből eredő utódok táp
lálásáról kell gondoskodnia. Ebből követ
kezően olyan torlódás fordul elő, hogy a 
szülőpár képtelen felnevelni a fiókákat. 
Ez viszont arra késztette a tenyésztőket, 
hogy keressék a tojásrakási ciklus „lelas
sításának”, azaz meghosszabbításának 
nódját. Egyébként a fokozott termékeny-

A sárga színű King tojó is jól keresztezhető. 
{Eifert János felvétele)

ség azzal magyarázható, hogy hazai ta
karmányainknak magas a tápértéke, így 
megváltoztatja a tojásrakási ciklust. A 
megoldást a hibridizáció jelentette. Ahol 
tisztavérű tenyésztett Autosex Texan ga
lambok vannak, ott a nálunk sokfelé elő
forduló, úgynevezett fehér színű kiállítási 
King-gél (White Show Kinp-gel) kell ke
resztezni. Autosex Texan hímet King tojó
val hibridizálhatunk és megfordítva. Per
sze e párok utódai továbbtenyésztésre már 
nem alkalmasak, mint ahogyan a hibrid 
húscsirke és a hibrid tojók sem alkalma
sak erre, hiszen végtermékek. A nem kí
vánatos hibridizáció megelőzésére viszont 
külön kell tartani az állatokat. Mivel az 
Autosex Texannak különösen értékes 
gazdasági tulajdonságai vannak, tartása 
is nagy körültekintést igényel. Elhelyezé
sére a huzatos padlásterek például egyál
talán nem alkalmasak. Minden párnak 
két fészekre van szüksége. Egy-egy fészek 
szélessége legalább 40 cm, magassága 
ugyanennyi, mélysége pedig 50 om legyen. 
A fészket, illetve a fészkeket az ablaktól 
távolabb helyezzük el, mivel az erős fény 
zavarólag hat a költésre. Takarmányozá
sukhoz a sajátos galambtápok a legmeg
felelőbbek. Ha kifejezetten jó minőségű 
galambtáphoz nem juthatunk, akkor ma
gunknak kell szemes magkeverékekből 
megfelelő eleséget előállítanunk. Feltétle
nül szükséges az ásványi és a vitamin- 
premixek bekeverése is az eleségbe, mi
vel ezek a madarak már nem repülnek, 
gondozásukról ápolójuknak kell gondos
kodni. Minthogy ez a fajta különösen igé
nyes, ezért csak azok vállalkozzanak te
nyésztésre, akik szakmailag megfelelő is
meretekkel rendelkeznek. Helyes tartás 
esetén egy gazdasági évben egy pártól 15 
fióka származik, egyenként 55—65 dkg 
súlyban. Jó eredményt akkor érhetünk el, 
ha a szakértelem megfelelő állatszeretet
tel is párosul.

SZIKORA ANDRAS
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íTlikrokörnyezet

Akvarisztika

Néhány tanács 
haltápok 
készítéséhez
Akváriumi halaink táplálásához nyersen 
használható kiegészítő eleségek a marha
szív, a máj és a sovány húsok. Ezeket 
húsdarálón kétszer átdaráljuk, majd kis 
műanyag poharakba tömködjük, mélyhű
tőben lefagyasztjuk, s így tároljuk. Ete
téskor a keményre fagyott tömböt a po
hárból kiemeljük, és tormareszelőn a 
szükséges mennyiséget lereszeljük. A ma
radékot természetesen visszarakjuk a 
mélyhűtőbe.
A felolvadt reszeléket sűrű hálóban víz
zel kimossuk, szükség esetén szitasoroza
ton átszitálva nagyság szerint is osztályoz
hatjuk. Ebből az eleségből mindig az ap
róbb szemcseméretűeket adjuk halaink
nak, mint amely egyébként a hal nagysá
ga miatt szükséges lenne. így a nyers hú
sok emészthetősége jobb, ugyanis a na
gyobb húsdarabok a fogakkal bíró halak 
szájában könnyen megakadnak. Egyi. al
kalommal mindig csak egyféle reszelék
kel etessük őket, ezeket ne keverjük, mi
vel halaink rendszerint válogatnak, és az 
egyik komponenst rendszeresen otthagy
nák. Figyeljük meg, hogy melyik reszelé
ket fogyasztják szívesebben, és előbb a ke
vésbé kedvelttel etethetünk, majd a ked
vesebb eleséggel egészíthetjük ki a menüt. 
Ugyanígy etethetünk tengeri hallal is, de 
az édesvizi halakat — ponty stb. — nyer
sen ne használjuk, mivel megfertőzhetjük

Már szétrajzott a bibor tarkasügér 
(Hemichromis bimaculatus) 
féltve őrzött apró ivadéka.
A szikzacskó felszívódása utáni „elúszás” 
az élelemkezelés kezdetét jelzi, 
s ilyenkor egy percig se késlekedjünk 
a legapróbb élőeleséggel 
(Cyclops- és Diaptomus-, 
Artemia-naupliszok, „Mikro"-fonálférgek) 
való etetés megkezdésével.
(Kassányi Jenő felvétele) 

velük a medencét. Akváriumi halaink 
táplálásához gyakran használjunk boltból 
beszerezhető vagy magunk által készített 
szárazeleséget. Ezt a tápanyagféleséget 
szemcsés, pelyhesített, darabos vagy tab- 
lettázott formában alkalmazzuk. A liszt- 
finom poreleség gyorsan vizet szív magá
ba, megpuhul, és apró halaink szívesen 
fogyasztják. Még ha különféle porokból 
készült is, mégis fennáll a válogatás, s ez
által az egyoldalú táplálás veszélye. A vá
gott Tubifexet például por alakjában 
hasznosítják jól a halaink. Ilyenkor a vag- 
dalékot ne mossuk ki, hanem annyi port 
keverjünk hozzá, hogy tésztaszerű legyen, 
így megmenthetjük a féreg értékes test
nedveit is. A halak szívesen csipkedik a 
pépet, és válogatás nélkül fogyasztanak el 
mindent.
Ha nem lisztfinomságú eleséget haszná
lunk, akkor a nagyobb szemcsék elfo
gyasztása különböző gondokkal jár. A né
hány milliméteres szemcséknek ugyanis 
a szájba kerülés után nincs idejük megpu
hulni, így nyelés közben fölsérthetik a 
nyelőcsövet. Ez pedig előbb-utóbb étvágy
talansághoz vezet. Felületes megfigyelés 
esetén ilyenkor az eleséget tartják rossz
nak, pedig csak a felhasználási módban 
van a hiba. Megtörténhet az is, hogy a le
nyelt szemcse az emésztőcsatornában vizet 
szív magába, megduzzad, emiatt emésztési 
zavarok támadnak, ami végül is a hal 
pusztulásához vezet.
A pelyhesített vagy tablettázott tápoknál 
ilyen hiba nem fordul elő, de ilyen for
májú eleséget házilagosan elő sem tudunk 
állítani. Mesterséges eleségek házi készí
tésére sok előírás, recept ismeretes, eze
ket most nem kívánjuk felsorolni. Bár
hogy is készítjük az eleséget, akár pépes 
és lisztszerű keverésével, akár pedig a pé
pes részleges szárításával, fontos az, hogy 
anyagunk kemény, tésztaszerü legyen. Ezt 
minél vékonyabbra nyújtsuk ki, vágjuk 
kockákra és szárítsuk meg. A „pelyhek” 
vagy „lemezek” a vízben lassan puhul- 
nak, így a halak folyamatosan csipeget
hetik. További előnye, hogy a rácsöpögte- 
tett vitaminkeverék-oldat jól beszívódik, 
ezáltal a vitaminellátást is biztosíthatjuk. 
A vékony „metélt tészta” gyorsan szárad, 
így a fehérjetartalom is kevéssé károso
dik.

DR. VADASZ GYÖRGY

Díszmadártenyésztés

A népszerű 
énekes papagáj
Az énekes papagáj (Psephotus haematono- 
tus) dallamos, gyakorta hallatott hívoga- 
tójáról kapta a nevét. Tenyésztőink kö
rében gyakran föllelhető, könnyen te
nyészthető, szerény igényű, s az esőtől és 
széltől óvott röpdében még a legkemé
nyebb teleinket is jól átvészeli. Előnye az 

is, hogy a röpdében nimfapapagájjal és 
kisebb díszpintyekkel is együtt tartható 
anélkül, hogy bántalmazná azokat.
Testhossza 27—28 cm. Az ivarérett hím 
alapszíne sötétzöld, a pofa és homlok tol
lazata világosabb, a hátán a legsötétebb. 
Farcsíkja ragyogó mélyvörös, a hasalj 
kénsárga, szárnytollazatának alapszíne ké
keszöld. Szeme barna, csőre sötét szaru
szürke. A tojó színe a híménél fakóbb, és 
farcsíkján hiányzik a hímet jellemző pi
ros szín. Röpdében nehézség nélkül szán
ja magát a költésre, de viszonylag igen 
kis kalitkára függesztett fészekodúban is 
költettem. Kiváló repülő, ezért minden
kor eleven mozgásában, röptében csak a

Az énekes papagáj (Psephotus haematonotus) 
Ausztrália déli, délkeleti tájain őshonos.
(Kapocsy György felvétele)

röpdében és a madárszobában gyönyör
ködhetünk igazán. Mivel fészket nem épít, 
nekünk kell a fészkelőhelyet biztosítani 
Egy kb. 20X20 cm alapterületű és kb 25 
cm magas fészekodúba — miként a hul
lámos papagájok esetében — helyezzünk 
egy marék durva fűrészport, s a tojó erre 
rakja négy-öt hófehér tojását. Három hé
tig kotlik rajtuk, a kikelt fiókákat vi
szont mindkét szülő szorgosan eteti. Az 
egyhónapos fiókák előbb a lágyeleséget, 
később a fürtös kölest eszegetik. Ezekben 
a napokban pedig már elválaszthatók. Te
nyészetemben a kalitkába zárt önálló fió
kákat szüleik a kalitka oldalára kapasz
kodva mindaddig etették, amíg új költé
sükhöz nem fogtak hozzá. A fiókák színe
zete a szüléikénél fakóbb, de a hímek a 
megkülönböztető piros farcsíkot már el
ső tollazatukban is mutatják.
Táplálásukra napraforgót, fénymagot, kö
lest és kevés zabot, főtt tyúktojást, reszelt 
sárgarépát, zöldséget, csíráztatott magva
kat használjunk. Csemegéjük a fürtös kö
les és a rügyező fűzfaágak; nálam szí
vesen fogyasztják a lisztbogár (Tenebrio 
molitor) lárváit, a lisztkukacot is. 1935- 
ben Angliában tenyésztették ki madarunk 
sárga színváltozatát, ahol a testtájak hal
vány sárgászöld színűek. Ez a változat ná
lunk is kedvelt és széles körben elterjedt.

KOVÁCS ANTAL

382



emberi környezetért — plakett kiállít ás

„Szép új világ I.” Iható víz ... Szép új világ II." Szívható levegő ...

A nemzetközi környezetvédelem 10. évfordulója 
alkalmából dr. Gonda György államtitkár, 
az OKTH elnökének jelenlétében plakettki állítás 
nyílt meg a Vigadó Galériában. Varga Imre 
Kossuth-dijas szobrászművész írását 
Szabó Gyula színművész olvasta fel. 
A Magyar Népköztársaság Művészeti Alapja, 
valamint az Országos Környezet- és Természetvédelmi 
Hivatal országos pályázatot hirdetett 
Az emberi környezetért címmel.
A pályázatra színvonalas müvek érkeztek.
A díjazottak között láttuk Csikszentmihályi 
Róbert, Rácz Edit és Szentirmai 
Zoltán alkotásait is. Galériánkban ezúttal 
Asszonyt Tamás szobrászművész 
plakett-sorozatát mutatjuk be.

Szép új világ III." Fogyasztható kultúra ...



Búvár
Körülnéztünk az Őrségben

Legeltetés a gödörházai 
haranglábnál.

EIFERT JÁNOS felvétele 
az Őrségi Tájvédelmi Körzetről 

szóló riportmozaikunkhoz48 oldal

ff' PW :
F/^ । ' Hr'l ' !t »»•

UH íj i • (1 HW'ílvW 
3V.44» V V.b í; • l| 
Mfeu 1» ’ v*
r "■ > **> i hlKra

/ ú I «i ‘ i W •
«»wn > h»hu , 
t/u i v ¡.»mv, ho.-iyf! ■ i w


